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Mo} energetike
Energije je sve mawe, a potrebe za wom su

sve ve}e. Ovo bi u najkra}em mogao biti si`e
dva zna~ajna me|unarodna ministarska skupa.
Prvi je odr`an u Skopqu 17. novembra, kao re-
dovno zasedawa ministara energetike zemaqa
jugoisto~ne Evrope koje su potpisale Ugovor o
energetskoj zajednici. Samo nekoliko dana ka-
snije u Briselu se na Energetskoj konferenci-
ji EU okupilo ~ak 25 ministara energetike, ko-
jima se pridru`ilo jo{ 15 ministara spoqnih
poslova i veliki broj predstavnika drugih
energetski bitnih dr`ava i kompanija iz Ru-
sije i Afrike. Sigurnost snabdevawa energi-
jom, svakako,  nije bila jedina, ali je, isto
tako, bila kqu~na tema zbog koje se i okupio
tako veliki broj visokih politi~kih zvani~-
nika. 

U Skopqu ministri su predstavqali dostig-
nu}a svojih dr`ava u implementaciji Ugovora o
energetskoj zajednici, a raspravqali su o me-
rama za wegovo daqe sprovo|ewe, kao i o soci-
jalnom aspektu wegovog potpunog o`ivqavawa.
Temu sigurnosti snabdevawa nametnula je do-
laze}a zima i niske temperature, ali i sve iz-
ra`eniji nedostatak elektri~ne energije u ce-
lom regionu. 

Pritisnute zahtevima, koji proisti~u iz
samog Ugovora o energetskoj zajednici,  dr`a-
ve Balkana se “pod morawem” odri~u zastare-
lih i neefikasnih proizvodnih kapaciteta,
koji su uz to i veliki zaga|iva~i `ivotne
sredine. Istovremeno, to su dr`ave koje su
listom u tranziciji i nemaju odakle da izdvo-
je novac za gradwu novih elektrana. Kada se
dogodi to da, kao {to je to slu~aj ove godine,
dolazi su{na zima i proizvodwa hidroelek-
trana postaje sve mawa, eto puno problema za
ove zemqe. 

Ispostavilo se, tako, da energija nedostaje
Gr~koj, Makedoniji, Albaniji, da je u Rumuniji
ima taman za zadovoqewe sopstvenih potreba,
a da deo Srbije, pod upravom Unmika, hroni~no
boluje od nedostatka struje, a da je kqu~ni re-
gionalni izvoznik - Bugarska ostala bez vi-
{kova. Jer, do kraja godine ona mora da zatvo-
ri dva bloka nuklearne elektrane “Kozloduj”.
Bugarski ministar energetike Rumen Ov~arov
je dodatno upozorio da je vrlo verovatno da }e
jo{ jedan veliki proizvodni kapacitet u toj ze-
mqi ostati bez ugqa koji se ina~e doprema iz
Ukrajine. 

Dok se Balkan mu~i sa neefikasno{}u, za-
starelim tehnologijama, hidrologijom i impe-
rativom da po svaku cenu obezbedi dovoqno
elektri~ne energije kako bi se prezimilo, u
Briselu se govorilo o gotovo istom problemu,
samo na sasvim druga~iji na~in i na sasvim
drugom nivou. 

I predstavnici zemaqa EU konstatovali
su da energije nema, a da su potrebe sve ve}e.
Ali, spas se tra`i u {tedwi, racionalnijem
i jo{ efikasnijem kori{}ewu energije, novim
energetskim tehnologijama... Iz ovoga jasno

UVODNIK

proisti~e da se energetika eksponira kao
osnova svakog daqeg privrednog i tehnolo-
{kog razvoja. Kao privredni sektor upravo je
ona odabrana da predstavqa kohezioni ele-
ment broj jedan za jo{ ~vr{}e povezivawe ze-
maqa unutar zajednice. To, zna~i, da energe-
tika postaje okosnica i politi~kih procesa u
evropskoj zajednici.

U na{em bliskom okru`ewu spas se tra`i u
svemu samo ne u {tedwi. Niko i ne pomiwe tu
mogu}nost kao {ansu da se, ako ni{ta drugo,
ono bar mirno prezimi. U politici ve}ine
balkanskih zemaqa energetski sektor se do-
`ivqavao i do`ivqava kao najsla|e par~e
privatizacionog kola~a. Sektor iz koga tre-
ba uzeti novac za popuwavawe buxetskih ru-
pa. O energetici se govori i pi{e iskqu~ivo
kada je re~ o cenama ili nesta{ici pojedinih
energenata... 

U celoj ovoj pri~i o energetici, Srbija ima
posebno mesto. Kao jedina dr`ava u regionu ko-
ja jo{ nije prodala energetiku na par~e, bije se
bitka za weno o~uvawe. Vi{e od dve i po godi-
ne ministar Naumov, tim povodom uporno pona-
vqa da je energetika “porodi~no srebro” koje
ne treba prodavati. Tr~e}i od Brisela do Mo-
skve kako bi obezbedio {to boqi globalni po-
lo`aj na{e energetike, na doma}em planu mi-
nistar rudarstva i energetike je i daqe izlo-
`en “kqu~nom” pitawu - da li }e i kada posku-
peti struja i gas? 

Nikome ne pada na pamet da pita za{to su na-
{i energenti najjeftiniji u Evropi i u okru`e-
wu? Koliko smo izgubili kao dr`ava zato {to
smo dozvolili da nam energija bude tako jefti-
na i kao takva nemilosrdno rasipa.

Ili za{to je u razvijenom svetu, kome te`i-
mo, energija vi{estruko skupqa nego kod nas?
[ta sve dr`ava i gra|ani dobijaju razvojem
energetike? [ta je ura|eno sa novcem koji je
“zaplewen” NIS-u i uguran u buxetski bez-
dan? Za{to nije ulo`en u modernizaciju “Pe-
trohemije” i NIS-ovih rafinerija? Kako je
Elektroprivreda Srbije 1990. godine ostva-
rila 100 miliona dolara od izvoza elektri~-
ne energije? í
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U utiscima sa
Energetske konfe-
rencije EU u Bri-

selu,  Radomir M. Naumov, mi-
nistar rudarstva i energeti-
ke, ekskluzivno za list
“kWh”,  kao najva`nije iznosi
da je za ja~awe kohezije unu-
tar EU neophodno da energe-
tika bude u fokusu svih po-
liti~kih aktivnosti  

Srbiji u ovom tre-
nutku nedostaje oko
500 megavata insta-

lisane snage za pokrivawe vr-
ha potro{we.  Jer,  kapaciteti
ve} nedostaju - ka`e Zoran Ma-
nasijevi},  zamenik generalnog
direktora EPS-a

6

4

Energetski stru~-
waci sumwaju da
je raspad EES

Evrope izazvan iskqu~iva-
wem dva dalekovodna kabla
preko reke EMS. Pravi uzro-
ci mnogo su bli`i tome da su
izazvani nedostatkom pou-
zdanih kapaciteta, ali i cen-
tralne koordinacije 

18

Rekordna proizvodwa PD TENT u 2005.
o~igledno,  ne}e jo{ dugo biti i najve-
}a.  U ovoj godini veliki su izgledi da

}e proizvodwa elektri~ne energije “presko~iti”
i 18 milijardi kilovat-~asova  - isti~e Bo{ko Bu-
ha, direktor PD TENT

8

Na pragu zime elektroe-
nergetsku situaciju u Sr-
biji obele`io je rast po-

tro{we struje iznad bilansom utvr-
|enih okvira.  Otvoreno je pitawe da
li su na takav skok potro{we utica-
la povremena temperaturna koleba-
wa ili je rast posledica jeftino}e
kilovat-sata.  

15
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Umesto {to sam verovao
da je prerada ugqa u RB
“Kolubara” tek jedno po-

strojewe, samo su{ara, a otkrio sam
sistem koji se prostire po vreo~kom
ataru dokle pogled dose`e 

32

U Evropi u
toku je ukr-
{tawe raz-

li~itih koncepata raz-
voja elektroprivrede.
Dok EK insistira na
razdru`ivawu slo`e-
nih kompanija,  Bugar-
ska i drugi koji su to
uradili  sudaraju se sa
zbiqom da stranci pro-
fit prave na ra~un do-
ma}ih potro{a~a.

44

U Francu-
skoj obja-
{wewe da

je do nedavnog kolap-
sa EES do{lo zbog
“obi~ne” qudske gre-
{ke nije pomoglo uz-
nemirenoj javnosti.
Neizbe`no se,  stoga,
postavilo pitawe po-
verewa zajedni~kom
evropskom elektri~-
nom sistemu. 

46

Jo{ u 17. veku Sombor je,  prema tada{wim zapi-
sima,  bila varo{ puna zelenila.  Ali,  zeleni-
lom je zapqusnuta tek kasnijih vekova,  tako da

se - ka`u oni koji su Sombor pohodili leti - ne mo`e znati da
li je to park u varo{i ili varo{ u parku.

62
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Uvoz nije re{ewe
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SASTANAK POSLOVODSTVA EPS-a SA DIREKTORIMA PRIVREDNIH DRU[TAVA

Prednost rudnicima
SVE^ANO PU[TEN U RAD ELEKTROFILTER NA BLOKU A-2 U TE “KOSTOLAC”

Po~etak ostvarivawa ekolo{kih programa 
AKTUELNE TEME

ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA U OKTOBRU I NOVEMBRU

Potro{wa “probila” plan 
NOVEMBARSKI RASPAD EVROPSKOG ELEKTROENERGETSKOG SISTEMA  

Kalifornijski sindrom stigao u Evropu 
OTVORENO PISMO GRADITEQA EPS-a

Za{to se “ubija” EPS
DISTRIBUCIJE NAGRA\UJU UREDNE PLATI[E RA^UNA

Poklon, {tedqive sijalice 
UPRAVQAWE KVALITETOM I ZA[TITOM ÆIVOTNE SREDINE I ZDRAVQA

Br`e do evropskih merila 
PRIVATIZOVANE “\ERDAP-USLUGE”, PRVA FIRMA TRE]EG KRUGA IZDVOJENA IZ EPS-a

Vlasnik - konzorcijum radnika
“EPSTURS” OBJAVIO CENE ARANÆMANA ZA ZIMSKU SEZONU

@i~ara na Staroj planini 
AKCIJE

EPS I DECA 2006. - LITERARNI KONKURS TESLA 150.

Stiglo vi{e od 1800 tekstova
EKOLOGIJA

UTICAJ KJOTO PROTOKOLA NA RAZVOJ ELEKTROENERGETSKOG SEKTORA SRBIJE

^ist razvoj donosi i zaradu
NA LICU MESTA

VREOCI: PRERADA UGQA KAO SISTEM DOKLE POGLED DOSEÆE

An|eli garava lica 
POVRŠINSKI KOPOVI

SANACIJA HAVARISANOG “GLODARA 9” U “KOLUBARI-METAL”

Priprema “devetke” za naredne tri decenije 
POVR[INSKI KOP “DRMNO”

[irewe frontova na Zapad
TERMOELEKTRANE

DUGORO^NE PROGNOZE ANGAÆOVAWA TERMOKAPACITETA KOSTOLA^KOG BASENA

Sva ~etiri bloka u radu do 2042. godine
PD TE “NIKOLA TESLA”: EFEKTI OPTIMIZACIJE RADA MLINOVA

Vi{e struje iz mawe ugqa
HIDROELEKTRANE

REVITALIZACIJA U PD “DRINSKO-LIMSKE HE”

Nova oprema iz ATB “Sever”
NIZAK VODOSTAJ DRINSKOG SLIVA

[tedi se svaki kubik 
DISTRIBUCIJE

POVODOM GODINU DANA OD OSNIVAWA PD “CENTAR”

Iskorak svih parametara poslovawa 
NAPLATA U PD “ELEKTROSRBIJA”

Prose~an dug - tri i po mese~na ra~una
SVET 

RAZLI^ITI KONCEPTI RAZVOJA EVROPSKIH ELEKTROPRIVREDA

Veliki “jedu” male 
FRANCUSKA POSLE NESTANKA STRUJE U NOVEMBRU 

Nepoverewe u evropski sistem 
GA[EWE BLOKOVA U “KOZLODUJU” UGROÆAVA SNABDEVAWE REGIONA

Bez struje iz Bugarske
PREDSTAVQEN AKCIONI PLAN EU ZA ENERGETSKU EFIKASNOST 

Godi{wa u{teda 100 milijardi evra
NA GRADILI[TU NAJMODERNIJE NUKLEARNE CENTRALE NA SVETU

“Olkiluoto 3” - vesnik budu}nosti
ELEKTROENERGETSKI SISTEM ISLANDA PRIMER EFIKASNOSTI I RACIONALNOSTI

Struja iz geotermalnih izvora 
KULTURA 

STUDENICA - IZ DRUGOG UGLA

Prva srpska bolnica
PORTRETI: SAVA KOSANOVI]

[pijun ili diplomata
ZDRAVQE 

NOVA METODA U KARDIOLOGIJI 

“Stent”, klopka za infarkt
UPOZNAJMO SRBIJU 

U TEM SOMBORU

Zelena varo{



NA[ INTERVJU

4

DECEMBAR 2006 kWh BROJ 395

Budu}nost nala`e da
se energetika hitno
na|e u centru poli-
tike evropske zajed-

nice, brujalo je 21. novembra
u Briselu na Energetskoj
konferenciji Evropske
unije.

Bio je to jedinstven skup,
ocenila je ve}ina u~esnika.
Da je zaista energetika u{la
na velika vrata politi~kih
namera dr`ava Starog konti-
nenta govori i podatak da je
Energetskoj konferenciji
prisustvovalo 25 ministara
energetike i 15 ministara
inostranih poslova zemaqa
EU i jugoisto~ne Evrope.
Utisak o zna~aju tog skupa do-
datno poja~ava i ~iwenica da
je me|u zvanicama bilo i
predstavnika drugih, ener-
getski bitnih dr`ava koje ne
pripadaju dvadesetpetorici
EU, kao ni dr`ava-
ma jugoisto~ne
Evrope. To su pre
svega predstavnici
Ruske Federacije i
nekih afri~kih dr-
`ava, predvoðene
Madagaskarom. Za-
{to su tu bili i wi-
hovi predstavnici?
Zato {to se smatra
da je Afrika veoma
bogata energentima
i pored toga {to
jo{ nije dovoqno
ispitan wen energetski po-
tencijal. Madagaskar, reci-
mo, ima velike dokazane ko-
li~ine prirodnog gasa. 

Na Energetskoj konferen-
ciji je, po pozivu prisustvo-
vao i ministar rudarstva i
energetike Srbije Radomir
M. Naumov,  koji svoje utiske

ekskluzivno iznosi za list
kWh.

- Svi najzna~ajniji govor-
nici na tom ministarskom
samitu naglasili su da je
proces evropskih integraci-
ja po~eo jo{ stvarawem Zajed-
nice za ugaq i ~elik. Danas
je za ja~awe kohezije unutar
same evropske zajednice neo-
phodno da energetika bude u
fokusu svih politi~kih ak-
tivnosti kada je u pitawu da-
qe osna`ewe integrativnih
procesa unutar same evropske
zajednice, istakao je mini-
star Naumov, sa zadovoqstvom
isti~u}i ~iwenicu da je i
Srbija, kao zemqa evropske
zajednice, bila na tom skupu.

Za{to se danas tako gleda
na energetiku u EU? Zato {to
se iskristalisala ~iwenica
da je energetika polazi{te
svakog privrednog razvoja.

Drugi bitan razlog da se
energetika odredi kao kqu~-
ni faktor politike EU je taj
{to je na Starom kontinentu
ima sve mawe i {to Evropa
postaje sve vi{e energetski
uvozno zavisna.

Pri tome se ne sme zabora-
viti i ~iwenica da su Evro-

pqani potpuno svesni da je
energetika najve}i generator
ekolo{kih problema, odno-
sno destruktor `ivotne sre-
dine. 

Prema re~ima Naumova, za-
to je u Briselu nagla{eno da
se pitawe opstanka Planete
zasniva na  iznala`ewu neop-
hodnih koli~ina energije za
sigurno snabdevawe potro-
{we, ali uz istovremeno da-

qe smawewe, odno-
sno minimizaciju
uticaja energetike
na `ivotnu sredinu. 

N a j d i r e k t n i j e
opravdawe za sazi-
vawe jednog ovakvog
skupa je ono {to se
nedavno dogodilo u
Nema~koj kada je “iz
igre” u jednom tre-
nutku ispalo 6.000
MW proizvodnih
kapaciteta, pola
Evrope zbog toga bi-

lo u mraku, a cena elektri~-
ne energije dostigla cifre
od kojih se vrti u glavi. Me-
|utim, treba znati da je i
pro{le i pretpro{le godi-
ne bilo istovetnih pojava i
u Evropi, i u Americi. Ne
sme se nikako zaboraviti da
je u Italiji do{lo do raspa-

da sistema pre dve godine, a
da je u Kaliforniji, pro{le
godine, sistem “pukao” pod
navalom potro{a~kih zahte-
va tamo{we industrije i
stanovni{tva. 

U su{tini, sve ove pojave
mogu biti neposredni povo-
di, ali ono zbog ~ega je Evro-
pa krenula u jednu sasvim no-
vu energetsku pri~u krije se u
detaqnom istra`ivawu i
procenama energetske budu}-

NA[ INTERVJU: RADOMIR M. NAUMOV, MINISTAR RUDARSTVA I ENERGETIKE

Energetika “ki~ma”
evropske stabilnosti
� Evropa zabrinuta - preti nesta{ica energije, pa je
Energetska konferencija okupila 25 ministara energe-
tike i 15 ministara inostranih poslova zemaqa EU i ju-
goisto~ne Evrope � Energetika mora da bude u fokusu
svih politi~kih aktivnosti i daqeg snaæewa integra-
tivnih procesa unutar same evropske zajednice 

Radomir M. 
Naumov: 

U Briselu 
najavqene nove

mere za 
kreirawe 

realnog 
liberalizovanog

energetskog 
tr`i{ta

Unapre|ewe energetske 
efikasnosti treba da do 2020. 

godine smawi potro{wu energije u
EU za 20 procenata, {to }e na 

godi{wem nivou doneti u{tedu od
100 milijardi evra, odnosno 390

miliona tona ekvivalentne nafte

*

*

Zbog kolapsa
EES Nema~ke,
pola Evrope 
u mraku
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nosti ne samo Evrope ve} i
cele planete.  Naime, predvi-
|awa Me|unarodne agencije
za energiju ukazuju da }e na
globalnom planu do 2030. go-
dine potra`wa za energijom
porasti za 60 odsto i to pr-
venstveno zbog sve ve}ih po-
treba Kine i Indije. 

Istra`ivawa te institu-
cije ukazuju tako|e da su
evropske energetske rezerve
sve siroma{nije, da }e cene
nafte i gasa i daqe rasti i
da je dosada{wa energetska
politika doprinela drama-
ti~nim klimatskim promena-
ma. U posledwih 100 godina
globalna temperatura vazduha
na planeti je porasla za 1,6
stepeni, a ukoliko se ne pre-
duzmu radikalne mere u za-
{titi `ivotne sredine, do
kraja ovog veka }e do}i do do-

datnog rasta za jo{ 5,8 stepe-
ni Celzijusa. 

Kada se uz sve ove ~iwenice
doda i to da je Evropa, posle
Amerike, drugi najve}i uvo-
znik i potro{a~ energije u
svetu, onda svima postaje ja-
sno  za{to evropska
zajednica tako radi-
kalizuje ulogu ener-
getike i integri{e
je u politiku. 

Ipak, uprkos
ovim, poprili~no
dramati~nim i uzne-
miravaju}im ~iwe-
nicama, na brisel-
skom skupu je istak-
nuto da EU ostaje
lider u domenu ener-
getskih tehnologija i da se
ve} uveliko radi na wihovom
daqem unapre|ivawu.  

Kako isti~e ministar, os-

im toga, sa govornice brisel-
skog skupa je nagla{eno da
postoje na~ini da se svi nave-
deni problemi prevazi|u.
Pre svega zahtevi energetike
se moraju apsolutno integri-
sati u zvani~no politi~ko

stanovi{te. Tako|e se daqe
mora raditi na ohrabrewu
konkurencije u energetici, a
sigurnost u snabdevawu  sta-
viti u potpunu saglasnost sa
o~uvawem `ivotne sredine. 

Kako to ostvariti, odnosno
na ~emu EU `eli da temeqi
takvu energetsku politiku?
Pre svega kreirawem real-
nog, jedinstvenog energet-
skog tr`i{ta. Kada, oni ka-
`u, realnog onda smatraju da
to tr`i{te mora da funkci-
oni{e u praksi, a ne na papi-
ru. Da bi se to i ostvarilo na
skupu je nagla{eno da }e biti
donete nove mere za usposta-
vqawe liberalizovanog
energetskog tr`i{ta. 

Poseban oslonac te nove
energetske politike EU bi}e
daqe unapre|ewe energetske
efikasnosti. Wihove proce-
ne navode da upravo u energet-
skoj efikasnosti postoje
ogromni, a jo{ neiskori{}e-

ni potencijali zbog ~ega je
ve} lansiran plan da se do
2020. godine potro{wa ener-
gije u EU smawi za 20 proce-
nata. 

Za list “kWh”, ministar
Naumov iznosi i da, kada se
pogleda detaqnije {ta se
krije iza procenata od 20 od-
sto smawewa potro{we ener-
gije u EU, ~oveku se zavrti u
glavi. Jer, kada ostvari ovaj
plan evropska zajednica }e na
godi{wem nivou u{tedeti
100 milijardi evra, odnosno
390 miliona tona ekviva-
lentne nafte. 

Efekti sprovo|ewa ovog
plana na nivou za{tite `i-
votne sredine su jo{  {o-
kantniji. To zna~i da }e se
godi{wa emisija gasova ko-
ji uti~u na efekat staklene
ba{te smawiti za 780 mili-
ona tona ekvivalentnog ug-
qen dioksida. 

Radi upore|ewa i boqeg
razumevawa o kakvim cifra-

ma se radi dovoqno je
ista}i da je kod nas
ukupan bilans pri-
marne energije 15 mi-
liona tona ekviva-
lentne nafte. 

Zbog ovako zna~aj-
nih rezultata koji se
mogu posti}i u dome-
nu za{tite `ivotne
sredine poseban oslo-
nac nove energetske
politike EU }e biti

nove tehnologije za priku-
pqawe i skladi{tewe ugqen
dioksida. Naglasak na ovim
tehnologijama se tako|e za-
sniva na rezultatima istra-
`ivawa i procena. Tako je
proceweno da }e do 2030. go-
dine, ukoliko se ni{ta ne
u~ini, emisija ugqen dioksi-
da porasti za 55 procenata. 

Zbog svega onoga {to je
izre~eno na ovom skupu EU
je zatra`ila, odnosno iska-
zala `equ za jednim novim
me|unarodnim ugovorom za
unapre|ewe energetske
efikasnosti. Oni su nagla-
sili da svi napori EU, ma
koliko bili zna~ajni, ne}e
re{iti probleme na glo-
balnom, planetarnom planu,
ukoliko se svemu ovome ne
pridru`e i druge politi~-
ke, ekonomske i energetske
velesile. í

R. E.

Me|unarodna agencija za energiju
procewuje da }e na globalnom

planu do 2030. godine tra`wa za
energijom porasti za 60 odsto i
to prvenstveno zbog sve ve}ih

potreba Kine i Indije. 

*

*

Energetika - generator ekolo{kih
problema: zgrada EU u Briselu,
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RAZGOVOR S POVODOM

Srbiji u ovom tre-
nutku nedostaje
oko 500 megavata
instalisane snage

za pokrivawe vrha potro-
{we. To bi donekle moglo
da se ubla`i racionaliza-
cijom potro{we, ali ne i
proizvodwe, jer u tom po-
gledu nije ostalo mnogo
{ta da se uradi. Situacija
je, dakle, ozbiqnija nego
{to predvi|a Strategija
razvoja energetike Repu-
blike Srbije  do 2015. godi-
ne pa i na{ Sredworo~ni
plan razvoja. Dakle kapaci-
teti ne}e nedostajati, nego
ve} nedostaju!

Ovu konstataciju izneo je
Zoran Manasijevi}, zame-
nik generalnog direktora
EPS-a za tehni~ka
pitawa. On je rekao
da su revitalizacije
elektroenergetskih
objekata vrlo kori-
sne, ali da nikako ne
mo`emo da pobegne-
mo od ~iwenice da su
na{e ma{ine stare.

- Cene elektri~ne
energije u Evropi i
na{em okru`ewu
drasti~no rastu i to
je pokazalo odgovor na
na{ posledwi zahtev za po-
nudom vezanom za interv-
entni uvoz elektri~ne
energije. Od  ponu|a~a, ko-
je smo pozvali na tender,
javila  se samo jedna firm-
a, koja nam je, umesto tra-
`enih 150 megavata u ban-
du, ponudila samo 15 mega-
vata. Dakle, desetinu od
onoga {to smo tra`ili i
to po ceni vi{oj od 79 evra
za megavat-~as. To jasno po-
kazuje da elekti~ne ener-
gije u okolini nema i ne}e
je biti i da }e cene i daqe
rasti. A  ve} su visoke.
Prema tome svaka koncep-
cija koja zagovara tezu da

Srbija treba i mo`e da se
oslawa na uvoz elektri~ne
energije u narednom peri-

odu,  krajwe je neracional-
na i nedoma}inska. Bavqe-
we proizvodwom elektri~-
ne energije za Srbiju je
idealan posao, jer taj pro-
izvod jednostavno ne mo`e
da propadne i uvek }e ima-
ti kupca. Kada su u pitawu
energetski objekti zna~aj-
nih snaga radi se o veli-
kim poslovima, kojima se
mogu baviti velika i jaka
preduze}a, jer je re~ o zama-
{nim investicijama sa re-
lativno dugim vremenskim
periodom povratka ulo`e-
nog kapitala: desetak go-
dina. To mogu  da rade samo
velike i bogate firme.
Proizvodwa elektri~ne

energije obe}ava skroman,
ali siguran profit u bu-
du}nosti. Proma{ena in-

vesticija je samo ne-
zavr{en elektroe-
nergetski objekat -
ka`e Manasijevi}.

Napomiwu}i da je
pitawe proizvodwe
energije kqu~no za
svaku zemqu, on je na-
pomenuo da je i Xorx
Bu{ (mla|i), odmah
po progla{ewu za
predsednika posta-
vio pitawe energet-

ske bezbednosti SAD. Vi-
dimo da se tim pitawem
uglavnom i bavi. Isto, ka-

`e Manasijevi}, treba da
va`i i za nas. Srbija je za-
visna od uvoza nafte i gasa
i tu ne mo`emo ni{ta da
promenimo, ali u elektroe-
nergetici mo`emo da odr-
`imo nezavisnost.

-Dr`ava mora da inici-
ra kupovinu i pravqewe
elektrana, ili da omogu}i
da tu neko u|e sa svojim ka-
pitalom i pod odre|enim
ugovorima proizvodi elek-
tri~nu energiju. Period
do 2012. godine, kada je
predvi|eno okon~awe
gradwe TE “Kolubara B”
veoma je dug i nedostatak
kapaciteta, koji sam na-
veo, mora da se premosti
kupovinom gotove elektra-
ne, {to je znatno povoqni-
je nego da se uvoze enormne
koli~ine energije u tom
periodu ili da nedostatak
energije postane faktor
ko~ewa razvoja srpske pri-
vrede. Dr`ava bi mogla
interventno da deluje, a

ZORAN MANASIJEVI], ZAMENIK GENERALNOG DIREKTORA EPS-a

Uvoz nije re{ewe
� Cene elektri~ne energije u Evropi i na{em okruæewu drasti~no ras-
tu � Srbiji ve} nedostaje 500 megavata � Svaka koncepcija da se Srbija
oslawa na uvoz elektri~ne energije u narednom periodu,  krajwe je nera-
cionalna i nedoma}inska

U sve ve}em broju evropskih zemaqa najavqeni su odre|eni
vidovi redukcija i to se tamo  ne uzima toliko tragi~no. Izve-
sno je da se dosta trgovalo, a malo gradili novi kapaciteti i
da je kalifornijski sindrom zahvatio i Evropu. Liberaliza-
cijom tr`i{ta elektri~ne energije trebalo je da se do|e do ni-
`e cene i do ve}e pouzdanosti napajawa. Svedoci smo da se ta
dva kqu~na ciqa nisu ostvarila i da imamo suprotne efekte:
cene struje svuda rastu, naro~ito za doma}instva, a kriznih
situacija u snabdevawu elektri~nom energijom je sve vi{e. To
je ~iwenica i voleo bih da ~ujem obja{wewe stru~waka koji su
se uporno zalagali za deregulaciju, za{to je prose~na cena
elektri~ne energije na evropskom tr`i{tu, porasla sa 25 evra
po megavat-~asu u 2003. na 45 evra po megavat-~asu u 2005. godi-
ni? Mo`emo da se slo`imo s tim da slobodno tr`i{te ima
svoje prednosti, ali ne znamo kada }e to da nastupi - rekao je
Manasijevi}.

Sumwivi efekti liberalizacije tr`i{ta

Tamo gde to mo`e, situaciju bi EPS-u mogao da olak{a i vla-
snik, odnosno Dr`ava. Kra|a struje, po oceni Manasijevi}a i
daqe se gotovo uop{te ne ka`wava, a od nedavno veoma su u~e-
stale i kra|e bakra, koji je na berzi osetno poskupeo. Masovno
se kradu kablovi i to je po~elo ozbiqno da ugro`ava rad si-
stema posebno na kopovima. Manasijevi} se pita kako je mogu}e
da u topionicama niko ne pita odakle nekome ta `ica i za{to
ne postoji zabrana otkupa ovako donetih kablova i wihove
prerade. Predstavnici PD “Kolubara” u vi{e navrata su se po
ovom pitawu obra}ali nadle`nim organima, ali bez uspeha.

- Imamo problema i sa eksproprijacijskom mafijom: kupuje
se zemqi{te, takore}i ispred frontova radova, brzo mu se
promeni namena i ono se napla}uje po vi{estruko vi{oj ceni
prilikom eksproprijacije. Vrhovni sud Srbije je neke sporove,
koji se na to odnose,  presudio protiv “Kolubare”, iako je bilo
jasno {ta se tu radi - ka`e Manasijevi}

Vlasnik ne poma`e

Od  ponu|a~a, koji su pozvani 
na tender za interventi uvoz 
EPS-a javila  se  jedna firma, 

koja nam je ponudila samo desetinu
potrebnih koli~ina i to po ceni
vi{oj od 79 evra za megavat-~as

Zoran 
Manasijevi} 
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EPS je spreman da pomog-
ne na na~in na koji to od
wega budu tra`ili. Nova
elektrana je dobar posao
za svaku dr`avu. Proizvod-
wa elektri~ne energije
svakako ne mo`e u tr`i-
{nom smislu da se tretira,
kao proizvodwa, recimo,
robe {iroke potro{we,
jer to je uslov opstanka
svake dr`ave i uop{te gle-
dano ~ove~anstva. Isku-
stvo pokazuje da se u vreme
kriznih situacija prak-
ti~no svuda suspenduje tr-
`i{te elektri~ne energi-
je - napomiwe Manasije-
vi}. 

On daqe napomiwe da je
pomalo ~udno da na ova-
kvom stepenu tehnolo{kog
razvoja nemamo pouzdanije
prognoze  vremenskih i hi-
drolo{kih prilika i to
nas ozbiqno sputava da
pravimo sigurnije mese~-
ne i vi{emese~ne planove
hidroproizvodwe. To do-
nosi neo~ekivane opasno-
sti i situacije kakve smo
imali na samom po~etku
grejne sezone. Na{ sago-
vornik isti~e da su  nam
naruku i{le povoqne tem-
peraturne  prilike u no-
vembru, ali, kod onog pr-
vog zahla|ewa, trebalo je
da pro|e ~itavih nedequ
dana da qudi koji su se
grejali i dogrevali na
struju smawe potro{wu.
Naime, u posledwoj deka-
di novembra dnevna potro-
{wa u Srbiji je smawena
na prihvatqiv nivo od 112

do 115 miliona kilovat-
~asova, a samo nedequ dana
ranije, pri istoj spoqnoj
temperaturi, iznosila je
125 miliona kilovat-~a-
sova. Ta inercija, isti~e
Manasijevi}, neuo-
bi~ajeno je dugo po-
trajala.

U vezi sa proce-
nama elektroener-
getske situacije u
narednom periodu,
na{ sagovornik je
istakao da postoje
nagove{taji da
ozbiqnih padavina
(ki{e i snega) ne-
}e da bude do Nove
godine i da }e, ako se to
ostvari, biti problema sa
iskori{}avawem kapaci-
teta proto~nih hidroelek-
trana. Zato se sada radi na
tome da se odr`i i, ako je
mogu}e, popravi nivo u hi-
droakumulacijama, kako
bismo u zimu u{li sa bo-
qim stawem nego {to je
sada.

-Raduje nas izuzetno do-

bar rad termoelektrana,
ali to se na`alost odra-
`ava na stawe na deponija-
ma. Mora da se pohvali do-
datno anaga`ovawe “Kolu-
bare”, jer je ona ve} u vi{e

navrata tokom ove godine
odgovarala dodatnim zah-
tevima Elektroprivrede
Srbije, diktiranim aktu-
elnom elektroenergetskom
situacijom. Dogovorili
smo se i sada da TENT-u do
kraja godine bude isporu-
~eno dodatnih 400 hiqada
tona ugqa. Trenutno na
TENT-ovim deponijama
imamo oko 900 hiqada to-

na. Ukupno gledano na de-
ponijama je oko 83 odsto
ugqa u odnosu na bilansi-
rane koli~ine. Vrlo nepo-
voqna okolnost po nas je i
to {to je gas za grejawe po-
skupeo za 30 odsto. Smatra-
mo da je direktna posledi-
ca ovakvog naru{avawa pa-
riteta cena energenata na
{tetu  elektri~ne energi-
je neposredno pred grejnu

sezonu, to {to je, prili-
kom nedavnog zahla|ewa,
pri istoj prose~noj dnev-
noj temperaturi, potro-
{wa struje pove}ana ~ak za
oko osam odsto. Po na{oj

proceni znatan deo
kupaca u Vojvodini
pre{ao je na grejawe
elektri~nom energi-
jom nakon poskupqe-
wa gasa - isti~e Zo-
ran Manasijevi}.

On napomiwe da,
{to se ti~e progno-
zirawa elektroener-
getske situacije za
narednu zimu, nije
ve}i optimista, ne-

go {to je bio pro{le go-
dine. Situacija je tada
svakako bila povoqnija,
jer su hidrolo{ke prili-
ke bile boqe, potro{wa
mawa a u regionu je bilo
vi{e energije nego sada.
Ipak, izrazio je nadu da
}emo i ovu zimu uspe{no
prebroditi. í

D. Obradovi}

Period do 2012. godine, kada je 
predvi|eno okon~awe gradwe 

TE “Kolubara B”  veoma je dug. 
Dr`ava tu mora interventno 

da deluje, kupovinom neke 
postoje}e elektrane   
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Struje sve 
mawe: 
neophodna 
izgradwa 
novih objekata

RB “Kolubara” u
ovoj godini

uspe{no
odgovarala

dodatnim
zahtevima 

EPS-a za ve}u
proizvodwu ugqa
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Pro{logodi{wa
rekordna proiz-
vodwa Privrednog
dru{tva “Termoe-

lektrane Nikola Tesla”,
o~igledno, ne}e jo{ dugo
biti najve}a.  Revitalizo-
vani proizvodni kapacite-
ti TENT-a rade kako se sa-
mo po`eleti mo`e i u ovoj
godini }e, o~ekuju u ovim
elektranama, proizvodwa
elektri~ne energije “pre-
sko~iti” i 18 milijardi
kilovat-~asova. Ali,  takve
vanserijske rezultate sve
vi{e ugro`avaju i pove}a-
ni problemi.  

Bo{ko Buha, direktor PD
TENT, na po~etku razgovo-
ra za list “kWh”, isti~e da
su ozbiqni problemi odla-
zak kadrova,  ali i uglednih
doma}ih firmi, pa i kadro-
va iz tih preduze}a. Naime,
u svetu se sve vi{e grade no-
vi i revitalizuju postoje}i
energetski objekti, posla je
sve vi{e a specijalizova-
nih firmi za elektro, ma-
{inske i druge poslova,  i
nema previ{e. Tako se i de-
{ava da strane firme sve
vi{e upo{qavaju na{e
firme i odvode im radnike
na strana gradili{ta, osta-
vqaju}i tako problem EPS-
u i Srbiji. A nas ~eka grad-
wa nove elektrane, isti~e
Buha. Novi proizvodni ka-
pacitet i realnija cena
elektri~ne energije su pr-
vorazredni dr`avni inte-
res. Zato te probleme sa ka-
drovima i doma}im firma-
ma moramo re{avati.

- Do kraja godine o~ekuje-
mo da TENT proizvede re-
kordnih 18 milijardi kilo-
vat-~asova elektri~ne ener-
gije, pa ~ak i vi{e od toga.

Pritom, imamo u vidu da je
do 20.novembra ve} proizve-
deno vi{e od 16 milijardi
kilovat-~asova. To je preba-
~aj plana za taj period od
11,5 odsto.  Primera radi,
samo u prvoj polovini no-
vembra - i to uz povremeno
potiskivawe kapaciteta -
prose~na dnevna proizvod-
wa iznosila je 66 miliona
kilovat-~asova, ka`e Buha i
dodaje:

- Za takav rezultat su naj-
zaslu`niji na{i radnici.
Ova visoka proizvodwa
ostvarena je i zahvaquju}i
smawenom broju ispada blo-
kova, za {ta zasluge pripa-
daju wihovim revitalizaci-
jama. U tim poslovima po-
sebnu pa`wu smo posvetili
cevnom sistemu,  koji je u is-
padima i po vremenu i po
proizvodnom gubitku najvi-
{e i u~estvovao. Drugi “is-
pravqeni” deo ispada blo-
kova,  koji je tako|e u pore-
|ewu sa ranijim stawem pre-
polovqen, odnosi se na na
delovawe tehnolo{kih i
elektro za{tita,  a {to je u
tesnoj vezi sa automatizaci-
jom wihovog rada.

Blokovi su postali ras-
polo`iviji i pouzdaniji
upravo zbog ura|enih mo-
dernizacija, pri ~emu su
glavni poslovi obavqani
na kotlu i turbini,  pa za-
tim i na automatizaciji.
Rezultati tih investicija
ve} sti`u - blokovi su sada
pouzdaniji, jer automatika
gotovo sve sama radi, pa se
mawe zavisi od qudskog
faktora. Po~etnih proble-
ma sa uhodavawem novog na-
~ina rada je,  naravno,  bi-
lo,  ali sada ve} sve to
funkcioni{e kako treba.

BO[KO BUHA,  DIREKTOR PD TENT D.O.O.

U poslovima revitalizacije postrojewa TENT se u najve}oj
meri oslawao na doma}e partnere.  Kako napomiwe Buha, mak-
simalan je bio zaokret na doma}u industrijsku pamet.  Velike
koristi od toga imale su,  nesumwivo, i na{e firme i wihovi
radnici,  koje su tako "u~ili" i dokazali da ~esto poseduju
svetska znawa.  Ali, za EPS je do{lo i krajwe vreme da se
odredi koje su firme u Srbiji wegovi strate{ki partneri.  Re~
je o firmama bez kojih EPS te{ko da mo`e funkcionisati.  Jer,
velika je opasnost u ve} zahuktaloj investicionoj aktivnosti u
energetskom sektoru da }e se ostati bez takvih sigurnih part-
nera.  Taj problem potrebno je da se reguli{e ve} u ovoj godini,
da se ne bi svom o{trinom pojavio u 2008. godini.   Za te
poslove jo{ se poga|amo, prime}uje Buha,  ali ukoliko os-
tanemo bez na{ih  preduze}a strane partnere bi morali da
preplatimo,  uz nesiguran kvalitet rada.

Sa~uvati doma}e partnere

RAZGOVOR S POVODOM

Na pragu novog rekorda -
18 milijardi kWh

� U prvoj polovini novembra prose~na dnevna  proizvodwa TENT-a bila je  oko 66
miliona kilovat-~asova � Smawen broj ispada blokova � Nova elektrana i realni-
ja cena struje - prvorazredni dræavni interesi � Hitno na}i na~in da se zadræe
kadrovi,  ali i doma}i poslovni partneri

Izuzetni 
proizvodni 
rezultati 
- “posledica” 
velikih ulagawa
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Buha najavquje i naredne po-
slove:

-Slede}i korak bi}e opti-
mizacija rada i pove}awe
energetske efikasnosti po-
strojewa TENT.  Takvi su
poslovi ve} zapo~eti na re-
konstrukciji mlinova na
blokovima 3,4 i 5.  Taj pro-
blem - i to po pitawu kapa-
citeta i meqavosti mlinova
- postoji,  naime, od po~etka
rada blokova.  [to se ti~e
stepena iskori{}enosti
mlinova i wihove energet-
ske efikasnosti,  na primer,
rekonstrukcijom dva mlina
bloka A 3 ostvareni su od-
li~ni rezultati.  Na osnovu
toga procewuje se da }e  se,
posle takvog “dovo|ewa u
red” mlinova u ova tri bloka
ukupno u{tedeti 280.000 to-
na ugqa i te neutro{ene ko-
li~ine upotrebi}e se za pro-
izvodwu dodatnih kilovat-
~asova elektri~ne energije.

Za poboq{awe energetske
efikasnosti na bloku A 6
ugovoren je i zna~ajan  posao
sa firmom Alstom (isporu-
~iocem turbine za taj blok),
a koji }e,  prema planu,  kao
posledwi u 2008. godini

oti}i u revitalizaciju.
Ciq je da se na tom postroje-
wu “isteraju” sve prime}ene
lo{e ta~ke,  a za one koje ni-
su uo~ene koristi}e se poda-
ci iz ugovora,  kako bi se sa-
znalo {ta bi jo{ trebalo
“doterati”.  Nastoja}e se,
pritom,  da se prvenstveno
snaga ovog bloka pove}a na
350 megavata i to rekon-
strukcijama na turbini i do-
datnim radovima na genera-
toru i transformatoru,  uz
maksimalno vo|ewe ra~una o
energetskoj efikasnosti
bloka.  Dakle, revitalizaci-
ja blokova A 4 i A 6,  sa koji-
ma zapo~iwe i op{ta akcija
poboq{avawa energetske
efikasnosti blokova, je u
vrhu prioriteta.  Naredna
faza u automatizaciji rada
blokova bi}e optimizacija
wihovog proizvodnog proce-
sa.  U termoelektranama na
Zapadu,  na primer, pove}a-
wem stepena korisnosti
blokova za samo jedan odsto,
ostvaruju se znatne u{tede u
potro{wi ugqa.

-U proteklom periodu veo-
ma mnogo je ura|eno i na po-
boq{awu ekolo{kih para-

metara.  ^etiri bloka
TENT A  - 1,2,3 i 5 su zaga|e-
wa `ivotne sredine svela, u
evropske norme.  Blokovi 1 i
2 emitovali su i za 20 odsto
vi{e tih ~estica od dozvo-
qenih normi.  U zaga|ivawu
Obrenovca u~estvovali su sa
65-70 odsto - isti~e na{ sa-
govornik.  U odnosu na 2000.
godinu stawe je, {to se ti~e
emisije ugqen dioksida i
drugih ~estica,  zna~i,  pet
puta poboq{ano,  pri ~emu je
takav izuzetan rezultat rea-
lizovan uz veliku podr{ku

poslovodstva EPS-a,  kao i
uspe{nom saradwom sa Op-
{tinom Obrenovac. Umesto
“ekolo{kog rata” sa lokal-
nom sredinom sada se zajed-
ni~ki radi na re{avawu
ovog problema.  U projekte
za{tite `ivotne sredine,
uostalom, do sada je ulo`eno
izme|u 15-17 miliona evra.
Naredni va`an posao u toj
oblasti bi}e modernizacija
elektrofiltera na bloku A
4 i za taj posao tender je ve}
raspisan.  Po tre}i put “pro-
{ao” je,  tako|e, i tender
EAR za rekonstrukciju si-
stema transporta pepela
TENT B,  za {ta je nameweno
28 miliona evra (prva dva je
prolongirala ova agencija),
~ime se zaokru`uju poslovi
koji su u toku kad je re~ o ̀ i-
votnoj sredini.

Me|utim,  prime}uje Buha,
dva problema sve vi{e uti~u
na daqe poslovawe  EPS-a,
pa samim tim i TENT.  Re~ je
o neodgovaraju}oj ceni elek-
tri~ne energije i o sve izra-
`enijoj potrebi gradwe no-
vog elektoenergetskog kapa-
citeta.  Cena elektri~ne
energije je veoma depresira-

na a uz to naru{en je i wi-
hov paritet u energetskom
sektoru. Kada bi se ona po-
ve}ala,  me|utim,  samo za 1-
1,5 evro cent,  sa cenom izme-
|u pet i pet i po evro centa
po kilovat-~asu tek bi se do-
stigle  najni`e cene struje u
okru`ewu.  A wen rast samo
za jedan cent,  pri sada{woj
proizvodwi elektri~ne
energije,  stvorio bi oko
330 miliona evra i ta nova
sredstva omogu}ila bi EPS-
u da sopstvenim parama,  zna-
~i bez inostranih kredita,

podi`e kapacitete.  Sa ja-
~om finansijskom osnovom
lak{e bi se,  tako|e, re{a-
vali i drugi problemi,  kao
{to su redukcije,  uvoz stru-
je,  pokretawe aktivnosti
privrede Srbije itd.  Tre-
nutna nepovoqna situacija u
snabdevawu kupaca elek-
tri~nom energijom, izazva-
na su{om i rastom potro-
{we,  jo{ jednom ponovo
ukazuje na potrebu podizawa
novog kapaciteta.  Sve se vi-
{e,  uz to,  korak gubi i u
proizvodwi ugqa.  Zahvaqu-
ju}i i vanrednim naporima
rudarskog sektora,  svakako,
bilo je mogu}e ostvariti
ovako dobre rezultate,  jer su
za tako pove}an rad elektra-
na bile obezbe|ene potreb-
ne koli~ine ugqa.  Ali,  po-
sledica toga je da su wegove
rezerve u deponijama trenut-
no ispod planiranih.  O~i-
gledno,  zbog mawih inve-
sticija u taj sektor u pret-
hodnom periodu, ugqa  ipak,
ima sve mawe,  pa je zaokret u
budu}im ulagawima u rudni-
ke logi~na posledica. í

Miodrag Filipovi}

Nova sistematizacija - 200 novih radnih mesta
Sa dono{ewem novog pravilnika o orga-

nizaciji rada i sistematizaciji radnih
mesta, u TENT se nastojalo i da se naprave
novi odnosi u ~itavom proizvodnom proce-
su,  kao i da se isprave neka vremenom pre-
vazi|ena re{ewa.  Posebno je, pri tome,
zna~ajno da je uspostavqena uspe{na sarad-
wa sa sindikatom i da su usvojene sve wi-
hove prihvatqive primedbe.  Kao najva`ni-
je izdvajamo da se sa novom sistematizacijom stvara prostor za
dovo|ewe mladih kadrova i o~ekuje se da }e TENT sada biti u
situaciji da primi oko 200 qudi. Takva mlada stru~na radna sna-
ga sve je vi{e neophodna za kadrovsko osve`ewe dru{tva,  a
posledica je,  izme|u ostalog,  i novih tehnologija i automati-
zacije procesa rada.

Kadrovski problem sve vi{e nagriza uspe{no poslovawe
dru{tva.  Za posledwih pet godina TENT je,  na primer, napusti-
lo 30 in`ewera i izme|u 40 i 50 vrhunskih majstora.  Najnoviji
primeri ukazuju da se stru~ni kadar TENT,  osposobqen i zah-
vaquju}i velikim poslovima, kao {to su revitalizacije postro-
jewa,  lako zapo{qava u drugim firmama,  pa i u inostranstvu
(tri in`ewera,  koji su "ispekli taj zanat" nedavno su se za-
poslila u firmi Simens i rade u Ju`noj Africi na blokovima
od 600 megavata). A kako te qude i zadr`ati sa platom od oko
500 evra mese~no,  kada od firmi u Beogradu dobijaju dnevno od
400 do 500, a u inostranstvu (firma Simens) i po 1.100 evra
dnevno.  Za takvim kardovima imaju}i u vidu da je u svetu po-
ja~ana gradwa i revitalizacija elektrana,  a da ih je sve mawe
na tr`i{tu rada,  sve je ve}a tra`wa. I velike svetske kom-
panije imaju problema sa kadrovima ovog profila.  Alstom je,
recimo,  raspisao konkurs za prijem 250 takvih stru~waka.  Sve
je to tim vi{e apsurdno {to na{i ve} obu~eni in`eweri za rad
i u te{kim uslovima ne bi odlazili kada bi im se omogu}ila
zarada bar izme|u 700-1.000 evra mese~no.  Ispada da nam je
"jeftinije" da posle kada nemamo kadrova takve usluge inos-
tranih stru~waka  pla}amo znatno vi{e.

BO[KO BUHA

direktor PD „TENT“

Posebna pa`wa
cevnim 

sistemima
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FORUMI

Nema realno mogu-
}ih poboq{awa u
naturalnim para-
metrima i bilan-

sima, koji bi pri sada{wim
cenama elektri~ne energi-
je, uveli EPS u zonu profi-
ta. Otuda je pitawe poslova-
wa JP EPS, pre svega, pita-
we budu}e politike cena
elektri~ne energije i ste-
pena naplate. Dostignuti
nivo cene (3,36 dinara za
kilovat-~as), omogu}ava po-
kri}e teku}ih operativnih
tro{kova i finansirawe
dela dospelih starih obave-
za, ali ne obezbe|uje potreb-
na sredstva za najneophod-
nije investicije u odr`ava-
we dostignutog nivoa pro-
izvodwe.

Ove konstatacije iznete

su prilikom razmatrawa Go-
di{weg programa poslova-
wa JP EPS za 2007. godinu,
na sednici Upravnog odbo-
ra, odr`anoj 30. novembra
(predsedavao prof. dr Jero-
slav @ivani}). Ovom pri-
likom, Ratko Bogdanovi},
direktor Direkcije za eko-
nomsko-finansijske poslo-
ve obavestio je ~lanove UO
da sada postoji obaveza da se
ovaj materijal,  u  op{irnoj
formi najpre dostavqa
Agenciji za energetiku na
davawe mi{qewa i potom
Vladi Srbije na davawe sa-
glasnosti. S obzirom na ~i-
wenicu da neki va`ni para-
metri u vezi sa planom jo{
nisu poznati, Bogdanovi} je
nagovestio da }e ubrzo mora-
ti da budu na~iweni i odgo-

varaju}i rebalansi. Plan je
ra|en prema sada{wim ce-
nama, ali se  o~ekuje da se
cena ubudu}e odre|uje po me-
dotologiji Agencije za
energetiku, odnosno da se
utvr|uju  opravdani prihodi
preduze}a unutar EPS-a, is-
takao je Bogdanovi}. Prego-
vori oko mase zarada za na-
rednu godinu jo{ nisu okon-
~ani, a predvi|eno je da  se u
2007. obavi nova procena
sredstava i u obra~un amor-
tizacije da se ukqu~e  proce-
weni efekti, tako da je ovaj
plan samo podloga za onaj
koji }e tek da usledi. Po me-

todologijama Agencije za
eneretiku  utvrdi}e se me|u-
sobni odnosi izme|u JP
EPS i JP EMS.

U vezi sa projekcijama
proizvodwe i ostalog, na-
vedeno je  da je planirano
da se u 2007. godini proiz-
vede 33,45 milijardi kilo-
vat-~asova elektri~ne
energije, {to je za tri od-
sto mawe od proizvodwe
procewene za ovu godinu.
Najve}i pad proizvodwe
predvi|a se kod hidroelek-
trana ({est odsto). Tako|e,
predvi|eno je i vi{estruko
pove}awe uvoza elektri~ne

SEDNICA UPRAVNOG ODBORA EPS-a

Sa ovom cenom 
nema razvoja
� Planirano je da se u 2007. godini proizvede 33,45
milijardi kilovat-~asova elektri~ne energije, tri
odsto mawe od proizvodwe procewene za ovu godinu
� Vi{estruko pove}awe uvoza struje

Pu{tawem u rad rekonstruisane trafo-
stanice 35/10 kV KG 01 “Stanovqansko po-
qe” u Kragujevcu je 24. novembra obele`en
Dan Privrednog dru{tva “Centar” d.o.o.
Objekat u rad pustio je Radomir Naumov,  mi-
nistar rudarstva i energetike Vlade Srbi-
je.  Proslavi prvog jubileja ovog dru{tva
EPS-a prisustvovali su i dr Jeroslav
@ivani},  predsednik Upravnog odbora
EPS-a,  Aleksandar Vlaj~i},  pomo}nik mi-
nistra rudarstva i energetike, Dragan Vig-
wevi}, direktor JP “Elektromre`a Srbije”,
Qubo Ma}i}, direktor Agencije za energeti-
ku Vlade Srbije, Zoran Manasijevi} i Dra-
gojlo Ba`alac, zamenici generalnog direk-
tora EPS-a, Radovan Stani}, direktor Di-
rekcije za distribuciju elektri~ne energi-
je, vladika Jovan {umadijski, Veroqub Ste-
vanovi},  gradona~elnik Kragujevca, kao i
predstavnici Direkcije EPS-a i drugih pri-
vrednih dru{tava i lokalne samouprave sa
ovog konzumnog podru~ja.

R.E.

U PD “CENTAR” D.O.O. KRAGUJEVAC OBELEÆEN 24. NOVEMBAR,  DAN DRU[TVA

Nova trafo stanica za jubilej

Prve izjave posle
pu{tawa TS u rad
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energije, u odnosu na ovogo-
di{wi ( 238 odsto). Final-
na potro{wa elektri~ne
energije trebalo bi u na-
rednoj godini da poraste za
tri odsto, a gubici u elek-
tri~noj mre`i, trebalo bi
da budu ni`i za pet odsto.
Predvi|eno je da proizvod-
wa ugqa bude ni`a za dva
odsto, a otkrivke za osam
odsto. Proizvodwa toplot-
ne energije u 2007. godini
trebalo bi da bude pove}a-
na za 23 odsto, a, tehnolo-
{ke pare za osam odsto. 

U stavci tro{kova za na-
rednu godinu predvi|eno je
uve}awe neto mase zarada za
sedam odsto, po osnovu pla-
nirane inflacije u 2007.
plus dva odsto, na ime real-
nog rasta zarada. Tu su ukal-
kulisane i stimulativne ot-
premnine za 252 zaposlena,
kao i dobrovoqno dodatno
penziono osigurawe u visi-
ni od 3.000 dinara po zapo-
slenom. Dodatne tro{kove
iziskiva}e i eksproprija-

cija zemqi{ta (Vreoci),
eventualna nabavka mazuta
za rad TE-TO, uvoz struje i
drugo. 

Bogdanovi} je ovom pri-
likom istakao da je broj za-
poslenih u EPS-u sveden na
standardni nivo u okru`e-
wu, ali da struktura zapo-
slenih ne odgovara stvar-
nim potrebama EPS-a.
Predvi|a se, dakle, blago
negativan poslovni rezulat,
tako da razvoj ne}e mo}i da
se finansira.

Upravni odbor usvojio je
Program poslovawa EPS-a
u 2007. godini,  i dao sagla-
snost na programe poslova-
wa Privrednih dru{tava za
2007. godinu.

Na sednici je doneta i
Odluka o ulagawu kapita-
la u JKP Toplifikacija
Po`arevac, kao i Odluka
o osnivawu Privrednog
dru{tva za sport u rekrea-
ciju “Sportski centar Ko-
lubara”.

Prilikom razmatrawa

informacije o eletroener-
getskoj situaciji, Zoran
Manasijevi}, zamenik gene-
ralnog direktora EPS-a za
tehni~ka pitawa naveo je da
je konzum za 11 meseci ove
godine za 2,2 odsto ve}i od
bilansiranog. Proto~ne
hidroelektrane proizvele
su 3,1 odsto vi{e nego {to
je bilansirano, a ~ak osam
odsto vi{e u odnosu na  11
meseci 2005. godine. Pro-
izvodwa u akumulacionim
HE je na nivou pro{logo-
di{we, dok su termoelek-
trane na ugaq proizvele
12,6 odsto vi{e od bilansa
odnosno 5,8 odsto vi{e ne-
go u istom razdobqu 2005.
godine. Proizvodwa ugqa
je, kako je naveo Manasije-
vi}, pratila dobar rad
termoelektrana. U “Kolu-
bari” je za 11 meseci proiz-
vedeno 26 miliona tona
ugqa ili osam odsto vi{e
od bilansa, odnosno pet od-
sto vi{e nego u istom peri-
odu 2005. godine. U “Ko-

stolcu” proizvodwa ugqa u
navedenom periodu bila je
tri odsto ni`a od bilansi-
rane i dva odsto u odnosu na
2005. ali je toplotna mo}
ugqa bila ve}a,  tako da ni
tu nema gubitaka. Otkrivka
u “Kolubari” za 13 odsto je
bila vi{a od bilansirane
a tri odsto u odnosu na 2005.
U “Kostolcu” je {est odsto
bila vi{a od bilansa i tri
odsto u odnosu na 2005.

- Ovakvom proizvodwom -
rekao je Manasijevi} - EPS
mo`e da bude zadovoqan i to
nam daje za pravo da }emo
zimski period pregurati
bez posledica. Sada je najve-
}i resurs smawewe potro-
{we, jer iz ovih postrojewa
ne mo`e da se izvu~e vi{e.
Industrija i doma}instva
tro{e mnogo vi{e energije
nego {to bi trebalo.

Tok remontnih aktivno-
sti ocewen je kao zadovoqa-
vaju}i. í

D. Obradovi}

Od dana kada je EPS, u janua-
ru ove godine, raspisao me|una-
rodni tender za nabavku moder-
nih, digitalnih brojila i mer-
nih grupa, pa dok krene isporu-
ka ovih ure|aja, prote}i }e, o~i-
to, ~itava godina. U Direkciji
EPS-a za distribuciju elek-
tri~ne energije ka`u da su is-
po{tovane sve zakonske i ban-
~ine procedure i uslovi za ovu
nabavku, tako da prvi kontigent
brojila mo`e da stigne u janua-
ru predstoje}e godine. U decem-
bru bilo je u toku potpisivawe
ugovora sa francuskom firmom
“Sa`em” i novosadskim “Ene-
lom”, koji su na tenderu izabra-
ni za isporu~ioca tra`enih
ure|aja. Od francuske firme
nabavi}e se trofazna i mono-
fazna brojila, a od novosadske,
merne grupe.

Na pitawe za{to je procedura
trajala ovako dugo, u Direkciji
ka`u da razlog za ovako dug po-
stupak nije samo slo`enost
uslova Evropske banke za obno-
vu i razvoj (EBRD), koja je EPS-u
odobrila kredit od sto milio-

na evra i prema ~ijoj proceduri
se nabavka i odvija, nego i to
{to su neki doma}i proizvo|a-
~i imali zamerke na izbor ispo-
ru~ilaca mernih ure|aja, te
podnosili prigovore, {to Upra-
vi za javne nabavke, {to samoj
banci. 

Kada su od Komisije za za{ti-
tu prava ponu|a~a u Upravi za
javne nabavke Republike Srbije
dobili odgovor da ona nije nad-
le`na da odlu~uje na `albe po
ovom tenderu, proizvo|a~i koji
nisu izabrani na tenderu obra-
tili su se organima EBRD. U ban-
ci je oceweno da wihovi prigo-
vori nisu osnovani, tako da je
tenderska procedura mogla da
se nastavi. Budu}i da se ugovo-
rima precizira da celokupna is-
poruka treba da se obavi za 32
nedeqe od momenta stupawa ugo-
vora na snagu, treba o~ekivati
da }e sva naru~ena brojila i
merne grupe sti}i do kraja avgu-
sta idu}e godine. U Direkciji za
distribuciju isti~u da }e zame-
na starih i dotrajalih brojila
krenuti odmah i da }e se oba-

vqati tempom odgovaraju}im
pristizawu naruxbine. 

Da podsetimo, od ukupnog kre-
dita koji je EPS dobio od EBRD,
za nabavku mernih ure|aja, u
ovom trenutku, nameweno je ne-
{to vi{e od pet miliona evra.
Deo sredstava ve} je usmeren za
nabavku opreme za rudarski
sektor i trafo-stanice, a deo
}e kasnije opet biti izdvojen za
dodatne koli~ine mernih ure-
|aja. Tako, sa ovim kreditom u
EPS-u zapo~iwe jedan od najva-
`nijih poduhvata u domenu tr-
`i{nog poslovawa. Ra~una se
da }e u predstoje}ih desetak go-
dina EPS uspeti da zameni sva

dotrajala brojila na mre`i i da
obezbedi uslove ne samo da ta~-
nije meri struju koju prodaje, ne-
go i da omogu}i kupcima da na
svojim digitalnim brojilima
mogu da prate koliko tro{e, i
pla}aju, elektri~nu energiju. To
{to su se doma}i proizvo|a~i
brojila, i na ovom me|unarod-
nom tenderu, ponovo osetili
neopravdano diskvalifikova-
nim, iznova se pokazalo neosno-
vanim, jer EPS je odabrao kva-
litena brojila, sa najpovoqni-
jom cenom, {to je u kreditnim
organima EBRD i potvr|eno. í

A. C.

NABAVKA MERNIH URE\AJA IZ KREDITA EBRD

Brojila sti`u 
u januaru

Ispravna brojila -
mawe gubitaka
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Plan poslovawa JP
EPS i planovi
poslovawa pri-
vrednih dru{tava,

bili su glavna tema razgo-
vora poslovodstva EPS-a
sa direktorima privred-
nih dru{tava, na sastanku
koji je odr`an u Beogradu
14. novembra. Generalni
direktor dr Vladimir
\or|evi} naglasio je ovom
prilikom da oni moraju da
se usaglase i da budu
spremni za sednicu Uprav-
nog odbora EPS-a. 

Ratko Bogdanovi}, direk-
tor Direkcije za ekonom-
sko-finansijske poslove,
napomenuo je da sada na ove
planove poslovawa mi{qe-
we daje i Agencija za ener-
getiku Republike Srbije i
da oni moraju da se dosta-
vqaju u odgovaraju}oj form-
i. Potom se planovi poslo-
vawa, s mi{qewem Agenci-
je, dostavqaju, najpre Mi-
nistarstvu za energetiku, a
zatim  Vladi Srbije na da-
vawe saglasnosti.

U okviru Plana poslo-
vawa razmatran je i Elek-
troenergetski bilans i
tim povodom Zoran Mana-
sijevi}, zamenik general-
nog direktora EPS-a,
ukazao je na osetan rast
potrebe za elektri~nom
energijom. Su{a ve} dugo
traje i po wegovim re~ima
jo{ joj se ne nazire kraj.
Konkretno, na Pivi tako
lo{a hidrolo{ka situa-
cija nije zabele`ena od
1926. godine. Zato se sada
razmi{qa i o pove}anom
uvozu elektri~ne energi-
je, ve}oj proizvodwi ugqa,
ali i nabavci drugih
energenata (gasa i mazu-
ta).  Panonske elektrane,
zbog rasta cene struje na
tr`i{tu, ponovo postaju
interesantne za kori{}e-
we.

Vladimir \or|evi} je
napomenuo da za revitali-
zovane termoelektrane ne-
ma dovoqno ugqa i da sada
apsolutni prioritet mo-
raju da imaju ulagawa u ru-

darske kapacitete. Mogu-
}e je da se i odlo`e  kapi-
talni remonti nekih
termokapaciteta kako bi
se efikasnije re{avalo
pitawe Vreoca, kao kqu~-
no. Tako|e, direktor \or-
|evi} je najavio i preme-
{tawe odre|enih ma{ina
sa kostola~kog kopa “]i-
rikovac” na kop “Drmno”,
kako bi se znatno poboq-
{ao u~inak tih ma{ina. 

Na ovom skupu, Zoran Ob-
radovi}, direktor Sektora
za kvalitet, u Direkciji za
strategiju i investicije,
upoznao je prisutne sa to-
kom realizacije Projekta
uvo|ewa IMS (integral-
nog sistema menaxmenta) u
JP EPS, kao i sada{wim
stawem primene znaka kva-
liteta JP EPS.  í

D. Ob.

SASTANAK POSLOVODSTVA EPS-a SA DIREKTORIMA PRIVREDNIH DRU[TAVA

Prednost rudnicima
� Pripremqeni planovi poslovawa � Panonske elektrane, zbog rasta cene struje na
træi{tu, ponovo postaju interesantne za kori{}ewe.

TENDER ZA REVITALIZACIJU HE “BAJINA BA[TA”

Podmla|ivawe 
40-godi{waka

U petak, 24. novembra, ba{ na dan kada je
HE Bajina Ba{ta obele`avala 40 godina
rada, u PD Drinsko - Limske HE stigao je
faks iz KfW banke. U wemu je pisalo - daje
se saglasnost na tendersku dokumentaciju
za revitalizaciju HE Bajina Ba{ta. 

Odobrewem tenderske dokumentacije
prakti~no su zavr{ene vi{emese~ne ak-
tivnosti na wenoj izradi, pa }e me|unarod-
ni tender biti raspisan prekosutra, 1. de-
cembra 2006. godine. 

Nema~ka KfW banka je, podse}amo, odo-
brila EPS-u razvojni kredit  od 30 milio-
na evra i on }e upravo biti iskori{}en za
revitalizaciju ove hidroelektrane.

Me|unarodni tender,  sa rokom za dosta-
vqawe ponuda od 120 dana (do 30. marta
2007. godine) bi}e objavqen i u dnevnim no-
vinama u Srbiji.  O~ekuje se da }e posle

ta~no utvr|ene procedure i rokova za poje-
dine faze tendera, sav posao oko izbora
partnera biti zavr{en u toku 2007. godine,
kada }e biti potpisani i ugovori. Planira-
no je da prvi od ~etiri generatora ove HE
u|e u revitalizaciju ujesen 2009. godine.

Revitalizacija ima izuzetan zna~aj za
daqi rad HE “Bajina Ba{ta”.  Instalisana
snaga agregata bi}e pove}ana sa sada{wih
92 na 100 megavata, {to zna~i da }e cela
elektrana biti “ja~a” za oko 40 megavata
(MW).  Ukoliko EPS obezbedi sredstva i
po~ne ugradwu petog agregata (projekat za
wega je ura|en) u HE “Bajina Ba{ta”, dobi}e
se novih jo{ 42 megavata, odnosno ukupno
oko 80 megavata.  Tada bi ukupno pove}awe
snage bilo ravno snazi sada{we HE “Zvor-
nik”.

M. \.

HE “Bajina Ba{ta“ posle
revitalizacije bi}e ja~a
za 40 megavata
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Planovi poslovawa privrednih 
dru{tava - glavna tema razgovora
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U Elektroprivredi Sr-
bije potpisana su pro{log
meseca dva zna~ajna ugovo-
ra, ukupne vrednosti 24,8
miliona evra, koji se od-
nose na realizaciju pro-
jekta izgradwe petog BTO
sistema na Povr{inskom
kopu “Drmno” u Kostolcu.
Oba ugovora potpisana su
sa renomiranim nema~kim
proizvo|a~ima opreme, i
to za dogradwu bagera tipa
SrS 2000 sa “Takrafom”, a
za izgradwu odlaga~a ugqa
sa “Krupom”. U ime Elek-
troprivrede Srbije ugovo-
re su potpisali generalni
direktor  EPS-a Vladi-
mir \or|evi} i direktor
Privrednog dru{tva Ter-
moelektrane-Kopovi “Ko-
stolac” Dragan @ivkovi}.
U ime “Takrafa”, ugovor je
potpisao izvr{ni direk-
tor Tomas Ekel, a u ime
“Krupa”, potpredsednik
ove kompanije Hans Folh-
majster.

U dogradwu bagera bi}e

ulo`eno 12,2 miliona
evra, a “Takraf” se obave-
zao na proizvodwu i mon-
ta`u elektro i ma{inske

opreme, s tim {to }e za deo
poslova anga`ovati i “Go-
{a - Monta`u”. 

Za proizvodwu opreme i

monta`u novog odlaga~a,
kapaciteta 8.500 metara
kubnih na sat, ugovorena
vrednost posla sa “Krupom”
je 12,6 miliona evra. Za
tre}inu ovog iznosa bi}e,
kako je re~eno, anga`ovana
doma}a ma{inogradwa. 

Ugovorima je predvi|e-
no da oba ova posla budu
zavr{ena do kraja 2008. go-
dine, kao i ceo projekat
izgradwe novog BTO si-
stema na kopu “Drmno”,
ukupne vrednosti 60 mili-
ona evra. Nedavno je, pod-
se}amo, sa “Go{a - Fomom”
potpisan ugovor za isporu-
ku transportnog sistema,
vredan 30 miliona evra,
{to zna~i da je ugovarawe
svih poslova za ovaj proje-
kat pri kraju. Potpisnici
ugovora izjavili su da su
dosada{wi dobri part-
nerski odnosi garancija
da }e ovi rokovi biti is-
po{tovani. í

A. C.

POTPISANI UGOVORI SA NEMA^KIM PARTNERIMA

Nova oprema za “Drmno”
� Sa “Takrafom” potpisan ugovor za dogradwu bagera, a sa “Krupom” za izgradwu
odlaga~a u okviru petog BTO sistema na kopu 

Hidroelektrane “Bajina Ba{ta” obele`i-
le su 24. novembra zna~ajan jubilej - 40 godi-
na rada proto~ne i 24 godine postojawa re-
verzibilne elektrane.  Sve~anoj proslavi
tih jubileja u hotelu “Jezero” u Peru}cu pri-
sustvovali su dr Vladimir \or|evi},  gene-
ralni direktor EPS-a,  Zoran Manasijevi},
zamenik generalnog direktora EPS-a,  Dra-
gan Vigwevi},  generalni direktor EMS-a,
kao i predstavnici privrednih dru{tava
EPS-a,  izvo|a~a radova,  poslovnih partne-
ra,  lokalnih preduze}a i op{tine Bajina
Ba{ta.  Ro|endansku ~estitku gigantima na
Drini,  izme|u ostalih,  uputio je i Radomir
Naumov, ministar rudarstva i energetike,
koji ih je u woj nazvao i biserima energeti-
ke.

-HE “Bajina Ba{ta” i RHE “Bajina Ba{ta”,
koje su 27. novembra obele`ile zna~ajne ju-
bileje, kao stabilan oslonac EES Srbije,
dale su u dosada{wem radu veliki dopri-
nos razvoju EPS-a i privrede Srbije - ista-

kao je tim povodom Vasilije Pavi}evi},  di-
rektor Privrednog dru{tva “Drinsko-Lim-
ske hidroelektrane d.o.o.”.  - U vreme kada je
proto~na elektrana po~ela rad,  sa snagom
od 360 megavata,  predstavqala je i najve}i
takav proizvodni kapacitet u biv{oj Jugo-
slaviji.  Zna~ajno je i to da je izgra|ena pre
planiranog roka,  {to je omogu}ilo i da se
u{tedi tada velikih pet milijardi dinara.
A  rad mla|e RHE,  sa mo}nih 630 megavata,
poseban doprinos stabilnosti elektroe-
nergetskog sistema daje u vreme kada u we-
govom radu  dolazi do kriti~nih situacija. 

Za 40 godina rada HE “Bajina Ba{ta” i za
24 godine rada RHE “Bajina Ba{ta” ukupno je,
ina~e, proizvedeno oko 75,5 milijarde kilo-
vat-~asova elektri~ne energije.  Iz ove dve
drinske elektrane,  ~ija ukupna snaga,  zna-
~i, iznosi 1.630 megavata,  ovi kilovat-~a-
sovi spadaju i u najjeftinije proizvedene u
EPS-u.  

M. \.

OBELEÆENI JUBILEJI HE I RHE “BAJINA BA[TA”

Sto`er EES Srbije 
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Sa potpisivawa ugovora sa 
“Takrafom” i “Krupom”
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Elektroprivreda Sr-
bije u protekle dve
i po godine mnogo
je uradila na reali-

zaciji ekolo{kih programa.
Da bi se sa~uvao {to ~istiji
vazduh, realizacija svakog
ekolo{kog programa od izu-
zetnog je zna~aja. To {to ra-
dimo videli smo od drugih,
koji o ekologiji brinu vi-
{e od nas. Pu{tawe u rad
elektrofiltera na bloku A-
2, samo je po~etak realiza-
cije zna~ajnih ekolo{kih
programa u Kostolcu. Ve} u
februaru idu}e godine, ka-
da se zavr{ava revitaliza-
cija bloka A-1 i ova proiz-
vodna jedinica dobi}e nove
elektrofiltere, rekao je
Radomir Naumov, ministar
rudarstva i energetike Vla-
de Srbije, na sve~anosti u
Kostolcu, odr`anoj 1.de-
cembra povodom pu{tawa u
rad novog elektrofiltera
na bloku A-2, a koji u svemu
potpuno zadovoqava va`e}e
evropske standarde.

Na sve~anosti u Privred-
nom dru{tvu “Termoelek-
trane i kopovi Kostolac”,
Aleksandar Popovi}, mini-
star nauke i za{tite `ivot-
ne sredine Vlade Srbije is-
takao je da je elektroprivre-

da, kao jedan od ve}ih zaga|i-
va~a, najvi{e uradila na re-
alizaciji ekolo{kih pro-
grama. Kao i Naumov,  Popo-
vi} se, tako|e, zahvalio
predstavnicima EAR. 

Izra`avaju}i zadovoq-
stvo, {to je jo{ jedan ekolo-
{ki program uspe{no rea-
lizovan, dr Vladimir \or-
|evi}, generalni direktor
EPS-a, naglasio je da su u
proteklih nekoliko godi-
na, zajedno sa Evropskom ko-
misijom i Evropskom agen-
cijom za rekonstrukciju, re-
{eni mnogi ekolo{ki pro-

blemi. Posle ugradwe novih
elektrofiltera u TENT-u
to je u Kostolcu i prvi novi
ure|aj koji u potpunosti za-
dovoqava va`e}e evropske
standarde. - Kada su pre ne-
koliko godina ura|eni ka-
pitalni remonti na bloko-
vima “Kostolac B” i wihovi
elektrofilteri su dovede-
ni u projektovane okvire.
Oni, me|utim, emituju vi{e
pra{kastih materija od va-
`e}ih evropskih standarda -
napomenuo je \or|evi}. U
februaru idu}e godine, ka-
da se zavr{ava revitaliza-

cija  bloka A-1 i ova proiz-
vodna jedinica }e imati no-
ve elektrofiltere. ^eka
nas, svakako, pored drugih
ekolo{kih programa zamena
elektrofiltera i na bloko-
vima Termoelektrane “Ko-
stolac B”. Tada }e emisija
pra{kastih materija iz na-
{ih elektrana na lokaciji
ovog privrednog dru{tva,
biti smawena za 10-tak puta,
istakao je \or|evi}.

Bernard Bakli, v.d. {efa
Evropske agencije za re-
konstrukcije u Srbiji, koja
je kao donator za ugradwu
novog elektrofiltera ove
elektrane obezbedila ~eti-
ri miliona i 955 hiqada
evra, istakao je da ova elek-
trana sada boqe radi. A to
je va`no i sa aspekta za-
{tite `ivotne sredine u
wenom okru`ewu, jer pro-
jektovana emisija pra{ka-
stih materija u atmosferu
sada iznosi 40 miligrama
po kubnom metru. Izvo|a~
radova i isporu~ilac opre-
me bila je firma ZVVZ iz
Milevska - ^e{ka Repu-
blika, a ure|aj je u rekord-
nom roku ugradila “Go{a-
Monta`a”.

U okviru sve~anog obele-
`avawa pu{tawa u rad no-
vog elektrofiltera na blo-
ku A-2, kojem je prisustvovao
i @ozef Qoveras, {ef de-
legacije Evropske komisije
u Srbiji, na zgradi bloka,
pored samog ure|aja, otkri-
vena je i plo~a EAR. Plo~u,
pokrivenu zastavom Evrop-
ske agencije za rekonstruk-
cije, zajedno su otkrili mi-
nistar Radomir Naumov i
Bernard Bakli. Oni su, po-
tom, na simboli~an na~in,
ovu zastavu predali Alek-
sandru Popovi}u. í

^. Radoj~i}

Pozdravqaju}i goste na sve~anosti povodom pu{tawa u rad
elektrofiltera na bloku A-2, Dragan @ivkovi}, direktor Pri-
vrednog dru{tva “Termoelektrane i kopovi Kostolac”, rekao je
da je ovo veliki doga|aj za kompaniju i za grad Kostolac. Poseb-
no zadovoqstvo, pritom, predstavqa to {to }e ve} u februaru
2007. godine i blok A-1, po zavr{enoj revitalizaciji, u pogon
u}i sa novim elektrofilterima. @ivkovi} je jo{ istakao da je
proizvodwa elektri~ne energije u TE “Kostolac” u odnosu na
2000-tu godinu pove}ana za 65 procenata! Kad u pogon u|e i
blok A-1, ovaj kapacitet pribli`i}e se projektovanim mogu}no-
stima od pet milijardi kilovat-~asova elektri~ne energije, a
to zna~i i da }e se proizvodwa elektri~ne energije udvostru-
~iti u odnosu na nivo iz 2000-te godine.

Zanimqivo je i to {to je ministar Naumov, po dolasku u Ko-
stolac, svratio u ovda{wi de~iji vrti} da bi obavestio mali-
{ane da je novi elektrofilter na bloku A-2 u funkciji i da
oni sada mogu da udi{u ~istiji vazduh. Oni su to zatra`ili
pre izvesnog vremena, kada je ministar rudarstva i energetike
boravio u Kostolcu i najavio ugradwu novog elektrofiltera.

I Blok A-1 sa novim elektrofilterom

Sa sve~ane 
promocije 
pu{tawa u rad
elektrofiltera
na bloku A-2 u
TE “Kostolac”
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SVE^ANO PU[TEN U RAD ELEKTROFILTER NA BLOKU A-2 U TE “KOSTOLAC”

Po~etak ostvarivawa
ekolo{kih programa
� Pored ugradwe novih elektrofiltera na blokovima TENT i u Kostolcu se nastavqa sa
realizacijom tih programa � Zamena elektrofiltera i na blokovima TE “Kostolac B”
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Na pragu zime, elek-
troenergetsku si-
tuaciju u Srbiji
obele`io je rast

potro{we struje iznad bi-
lansom utvr|enih okvira,
iako je u oktobru i novem-
bru bilo toplije nego {to
je prose~no za ovo doba go-
dine. Da li su samo povre-
mena temperaturna koleba-
wa uticala da se ba{ toli-
ko ne {tedi na struji, ili
je ovakav skok potro{we (u
novembru 3,5 odsto vi{e od
bilansiranog) neizbe`na
posledica jeftino-
}e kilovat-sata, mo-
gli bi da procewuju
analiti~ari koji se
bave psihologijom
potro{a~a, a {to se
EPS-a ti~e, on je
uspeo da pokrije ne
samo planirane, ne-
go i ove uve}ane do-
ma}e potrebe. Na-
ravno, ne bez posle-
dica, koje se ogleda-
ju pre svega u nedo-
voqnoj popuweno-
sti jezera akumulacionih
HE i istawenim zalihama
ugqa na deponijama TE.

Termo i akumulacione
elektrane radile su znatno
iznad plana, pokriv{i ta-
ko nedostatak struje do koga
je do{lo zbog nedovoqnog
dotoka u proto~nim elek-
tranama i maweg uvoza od
planiranog. Termo sektor
(bez TE na Kosmetu) proiz-
veo je u oktobru i novembru
ukupno oko 4,6 milijardi
kilovat-sati, odnosno 812
miliona ili 21,5 odsto vi-
{e nego {to je bilansira-

no. Tako|e, to je za 4,8 pro-
cenata vi{e nego u istom
periodu lane. Akumulacio-
ne hidroelektrane proizve-
le su tokom ova dva meseca
419 miliona kilovat-sati,
odnosno 106 miliona ili

34 procenta vi{e nego {to
je planirano. Ipak, wihova
proizvodwa bila je 17 odsto
mawa nego u istom periodu
pro{le godine, kada su do-
toci bili veliki i ki{e
gotovo neprestane.

Ovogodi{wi su{ni pe-
riod najnepovoqnije je uti-
cao na rad proto~nih hi-
droelektrana, koje su pro-
izvele samo 921 milion ki-
lovat-sati, a to je za 26,4 od-
sto mawe od bilansiranog,

odnosno za oko 400
miliona kilovat-
sati ili oko 30 od-
sto mawe nego u is-
tim mesecima pret-
hodne godine. Ipak,
sve ono {to nije mo-
glo da se proizvede
u hidro sektoru naj-
ve}im delom obezbe-
|eno je iz termo ka-
paciteta, a samo 240
miliona kilovat-
sati nabavkom iz
drugih sistema i od

trgovaca, odnosno uvozom.
U ovaj zbir spada i 80 mili-
ona kilovat-sati koje je
UNMIK nabavio za potre-
be bruto konzuma na podru~-
ju Kosova i Metohije.

Uvoza struje u oktobru ni-

je bilo, a u novembru je na-
bavqeno 393 miliona kilo-
vat-sati mawe nego {to je
bilansom bilo predvi|eno.
Ta~nije, uvezeno je 138 mi-
liona kilovat-sati, s tim
{to ni ovaj uvoz nije tekao
prema ugovorenoj dinami-
ci, jer je, kako ka`u u Dis-
pe~erskom centru EPS-a,
{est dana bilo zastoja, i to
tri dana zbog planiranog
iskqu~ewa, a tri dana zbog
kvara na 400-kilovoltnom
dalekovodu, koji povezuje
elektroenergetske sisteme
Republike Srbije i Rumu-
nije, odakle trgovci sa ko-
jima je EPS zakqu~io ugo-
vore isporu~uju kupqenu
struju. Dogodilo se to u vre-
me kada je u Evropi nastao
“strujni kolaps”, zbog hava-
rije na jednom dalekovodu u
Nema~koj.

Potro{a~i u Srbiji ni u
tim danima nisu bili bez
struje zahvaquju}i, da pono-
vimo, dobrom radu EPS-
ovih termoelektrana, pre
svega, ali je upravo zbog ta-
kvog wihovog rada krajem
novembra na deponijama
termoelektrana bilo 17 od-
sto ili 350 hiqada tona
ugqa mawe nego {to je pre-
ma bilansu trebalo da bude.
[ta to ta~no zna~i, mo`e
da ilustruje podatak da je

AKTUELNE TEME

ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA U OKTOBRU I NOVEMBRU

Potro{wa “probila”
plan
� Zahvaquju}i izuzetnoj pro-
izvodwi u termo i akumulaci-
onim elektranama, redukcija
nije bilo iako je znatno sma-
wen dotok voda, a uvoz bio ma-
wi od planiranog

Termo sektor proizveo je u 
oktobru i novembru ukupno oko 

4,6 milijardi kilovat-sati, 
odnosno 812 miliona ili 21,5 

odsto vi{e nego {to je bilansirano.
Tako|e, to je za 4,8 procenata vi{e

nego u istom periodu lane. 

*

*

Na pitawe kako to da je EPS na tenderu kupio struju od bri-
tanske “Sempre”, {vajcarskog “Atela” i rumunskog “Enerxi hol-
dinga”, a da se ukupne koli~ine isporu~uju iz Rumunije, Basa-
ri} obja{wava da su najpovoqnije ponude na tenderu bile po-
nude za isporuku energije iz Rumunije. Tako su i “Sempra” i
“Atel” ponudili da nam struju isporu~uju na granici sa Rumuni-
jom i mi je odatle i preuzimamo, ka`e Basarai}. 

Trgovci i energija

Su{a tawi 
rezerve 

akumulacija: 
HE “Kokin Brod”
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po~etkom oktobra na depo-
nijama bilo oko 2,3 milio-
na tona ili 20 odsto ugqa
vi{e od bilansiranih ko-
li~ina, a krajem novembra
samo oko 1,7 miliona tona
ugqa. Prema tome, kako is-
ti~u u Dispe~erskom cen-
tru, izuzetna proizvodwa u
termoelektranama u okto-
bru i novembru, i pored uve-
}ane proizvodwe ugqa, sma-
wila je zalihe ugqa na de-
ponijama za oko 540 hiqada
tona. Tako se i  egzaktno
pokazalo da kopovi jedva su-
sti`u uve}ane proizvodne
mogu}nosti termoelektra-
na i da se EPS sve ozbiq-
nije suo~ava sa nedostatkom
ugqa za proizvodwu struje.
Ta~nije, procewuje se da bi
EPS-ove TE mogle da pro-
izvedu jo{ oko milijardu
kilovat-sati na godi{wem
nivou da ima dovoqno ugqa,
a wega nema zato {to se za-
kasnilo sa ulagawima u
opremu i sa eksproprijaci-
jom zemqi{ta radi pro{i-
rewa kopova.

U hidro sektoru, jezera
akumulacionih hidroelek-
trana, ma koliko da je raci-

onalizovano wihovo kori-
{}ewe, sa 85 odsto maksi-
malnog sadr`aja krajem ok-
tobra, u novembru su opala
na 60 odsto. Ovako slaba po-
puwenost akumulacija po-
sledica je, pre svega, ve} du-
gog su{nog perioda, ali i
potrebe da se obezbedi do-
voqno struje za uve}anu po-
tro{wu doma}ih kupaca.

Prema podacima Dispe-
~erskog centra, ukupno u
oktobru i novembru ove go-
dine, koji su za 2,6 stepeni
Celzijusovih bili topliji

od vi{egodi{weg proseka
za ovaj period, bruto konzum
u Republici iznosio je oko
6,4 milijardi kilovat-sati.
Bez potro{we na Kosmetu,
konzum Republike dosti-
gao je u oktobru gotovo 2,5
milijardi kilovat-sati, a
u novembru 3,1 milijardu
kilovat-sati. Ukupne po-
trebe za elektri~nom ener-
gijom u ova dva meseca iz-
nosile su oko 6,9 milijar-
di kilovat-sati, {to je za
4,3 odsto vi{e od bilansom
predvi|enog. U te potrebe
spadaju i one koje se odnose
na struju neophodnu za rad
pumpnih postrojewa i po-
trebe TE, HE i kopova u
funkciji proizvodwe
elektri~ne energije, kao i
izvr{avawa obaveza prema
drugim elektroenerget-
skim sistemima i partne-
rima, {to se kretalo oko
500 miliona kilovat-sati.
A sve ostalo je {iroka po-
tro{wa, odnosno potro-
{wa u kategoriji velikih
kupaca i doma}instava.

Miladin Basari}, direk-
tor Sektora za energetsko
planirawe i upravqawe u

Direkciji EPS-a za trgo-
vinu elektri~nom energi-
jom, ka`e za na{ list da je,
uprkos rastu potro{we i
su{i, Dispe~erski centar
EPS-a radio bez ve}ih te-
{ko}a.

- Zahvaquju}i blagovre-
menom zavr{etku remonta
i dobroj pripremqenosti
proizvodnih kapaciteta za
zimsku sezonu, zatim do-
broj popuwenosti akumula-
cija i deponija po~etkom
oktobra, kao i blagovreme-
noj kupovini nedostaju}ih

koli~ina elektri~ne
energije, rad Dispe~er-
skog centra u oktobru i no-
vembru odvijao se uobi~a-
jeno, s tim {to smo mawih
te{ko}a imali samo u pla-
nirawu dnevne potro{we
i to zavisno od toga da li
je zahladnelo ili otopli-
lo. Zbog ~estih kolebawa
temperature, kada se ure|a-
ji za zagrejavawe stanova i
poslovnog prostora ~as
ukquju~uju, ~as iskqu~uju,
{to zna~i da istim tempom
varira i potreba za elek-

tri~nom energijom, povre-
meno je bilo te{ko da se
uskladi rad sistema sa po-
trebama konzuma, ali i iz
takvih situacija smo izla-
zili bez ve}ih problema -
isti~e Basari}.

Na{ sagovornik, me|u-
tim, skre}e pa`wu da elek-
troenergetska situacija
mo`e da se dodatno kompli-
kuje ukoliko do|e do jo{ ve-
}eg skoka potro{we, a su{a
se produ`i i na zimske me-
sece. Mada je, kako ka`e,
sve pod kontrolom, ve} je
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Uprkos stalnim redukcijama, potro{wa elektri~ne energije
na Kosovu i Metohiji neprestano raste po ve}oj stopi nego u
ostalim delovima Republike Srbije. Bruto konzum na Kosmetu
u oktobru i novembru iznosio je 787 miliona kilovat-sati, {to
je za 51 milion, ili 6,9 odsto vi{e od bilansiranog. U ova dva
meseca potro{wa u ju`noj pokrajini bila je za 0,6 odsto mawa
nego u istom periodu lane, ali trend rasta je nastavqen. Pri
tome, kosmetske termoelektrane proizvele su 699 miliona ki-
lovat-sati, a to je za 17 miliona ili 2,4 odsto mawe od bilan-
sirane proizvodwe. Na mre`i su uglavnom bila oba bloka TE
“Kosovo B” i jedan blok u TE “Kosovo A”, a proizvedeno je 2,5 od-
sto mawe nego u istom periodu pro{le godine. Mada su potre-
be konzuma delom podmirivane  uvozom struje, o{tre redukci-
je, naro~ito za tre}u grupu potro{a~a, u kojoj su gotovo sva srp-
ska naseqa u pokrajini, trajale su povremeno i po 20 sati.

Rast potro{we na Kosmetu

Termoelektrane za dva 
meseca prebacile plan 
za vi{e od petine: TENT A 
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planiran i dodatni uvoz
struje, problem bi mogao da
nastane ako EPS ne bi
imao od koga da kupi nedo-
staju}e koli~ine struje, bu-
du}i da celom regionu pre-
ti nesta{ica ve} od po~et-
ka idu}e godine, kada Buga-
ri zatvaraju dva bloka u svo-
joj nuklearki. Basari} is-
ti~e da }e i u tom slu~aju
EPS imati re{ewe, ali
najsvrsishodnije je {tede-
ti struju. í

Anka Cvijanovi}

Jo{ pre dvadesetak godi-
na, na po~etku ozbiqnih re-
formi elektroprivrede u
razvijenim zemqama, u do-
ma}oj stru~noj javnosti govo-
rilo se o potrebi usvajawa
novih znawa, procedura i
postupaka da bi se stiglo do
tr`i{ta. Iako se ne mo`e
re}i da nije bilo savetova-
wa, seminara, radionica i
sli~nih napora da se ovlada
novim tehnologijama i orga-
nizacijama, su{tinski re-
zultati su mr{avi. Uglav-
nom se svode na terminolo-
giju, tj. prisvajawe i {iroku
upotrebu stranih re~i i iz-
raza. 

Najzna~ajnije komponente
tr`i{ne privrede, kakve su
nesumwivo ekonomsko osa-
mostaqivawe, sposobnost
za ulagawe i razvoj, formi-
rawe cena po tr`i{nim
principima i sli~no ostale
su snovi, ili tek ponegde u
papirima. U realnom `ivotu
jedva da se ne{to promenilo
- vlast, politika i politi~-
ki interesi jo{ dominiraju
i svojim ciqevima podvrga-
vaju znawe i stru~nost. Na
kqu~no pitawe za{to stru-
ka ostaje u zape}ku, uprkos
javnim zakliwawima da }e
sve odluke po~ivati na zna-
wu i sposobnostima, nije la-
ko odgovoriti, pogotovo jed-
nozna~no u kratkom osvrtu.

Tim pre ako se pojam struka
ne tuma~i samo kao elektro-
tehnika, ma{instvo i druge
tehni~ke nauke, nego se
ukqu~e i nau~ne instituci-
je kakve su instituti, fa-
kulteti, dr`avna admini-
stracija (nije gre{ka, upra-
vo na znawu i iskustvu ad-
ministracije po~ivaju na-
predne zemqe).

Svedoci smo, uostalom, da
na javnoj sceni nema stru~-
nog autoriteta, ~oveka sa
imenom (iako postoje brojni
instituti i fakulteti) koji
se bar razume u energetske
probleme i ~ija se re~ po-
{tuje (ako i postoje, mogu se
nabrojati na prste jedne ru-
ke). Usu|ujem se da ka`em da
tek povremeno javno istupa-
ju penzioneri. A koren tog
nemilog stawa le`i u ~iwe-
nici da je energetika ve}
decenijama ekonomski bo-
gaq, pa, dakle, nemo}na da
finansira istra`ivawa,
studije i elaborate od kojih
se dobrim delom izdr`avaju
instituti i fakulteti. Bi-
lo kako bilo, evidentan je
raskorak sa svetom i dok je
energija jedna od kqu~nih
tema politi~ara, me|una-
rodnih skupova i dogovora,
stru~nih rasprava i anali-
za, u Srbiji prete`no ima
ulogu monete za potkusuri-
vawe.

Takvo stawe je posebno iz-
ra`eno pred izbore, kad se
politi~ke partije bore za
naklonost bira~a. Javnost
~esto ne prepoznaje, a jo{
mawe razmi{qa o posledi-
cama onoga {to se obe}ava.
Svojevrstan je apsurd, ako
su nu`ni i konkretni pri-
meri, stranka izrasla iz
grupe eksperata: javno pro-
pagiraju}i struku i znawe u
praksi rade potpuno obrnu-
to, bar kad je energetika u
pitawu. Jo{ kao grupa eks-
perata, zala`u}i se za nove
politi~ke principe, anga-
`ovali su ekipu stru~waka
iz energetike da im sa~ine
analizu stawa i problema.
Kad je analiza sa~iwena ni-
su hteli ni da je pogledaju,
a ekipu su rasturili. Ili,
jo{ sve`iji primer: u aktu-
elnoj predizbornoj kampawi
kqu~na tema je zapo{qava-
we - a koliko je preduze}a i
qudi bez posla samo zato
{to se decenijama ne gradi
nijedna nova elektrana.
Znaju li oni koliki deo srp-
ske privrede bi imao posla,
koliko bi tehnolo{ki na-
predovao i bio sposoban da
izvozi da su energetska
preduze}a imala sredstva
za razvoj. Ne samo elektro-
privreda, naravno. 

Vredi pomenuti i ekolo-
{ke probleme Pan~eva, oko

kojih se danas svi anga-
`uju. Da resor vlasti ko-
ji su dr`ali “eksperti”
nije godinama uzimao od
NIS-a sve {to zaradi,
moglo se {to-{ta ulaga-
ti i u tehnolo{ki napre-
dak rafinerije i spre~a-
vawe zaga|ewa. Jesmo li
sigurni da se sutra ne}e
pojaviti sli~an problem
u Obrenovcu, Lazarevcu,
Kostolcu? Opet i ponovo
sve je samo posledica
materijalnog polo`aja
energetike, ta~nije na-
stojawa politi~ara da
se dokopaju vlasti, uz
dr`awe struke i nauke u
zape}ku. í

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Struka u zape}ku

I
L

U
S

T
R

A
C

I
J
A

:
 
J
.
 
V

L
A

H
O

V
I

]



18

DECEMBAR 2006 kWh BROJ 395

Raspad evropskog
elektroenerget-
skog sistema, po-
~etkom novembra,

po sopstvenom priznawu
nema~ke kompanije E.ON,
izazvalo je iskqu~ivawe
dva dalekovodna kabla pre-
ko reke Ems na se-
veru Nema~ke, ka-
ko bi se omogu}io
bezbedan prola-
zak brodova. Me-
|utim, mnogi
energetski stru~-
waci {irom
Evrope skloni su
da posumwaju da je
ba{ ovo bio pra-
vi uzrok kolapsa,
koji je izbacio iz
pogona desetine elektrana
i bez elektri~ne energije
{irom starog kontinenta
ostavio oko deset miliona
qudi. Jer, ti brodovi su tu
i ranije prolazili po
sli~noj proceduri. Oni na-
pomiwu da su pravi uzroci
mnogo bli`i ~iwenici da
je to izazvano zbog nedo-
statka odre|enih pouzda-
nih kapaciteta, ali i cen-
tralne koordinacije. Jer,
samo nekoliko mo}nih kom-
panija kontroli{te pri-
stup elektri~noj mre`i
(koja je tako|e tesna). Sve-
mu tome doprinela je i pre-
komerna gradwa posebno
vetroelektrana, ~ime je
osetno smawena pouzdanost
elektroenergetskih siste-
ma, u kojima su one u ve}oj
meri zastupqene! 

Da je situacija u Evropi
alarmantna, ukazuje i izve-
{taj konsultantske ku}e
“Logic CMG”, koji kazuje da
bi do kraja ove decenije
britanska privreda mogla
da pretrpi {tetu ve}u od
100 milijardi funti godi-

{we, zbog raskoraka izme-
|u potreba i mogu}nosti
nabavke elektri~ne ener-
gije i da bi ~ak 23 odsto po-
tro{we moglo da ostane
nepokriveno! Velika Bri-
tanija je u deregulaciji tr-
`i{ta elektri~ne energi-

je najdaqe oti{la; tamo je u
elektroprivredi takore}i
sve privatizovano i, uglav-
nom, u rukama je inostranog
kapitala. 

Istini za voqu u Evropi
su se po~etkom novembra
stekle i druge nepovoqne
okolnosti. Zbog niskih
temperatura naglo je pove-
}ana potro{wa elektri~ne
energije u mnogim delovi-
ma Evrope, {to je izazvalo
i prili~na preoptere}ewa
na dalekovodima, a nizak
vodostaj, zbog nedovoqnih
mogu}nosti za hla|ewe,
smawio je kapacitete ne-
kih nuklearki i sli~no.
Milioni qudi od severa
Nema~ke do Puqe na jugu
Italije ostalo je bez napa-
jawa elektri~nom energi-
jom. [ta vi{e ova strujna
po{ast stigla je i do Ma-
roka, jer  je do{lo do pro-
blema i na podmorskom da-
lekovodu izme|u ove zemqe
i [panije. Ovo je prva kon-
kretnija potvrda najava
mnogih energetskih stru~-
waka da }e Evropi uskoro

nedostajati energija i to u
znatno ve}em obimu nego
{to se predvi|alo. Sli~no
upozorewe nedavno je upu-
tila i Savetodavna grupa
“Kapxemini” u ovogodi-
{wem izdawu opservacije
tr`i{ta energije, ali su

wihove analize,
ostale prili~no
nezapa`ene. Po-
sebno tvrdwa da
postoje}i proiz-
vodni kapaciteti
ne mogu da podmi-
re sve ve}u glad za
e l e k t r i ~ n o m
energijom u Evro-
pi. Proizvo|a~ka
rezerva, na koju
mo`e da se ra~una

u periodima visioke po-
tro{we opala je sa 5,2 od-
sto u 2005. na 4,8 odsto u
ovoj godini, {to ukazuje na
sve ve}u mogu}nost  naglih
iskqu~ewa struje bez najava
u zimskom periodu. “Kapxe-
mini” u izve{taju navodi
da su Francuska, Belgija,
Gr~ka i Ma|arska, u veoma

slo`enoj situaciji, jer su
ostale bez proizvo|a~kih
rezervi tokom tri meseca.
Najkriti~nije je bilo u
Francuskoj u vreme veli-
kih hladno}a - od novembra
pro{le do marta ove godi-
ne. 

Razne nepogode, u posled-
we vreme, sve vi{e uti~u na
velike havarije sa posledi-
com dugotrajnog prekida
napajawa elektri~nom
energijom velikog broja
potro{a~a. U svetu je 1970.
godine zabele`eno 30 ve-
likih iskakawa, a 2005. go-
dine ~ak 150 takvih inci-
dentnih situacija. Orkan
“Katarina”, pro{le godi-
ne ostavio je u SAD 2,2 mi-
liona potro{a~a bez elek-
tri~ne energije, a “podiza-
we” elektroenergetskog si-
stema trajalo je 11 dana.
Orkan “Rita” u Teksasu
ostavio je nedavno danima
“u mraku” milion i po qu-
di. I u Evropi je bilo
sli~no. Orkan “Lahor”,
krajem 1999. godine, iza-

NOVEMBARSKI RASPAD EVROPSKOG ELEKTROENERGETSKOG SISTEMA  

Kalifornijski sindrom
stigao u Evropu
� Iz pogona izba~eno na desetine elektrana a bez elektri~ne energije {irom sta-
rog kontinenta ostalo oko deset miliona qudi � Nedostatak pouzdanih kapaciteta
u Evropi - pravi uzrok novembarskog kolapsa

U nedavnom evropskom “elektro{oku”
Francuska je morala da redukuje 

optere}ewe  u mre`i za 5.200 megavata, 
To je i prva konkretnija potvrda 

najave stru~waka da }e Evropi uskoro 
nedostajati energija

Kada }e Srbija 
dobiti novu 

elektranu: 
HE “Pirot” 

proradila 1990. 
godine.
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zvao je prekid snabdevawa
3,6 miliona potro{a~a
elektri~ne energije u
Francuskoj. [teta je tada
procewena na 11,5 milijar-
di evra, a obnova mre`e
trajala je {est meseci. 

U nedavnom evropskom
“elektro{oku”  Francuska
je morala da redukuje opte-
re}ewe  u mre`i za 5.200
megavata, Nema~ka 2.400
MW, [panija 2.100 MW,
Austrija 1.540 MW, Itali-
ja 1.500 MW, Belgija 800
MW, Portugalija 500 MW,
Holandija 400 MW i Slo-
venija 100 MW. Dakle
ukupno, kada je re~ o zemqa-
ma EU,   trebalo je da se re-
dukuje 14.540 megavata.
Mrak je zaka~io i Hrvatsku
i BiH. Na{ elektroener-
getski sistem se odr`ao i
pored ~iwenice da je dogo-
voreni uvoz elektri~ne
energije iz pravca Rumuni-
je, zbog navodnog kvara na
dalekovodu prema Srbiji,

naglo prekinut.
Navedeni incident bio

je ovih dana povod za poma-
lo dramati~ne zahteve za
korenitim promena-
ma evropske energet-
ske politike, jer se
ispostavilo da nad
funkcionisawem
elektroenergetske
mre`e, koja pokriva
~itavu Evropu,
Evropske unija nema
nikakvu kontrolu.
Evropska komisija
je konstatovala da je
takav incident pot-
puno neprihvatqiv,
bez obzira na uzroke kolap-
sa prenosne mre`e. Mnogi
politi~ari i energetski
stru~waci zahtevali su niz
promena u sada{woj ener-
getskoj politici EU. Pro-
ceweno je da su sada{wa
ulagawa u gradwu novih da-
lekovoda niska i nedovoq-
na samo zato {to  nekoliko
mo}nih kompanija kontro-

li{e pristup elektri~noj
mre`i. 

@or` de Montrave, di-
rektor Prenosnog sistema
Francuske i jedan od ~el-
nih qudi pariske CIGRE,
izjavio je sredinom novem-
bra na Elektroenergetskom
simpozijumu u Cavtatu da se
evropski elektroenerget-
ski sistem po~etkom novem-
bra raspao na isto~ni i za-
padni i da je nedostajalo 15
puta vi{e energije nego
{to proizvodi recimo nu-
klearna elektrana “Kr-
{ko”. Ovom prilikom je re-
~eno da je sre}na okolnost
da se raspad dogodio uve~e,
a ne po danu, jer bi posle-
dice bile mnogo ve}e i po-

vezivawe raspadnutog si-
stema trajalo bi mo`da i
dva dana. Prema Montrave-
ovim re~ima, na smawewe
sigurnosti rada EES zna-
tan udeo imao je i sve ve}i
pritisak da se grade obno-
vqivi izvori energije, a
pre svega vetroelektrane,
koje su nepouzdane. U  Hr-
vatskoj je ve} najavqeno
ograni~ewe gradwe vetroe-
lektrana du` jadranske
obale.

Razume se u celoj ovoj pri-
~i ne mo`e da se izostavi
region jugoisto~ne Evrope,
jer je sada i on sastavni deo
evropske interkonekcije
UCTE. Na skupu ministara
energetike zemaqa jugoi-
sto~ne Evrope, odr`anom
17. novembra u Skopqu, re-
~eno je da su nedavne nesta-
{ice elektri~ne energije
potvrdile evidentan mawak
ne samo u jugoisto~noj Evro-
pi, nego i na {irem podru~-
ju kontinenta i da su neop-
hodni veliki investicioni
poduhvati, kako u proizvod-
ne kapacitete, tako i u pre-
nosnu mre`u.

Dakle, iz svega toga, nije
te{ko zakqu~iti da je ka-
lifornijski sindrom
ipak zahvatio i Evropu.
Izvesno je da se i na sta-
rom kontinentu proteklih
godina, mnogo vi{e mi-
slilo na trgovinu elek-
tri~nom energijom, nego
na gradwu novih kapacite-
ta. Istini za voqu, vi{ak
eletroenergetskih kapa-
citeta u zapadnoj Evropi,
bio je i povod za ulazak u
proces deregulacije tr`i-
{ta elektri~ne energije.
Ti kapaciteti su se polako
“topili” u pove}anoj po-
tro{wi, a u nove se nedo-
voqno ulagalo ili se in-
sistiralo na investici-

jama u obnovqive iz-
vore pogotovo u ve-
troelektrane, koje su
se pokazale kao veo-
ma nepouzdane. 

A, {to se Srbije
ti~e, sada je vi{e
nego jasno da je pod
hitno potrebno da
kupi ili ulo`i no-
vac u proizvodne ka-
pacitete u okolini,
naro~ito na Drini.
Jer, na uvoz elek-

tri~ne energije na podru~-
ju jugoisto~ne Evrope, po-
gotovo u novonastaloj si-
tuaciji u zapadnoj Evropi,
vi{e nije uputno ra~una-
ti. Zato se u kontekst svega
toga mora ponovo staviti
i cena elektri~ne energi-
je u Srbiji, jer je re~ o no-
vim izuzetno va`nim stra-
te{kim potezima kada je
re~ o kupovini elektrana.
Struja je u Srbiji ve} dugo
nerealno niska, ali goto-
vo je redovno pravilo da
kada je bila prejeftina,
nikada je nije bilo dovoq-
no i ta ekonomska anoma-
lija redovno je bila prot-
kana mrakom, ili, ako }e
to nekome lep{e i stru~-
nije da zvu~i, planskim
ili neplanskim redukci-
jama elektri~ne energije.
Sada se o svemu tome mora
mnogo ozbiqnije razmi-
sliti i hitno na}i ade-
kvatno re{ewe. Vi{e je
nego jasno da svako ~ekawe
ili oklevawe sada postaje
preskupo. í

Dragan Obradovi}
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Rezerva u proizvodwi na starom
kontinentu opala je sa 5,2 odsto 
u 2005. na 4,8 odsto u ovoj godini,

{to ukazuje na sve ve}u mogu}nost
naglih iskqu~ewa struje bez 

najava u zimskom periodu

U nedavnom “elektro{oku” u
Francuskoj najvi{e redukovano
optere}ewe u mre`i: NE “Penly”
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Mi, stvaraoci mo-
derne evropske
Elektroprivre-
de Srbije, svedo-

ci smo da se ve} dugi niz
godina sistematski uni-
{tava taj najboqi srpski
“brend”, koji je ve} du`e od
dve decenije ~lan UCPTE
(sada UCTE), najstarije
energetske asocijacije u
okviru Evropske zajedni-

ce. Povod za ovo ogla{ava-
we je nekoliko posledwih
izjava Mla|ana Dinki}a,
ministra finansija (u
ostavci), a koji poru~uje:
“cena elektri~ne energije
u 2007. godini ne treba da
se pove}ava, jer svaka cena
preko ~etiri evro centa po
kilovatu zna~i profit za
EPS.”

Na stranu to {to Din-
ki}, kao ekonomista, ne
pravi razliku izme|u jedi-
nica za snagu (kilovat) i
jedinica za utro{enu ener-
giju u jedinici vremena
(kilovat-sat). Ali, ne sme-
mo i ne ̀ elimo da pre}uti-
mo wegovo elementarno ne-
poznavawe sistema kakav je
Elektroprivreda Srbije, a
kome on prakti~no zabra-
wuje da ostvaruje profit.
On je odredio da je ta gra-
nica ~etiri evro centa,
smatraju}i da EPS ne sme
da bude profitabilan, da
ne treba da se razvija, gra-
di... On je procenio da Sr-
bija ima struje i da EPS-u
i Srbiji ni{ta vi{e ne
treba, ve} samo tavorewe
na granici koju je on odre-
dio. On, koji se zakliwe u
neko tr`i{te, koji na sva
usta grdi ono pro{lo vre-
me kada su politi~ari ko-
mandovali privredom, sa-
da, nose}i na reveru sakoa
zastavu Evropske unije i
Srbije, radi ono {to u
Briselu, sa kojim imamo
Ugovor o energetskoj zajed-
nici, mogu samo da prate sa

ne malim ~u|ewem. On, eko-
nomista, pobornik tr`i-
{ta, administrativno od-
re|uje cenu struje!

Kod naroda su takve izja-
ve popularne, ali taj narod
ne shvata pogubnost takvih
razmi{qawa. To su klasi~-
na udvarawa politi~ara
uo~i izbora, koji danas po-
vla~e neke poteze nanose}i
{tetu za koju ne}e odgova-
rati ni onda kada odu sa
politi~ke scene. 

Polemisati ne}emo, jer
on i ne nudi ~iwenice. Uz
to, te{ko je i zamisliva
polemika izme|u nas, koji
smo gradili firmu koja je
pre 20 godina bila u vrhu
evropskih elektroprivre-
da i ministra finansija u
ostavci, koji na wu partij-
ski gleda. Ali, sa dva me-
rila. Poskupqewe je dozvo-
qeno “Srbija gasu”, firmi
koju “dr`i” “G 17 Plus”,
ali nije dozvoqeno, EPS-
u, za koji odgovornost sno-
si DSS. Za{to se Dinki}
tako pona{a? O tome neka

razmi{qa Vlada Srbije.
Mi }emo samo ukazivati na
neke ~iwenice, koje niko i
ne mo`e da negira:

1) Proizvodni kapacite-
ti EPS-a su u proseku sta-
riji od 30 godina (treba li
re}i kolika je pouzdanost
ma{ina);

2) U 2005. godini EPS je
imao prose~nu godi{wu
prodajnu cenu 3,3 evro cen-
ta za kilovat-sat, dok su u
istom periodu cene bile:
Ma|arska - 9,2 centi, Slo-
va~ka - 9,1, Turska - 7,7, Ru-
munija - 7,0, Hrvatska - 6,9,
Poqska - 6,8, BiH - 6,5, Al-
banija - 5,7, Crna Gora -
4,9, Bugarska - 4,8 i Make-
donija - 4,0 centi (da li
smo mi i dva-tri puta siro-
ma{niji od kupaca struje u
Crnoj Gori, Albaniji,
BiH, Hrvatskoj, Bugarskoj,
Rumuniji... da moramo da
imamo dva do tri puta ni-
`e cene?);

3) U ovim zemqama kilo-
vat-sat je nekoliko puta
skupqi nego u Srbiji, a in-

OTVORENO PISMO GRADITEQA EPS-a

Za{to se 
“ubija” EPS
� Ko je dao pravo ministru finansija u
ostavci da zabrawuje profit EPS-u, da
zaustavi razvoj nacionalne kompanije,
izgradwu novih objekata, da onemogu}i
realizaciju projekata za{tite æivotne
sredine.. � Ne znaju}i kako druga~ije, on
pod pri~om o obuzdavawu inflacije
uni{tava najvredniju srpsku firmu
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flacija je nekoliko puta
ni`a. Kako to obja{wava
~uvar srpske inflacije?;

4) Kadrovski potezi od
pre nekoliko godina i za-
mrznute plate u du`em pe-
riodu primorali su ne ma-
li broj zaposlenih da na-
pusti EPS, pa se opravda-
no postavqa pitawe - sa
kojim }e stru~wacima
EPS da gradi nove elek-
trane i kopove, kada in`e-
weri ve} 20 godina sede u
kancelarijama sawa-
ju}i gradili{ta;

5) Kako se sa istom
snagom elektrana
EPS ve} 16 godina
bori sa rastu}om po-
tro{wom, i uvoz je
sve ve}i. - Od 2007. do
2010. godine ukupan
uvoz mo`e, stoga, da
dostigne i neverovat-
nih 10 milijardi kilovat-
~asova, odnosno do 2012.
godine ~ak oko 17 milijar-
di kilovat-~asova (ovo je
mogu}e ~ak i ako vreme{ni
kapaciteti budu odli~no
radili);

6) Za taj uvoz koji nam
“visi nad glavom”, Srbiji,
koja nema para za bacawe,
bi}e potrebno izme|u pola

i jedne milijarde evra - u
zavisnosti od cene na tr-
`i{tu; 

7) Za odr`ivi razvoj
EPS-a i stabilno snabde-
vawe Srbije potrebne su
investicije od 3,2 milijar-
de evra do 2010. godine (2,2
milijarde za teku}e odr`a-
vawe i samo jedna milijar-
da za nove kapacitete);

8) Planirana dinamika
rasta cena elektri~ne
energije je slede}a: 2007.

godine na nivo od 4,5 evro
centa, 2008. godine do pet,
2009. godine na 5,5 i 2010.
godine do cene od {est
evro centi za kilovat-sat;

9) Procena vrednosti
imovine elektroprivrede,
koju su uradili “Energo-
projekt Entel” i Ekonom-
ski institut iz Beograda u
2003. godini, kada se uve-

liko pripremalo cepawe,
a potom i rasprodaja EPS-
a, u toj studiji veoma je pot-
cewena. Jer, po wima, ona
je tada iznosila samo oko
pet milijardi evra. Po na-
ma, koji znamo koliko vre-
di EPS, to nije realna
vrednost, jer nije korekt-
no valorizovan amortiza-
cioni vek hidroelektrana,
tako da ona ne iznosi tih
procewenih pet milijardi
evra nego najmawe dvostru-

ko vi{e;
10) Zbog te pro-

cene, u kalkulaci-
jama cene elek-
tri~ne energije
(gde kapital do-
minira u struktu-
ri) stvoren je pri-
vid da ve} na ni-
vou od ~etiri cen-
ta za kilovat-sat

EPS mo`e da posluje bez
gubitaka.

Pa, onda gledamo i ~udi-
mo se - ministar energeti-
ke podr`ava korekciju ce-
ne i razvoj EPS-a, mini-
star finansija ne da ni
jedno, ni drugo. A kako on-
da ministar finansija u
ostavci misli da }e EPS u
narednim godinama sa

ovom cenom obezbediti
milijardu i po evra za
planirane investicije?
Ili, smatra da Srbiji ne
treba veliki EPS? Ili,
planira da neko drugi
gradi elektrane po Srbi-
ji, kome }e on dozvoliti
vi{u cenu nego EPS-u?
Ili, Dinki} uop{te “nije
obave{ten” da postoji ne-
zavisna regulatorna agen-
cija, Agencija za energiju,
~iji se rad pomno prati u
nadle`nim organima Ev-
ropske unije i koja je jedi-
ni “vrhovni arbitar” koji
odre|uje metodologiju za
odre|ivawe cene energe-
nata? Ili je wegov stav
iznad svega onoga {to je
Srbija preuzela ratifi-
kacijom Ugovora o ener-
getskoj zajednici? Ili,
on samo pri~a ono {to na-
rod `eli da ~uje? 

Ili, radi ono {to se
dopada velikim kupcima
elektri~ne energije, stra-
nim kompanijama, vlasni-
cima cementara, `eleza-
ra, vaqaonica... koji za-
hvaquju}i najjeftinijoj
struji u Evropi, ostvaruju
veliki profit. Kad ne
mo`e na{ EPS, mogu
stranci preko na{eg ugqa
i elektri~ne energije. To
ne smeta Dinki}u, ali mu
smeta profit nacionalne
kompanije, EPS-a. Zato i
ne ~udi da iz tzv. Nacio-
nalnog investicionog
programa, iza koga stoji
upravo Dinki}, nijedan
evro nije usmeren u ener-
getiku. Na kraju, apeluje-
mo na Vladu Srbije i re-
sornog ministra za ener-
getiku i rudarstvo da u de-
lo sprovedu davno dekla-
risani stav za ubrzani
ulazak u evropske integra-
tivne procese, stvarawem
osnovnih ekonomskih us-
lova da se EPS br`om di-
namikom pribli`i elek-
troprivredama zemaqa u
okru`ewu. í

Graditeqi EPS-a: 
Radivoje Markovi}, dr Du{an

Jovanovi}, Vladislav Mo~nik,
Stani{a Paunovi}, 

dr Vladimir @ivanovi}, 
Sini{a ]iri}, @iva Topalov,

prof. Mihajlo Golubovi} i
prof. dr Nikola ]uk

HE “\erdap”: proizvodni 
kapaciteti EPS-a u proseku

stariji od 30 godina 
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Plan realizacije remonata i
investicionih ulagawa u elek-
trodistributivne objekte i mre-
`u uspe{nije je realizovan ove
nego prethodnih godina. Otuda je
pripremqenost elektrodistri-
butivnog sistema EPS-a za pred-
stoje}u zimsku sezonu boqa i po-
voqnija, {to zna~i da je obezbe-
|ena ve}a sigurnost za uredno
snabdevawe potro{a~a.

Nenad Mrakovi}, direktor
Sektora za distribuciju i uprv-
qawe u Direkciji EPS-a za di-
stribuciju elektri~ne energije
ka`e da je u svim privrednim

dru{tvima zabele`en trend ra-
sta ulagawa u objekte i mre`u na
niskom naponu, odnosno u deo si-
stema koji je najbli`i potro{a-
~ima, me|u kojima je najvi{e
onih u kategoriji “doma}instva”.

- Procenat ulagawa u ovoj go-
dini rastao je u odnosu na pro-
{lu po svim pozicijama, ali se
trend rasta najvi{e iskazuje na
niskom naponu. [ta to zna~i?
Zna~i da je procenat ulagawa u
niskonaponsku mre`u ove u od-
nosu na pro{lu godinu ve}i, i
zbirno i pojedina~no u svakom
privrednom dru{tvu, nego {to je

to bilo ranijih godina - obja-
{wava Mrakovi} i isti~e da ima
dru{tava koja su ova ulagawa
uve}ali i do 20 odsto.

Navode}i primer Elektrodi-
stribucije Beograd, gde je sa 79
odsto ostvarewa u 2005. godini,
sada taj procenat sko~io na 95
odsto, Mrakovi} veli da nisu
sva elektrodistributivna pri-
vredna dru{tva uspela u ovoj
meri, jer nemaju ni iste uslove
za to, ali u svakom od wh o~ita
je usmerenost ulagawa prema ni-
skonaponskom delu sistema.

- Distribucije su dosta dugo

bile okrenute potrebama na vi-
sokom naponu, gde se obezbe|uju
uslovi za snabdevawe {ireg
konzuma, tako da se zaostajalo
za potrebama na niskom naponu,
koje su, opet, bivale sve ve}e,
jer je rastao broj potro{a~a.
Prema tome, ovakvo uve}awe
ulagawa na niskom naponu zna~i
da je na visokom naponu dostig-
nut solidan nivo opremqenosti
objekata i mre`e i da je sada mo-
gu}e znatnija sredstva usmeriti
prema niskonaponskoj mre`i -
isti~e Mrakovi}.

A. C.

Sredinom pro{log
meseca Elektro-
privreda Srbije
objavila je javni

poziv za nabavku 120.000 ko-
mada {tedqivih kompakt
fluorescentnih sijalica
(CFL), namewenih nagra-
|ivawu doma}instava u Sr-
biji, koja najurednije pla-
}aju ra~une za struju. Za ovu
nabavku EPS je namenio
oko 50 miliona dinara, ne
ra~unaju}i izdatak za PDV.
Direkcija EPS-a za di-
stribuciju elektri~ne
energije, koja je nosilac
ove akcije, podeli}e pri-
vrednim dru{tvima sijali-
ce proporcionalno broju
potro{a~a u kategoriji
“doma}instva” koji uredno
izmiruju svoje obaveze, a
dru{tva }e ih poklawati
najurednijim plati{ama.

Kako ka`u u Direkciji,
poklawaju}i {tedqive sija-
lice, EPS nastoji da di-
rektno podsti~e {tedwu
elektri~ne energije i da do-
prinosi da se kod potro{a-
~a stvaraju navike da prime-
nom savremenih tehni~kih
ure|aja {tede i na sopstve-
nom xepu i na energiji, koja

je preskupa da bi se rasipa-
la. Budu}i da zakonski rok
za dostavqawe ponuda po
oglasu uveliko te~e, u Di-
rekciji o~ekuju da }e se iz-
bor obaviti ve} po~etkom
tre}e dekade ovog meseca,
tako da sama nabavka, a po-
tom i besplatna podela sija-
lica kupcima koji najredov-
nije izmiruju svoje obaveze
mo`e ubrzo da usledi.

Zanimqivo je da je snaga
{tedqive sijalice pet puta
mawa od snage klasi~ne.
Klasi~nu sijalicu sa usija-
nim vlaknom od sto vati mo-
`e da zameni {tedqiva od
20 vati, a obe imaju isti
svetlosni fluks. U Direk-
ciji tako|e isti~u da je po-
tro{wa {tedqive sijalice
gotovo pet puta mawa nego
klasi~ne. Ta~nije, za mesec
dana, u uobi~ajenoj upotre-
bi, klasi~na sijalica po-
tro{i oko 18 kilovat-sati,
a {tedqiva za isto to vreme
samo 3,6 kilovat-sati. Ta-
ko|e, klasi~na sijalica mo-
`e prose~no da traje hiqa-
du sati, a {tedqiva oko de-
set puta du`e. Sve su to teh-
ni~ke prednosti koje bi
svakog kupca elektri~ne

energije trebalo da oprede-
le za {tedqivu sijalicu.

Ipak, u Srbiji malo koje
doma}instvo koristi {te-
dqivu fluorescentnu sija-
licu. [to neupu}enost,
{to bojazan od nepoznatog,
tek izgleda da na ovakve vi-
dove {tedwe elektri~ne
energije ve}ina i ne misli.
Istini za voqu, klasi~na
sijalica je i bli`a kupcu,
ima je maltene u svakoj pro-
davnici i svakom marketu.
Fluorescentne nude samo
specijalizovane radwe za
rasvetne ure|aje i tela, ~iji
svetle}i izlozi vi{e odbi-
jaju nego {to privla~e pro-
se~nog kupca.  

Otuda, u pionirski podu-
hvat “ube|ivawa” doma}in-
stava da im se vi{e isplati
fluorescentna nego kla-
si~na sijalica Elekropri-
vreda Srbije kre}e s name-
rom da razbije va`e}i ste-
reotip, koji je podjednako
na {tetu i doma}instava i
EPS-a. Doma}instva sa
klasi~nim sijalicama pla-
}aju ve}e ra~une za struju ne-
go {to bi sa {tedqivim, a
EPS uve}ava ili tro{kove
proizvodwe struje koja se

rasipa, ili izdatke za uvoz
elektri~ne energije.

U Direkciji za distribu-
ciju veruju da }e ova akcija
EPS-a imati {iri odjek
me|u potro{a~ima. 

[to se u{tede ukupne
energije ti~e, ra~una se da
}e 120 hiqada komada {te-
dqivih sijalica od po 20
vati, ako su upaqene {est
sati dnevno, za mesec dana
potro{iti 432 hiqade ki-
lovat-sati. To je oko 1,7 mi-
liona kilovat-sati mawe. í

A. Cvijanovi} 

DISTRIBUCIJE DOBRO PRIPREMQENE ZA ZIMSKU SEZONU

Ve}a ulagawa na niskom naponu

DISTRIBUCIJE NAGRA\UJU UREDNE PLATI[E RA^UNA

Poklon, {tedqive sijalice
� Elektroprivreda Srbije nabavi}e 120.000 komada {tedqivih kompakt fluoro-
scentnih sijalica (CFL), koje }e distributivna privredna dru{tva poklawati kup-
cima, nagra|uju}i redovno pla}awe i upu}uju}i ih na {tedwu elektri~ne energije
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Srbija je, uz pomo} Bri-
sela, uspela da ubedi me|u-
narodnu misiju na Kosovu i
Metohiji da ove zime pri-
hvati humanitarnu pomo},
kako bi se re{io problem
snadevawa strujom srpskih
sredina u Pokrajini. [ef
UNMIK-a Joakim Riker
odgovorio je pro{le nede-
qe predsednici Koordina-
cionog centra Srbije za
Kosovo i Metohiju Sandi
Ra{kovi}-Ivi} da je UN-
MIK posebno zaintereso-
van da Beograd obezbedi
finansijsku podr{ku za
“specifi~ne grupe nepla-
ti{a struje, {to bi Kosov-
skoj energetskoj korpora-
ciji umnogome pomoglo da
obezbedi potrebne rezerve
za zimu”.

Bilo da je u struji, ili
novcu, pomo} iz Beograda
bi}e upu}ena, a na koji na-
~in }e se proslediti onim
`iteqima srpskih sredina
na Kosmetu kojima je najpo-
trebnija, definisa}e eks-
perti iz Koordinacionog
centra i Elektroprivrede
Srbije, zajedno sa predstav-
nicima UNMIK-a i KEK-
a. Predsednica Kooridan-
cionog centra ocenila je
da je Rikerovo pismo “ko-
rak napred i pozitivna
osnova za konstruktivan
rad”.

- Riker je - rekla je ona -
prihvatio na{e zahteve za
isporuku struje, ili novca,
u zavisnosti od toga da li
imamo slobodnu struju ili
ne. Po{to mi u ovom tre-
nutku nemamo dovoqno
struje, u decembru }e struja
za srpske sredine najvero-
vatnije biti pla}ena. Ideja
je da u pet jednakih obroka
isporu~imo struju, ili da za
tu koli~inu struje damo
uplatu. Isporuka struje
i{la bi preko EMS-a, a
KEK bi je preuzimao.

Prema re~ima Ra{kovi}-
Ivi}, isporukom ili pla}a-
wem struje, Beograd sada po-
ku{ava urgentno da re{i
postoje}i problem snabde-
vawa elektri~nom energi-
jom srpskog stanovni{tva
na Kosovu i Metohiji, a sle-
de}i korak bila bi pripre-
ma za slede}u godinu. U tu
pripremu, bez sumwe, spada
pitawe licence za EPS-ovo
preduze}e “Elektrokosmet”,
koje od dolaska misije 1999.
godine, odr`ava elektrodi-
stributivni sistem u srp-
skim sredinama.

U pismu, Riker se sagla-
sio sa varijantom da se
struja “za ciqnu grupu po-
tro{a~a” obezbedi preko
posebne kompanije, ali koju
prethodno treba registro-
vati, odnosno koja treba da

se prijavi za licencu kod
regulatornog tela u Pri-
{tini. Da podsetimo, JP
“Elektrokosmet” ve} neko-
liko godina poku{ava da
dobije licencu za rad. Sa
saglasno{}u Rikera da se
obezbedi licenca za snab-
deva~a energijom o~ito su
se stvari pomerile napred.

Predsednica Koordina-
cionog centra napomenula
je da je za dobijawe licence
potrebno najmawe {est me-
seci, te da zato ne mo`e do-
nacija u struji za ovu zimu
da ~eka to re{ewe. Otuda je,
prema wenim re~ima, sada
va`no da se isporuka struje,
ili pla}awe, odmah reguli-
{u i da istovremeno po~nu
pripreme za registrovawe
kompanije koja bi brinula
o snabdevawu strujom gra|a-
na u srpskim sredinama na
Kosmetu. U izjavi za medije,
ona je rekla da }e ta kompa-
nija biti “Elektrokosmet”.

O tome koliko je Brisel
pomogao da se donacija u
struji iz Beograda prihvati
u Pri{tini dovoqno svedo-
~i prepiska izme|u ova tri
grada, o kojoj je doma}a jav-
nost pone{to saznavala. Re-
cimo, najpre je objavqeno da
KEK odbija pomo}, pa je
{ef pregovara~kog tima,
odnosno predstavnik EU
Xoli Dikson savetovao str-

pqewe, a onda je Riker svoje
pismo uputio, izme|u osta-
lih, i na adresu evropskog
komesara za pro{irewe
Evropske unije Olija Rena.

Dok je ube|ivawe trajalo,
na Kosovu i Metohiji re-
dukcije potro{we struje
bile se neprestano na sna-
zi, kako }e verovatno osta-
ti i tokom cele zime, budu-
}i da obili}ke elektrane
ne mogu da proizvedu do-
voqno energije. Ono {to
bi moglo da se promeni je-
ste da se srpske sredine, ko-
je su u tre}oj grupi poto{a-
~a, koji najdu`e ostaju bez
struje, uvrste eventualno u
drugu ili prvu grupu i da
struje nemaju kada i ostali
gra|ani na Kosmetu. 

Zbog velike potro{we
struje kada je ima, u srpskim
sredinama distributeri su
primorani da uvode i dodat-
ne redukcije, da bi elektro-
sistem izdr`ao pritisak.
Tako se radilo svih prote-
klih zima pod UNMIK-om,
ali je pro{log meseca Ko-
sovska policija u Gra~ani-
ci tri puta privodila Qu-
bi{u Bendi}a, koordinato-
ra JP “Elektrokosmet” za
ED sistem u sredwem Kosovu,
zbog navodno la`nog pred-
stavqawa, o{te}ewa i uni-
{tavawa javnih instalacija
i izazivawa revolta gra|a-
na, kako su u prijavi napisa-
li. Pretili su i da }e prive-
sti sve radnike “Elektroko-
smeta” koji poku{aju da is-
kqu~e neki od pravaca u ni-
skonaponskoj trafo-stani-
ci. Ispostavilo se, me|utim,
da ni stru~waci iz KEK-a
nisu mogli da obezbede isto-
vremeno napajawe svih pra-
vaca i da su redukcije na ni-
skom naponu jedini na~in da
se obezbedi snabdevawe. 

Problem je u tome {to
ovom delu Kosmeta odavno
nedostaje nova velika tra-
fo-stanica. í

A. Cvijanovi}

UNMIK PRIHVATIO PONUDU VLADE SRBIJE

Struja za Srbe na Kosmetu
� Utvrdi}e se na~in isporuke struje ili pla}awa potro{we u srpskim sredinama

Kosovska 
Mitrovica: 
Bez nove TS 
redukcije 
jedini “spas”
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UElektroprivredi
Srbije ima pri-
vrednih dru{tava,
kao {to je TENT,

koja su dobila sertifikate
JUS ISO 9001, {to zna~i da
su u organizaciji i kvali-
tetu poslova primenili
najsavremenije me|unarod-
ne standarde (QMS), ali i
onih koji nisu daleko odma-
kli u ovoj oblasti. Pojedi-
na dru{tva naro~ito kasne
s primenom standarda u
upravqawu za{titom `i-
votne sredine (EMS) i za-
{titom zdravqa zaposle-
nih i bezbedno{}u (OH-

SAS). Zbog takve {aroliko-
sti, jo{ pro{le godine do-
neta je odluka da se na ni-
vou JP EPS implementira
integrisani sistem menax-
menta (IMS), radi ~ega je
usvojen i jedinstveni proje-
kat, ~ijom bi se realizaci-
jom postiglo da se u okviru
EPS-a kao celine dostignu

odre|eni standardi, sa ko-
jima bi kompanija ozvani-
~ila odgovaraju}i rejting
ne samo na doma}em tlu, ne-
go i u me|unarodnim
okvirima.

Organizaciona re-
strukturisawa u prote-
klim mesecima u~inila
su da za deo poslova oko
uvo|ewa integrisanog
sistema menaxmenta u
pojedinim privrednim
dru{tvima nije bilo
dovoqno vremena, tako
da su ove obaveze iznova ak-
tuelizovane sredinom pro-
{log meseca na sastanku po-
slovodstva JP EPS-a i di-
rektora privrednih dru{ta-
va EPS-a.

Re~eno je da na svim ni-
voima treba poja~ati rad
na uvo|ewu sistema upra-
vqawa kvalitetom, za{ti-
tom `ivotne sredine i bez-
bedno{}u, jer svako od  za-
poslenih ima svoju ulogu u

ovom procesu, ali da je od-
govornost za realizaciju
projekta pre svega na po-
slovodstvima i menaxeri-

ma. Oni koji su dobili ser-
tifikate za QMS, sada tre-
ba da se usredsrede na preo-
stala dva i da tako zaokru-
`e uvo|ewe integrisanog
sistema menaxmenta, a
ostali bi morali uporedo
da rade na svim segmentima
ovog jedinstvenog projekta.

Zoran Obradovi}, direk-
tor Sektora za kvalitet u
Direkciji EPS-a za strate-
giju i investicije, podse-

tio je na pomenutom sastan-
ku da je na nivou JP EPS u
oktobru zavr{ena prva fa-
za restriktivnog postupka

za izbor konsultan-
ta i da }e se u zakon-
skom roku me|u kva-
lifikovanim po-
nu|a~ima ove usluge
izabrati konsul-
tant koji }e pomo}i
da se uvede integri-
sani sistem menax-
menta, ukqu~uju}i
primenu standarda

JUS ISO 9001 (za kvalitet)
i JUS ISO 14001 (za ekolo-
giju), kao i specifikacije
OHSAS 18001 (za za{titu
zdravqa i bezbednost).

Re~eno je da se uvo|ewe
me|unarodnih standarda
odvija i sa osavremewava-
wem proizvodwe, revita-
lizacijom proizvodnih
objekta i opreme, kao i
primenom informati~kih
tehnologija, ali da tek sa
dobijawem sertifikata
svako privredno dru{tvo
i JP EPS ozvani~uju svoju
poziciju renomirane kom-
panije. Otuda je posebno
zna~ajno da se integrisa-
ni sistem menaxmenta im-
plementira u sve segmente,
po~ev od proizvodwe ugqa,
gde treba da se zapo~ne sa
homogenizacijom lignita,
preko proizvodwe struje
sa {to mawim posledica-
ma po `ivotnu okolinu, pa
do stalnog razvijawa ko-
rektnog odnosa sa svim
kupcima elektri~ne ener-
gije.

Na sastanku je bilo re~i
i o Znaku kvaliteta EPS-a,
~ija dodela i zna~ewe treba
da se usaglase sa obavezama
koje proisti~u iz Zakona o
javnim nabavkama, kao i sa
opredeqewem EPS-a da bu-
de komapnija koja }e dopri-
nositi ukupnom ekonom-
skom razvoju zajednice. í

A. Cvijanovi}

UPRAVQAWE KVALITETOM I ZA[TITOM ÆIVOTNE SREDINE I ZDRAVQA

Br`e do evropskih merila
� Me|unarodne standarde treba primeniti u celom proizvodnom ciklusu, po~ev od
homogenizacije ugqa, preko proizvodwe struje, do kontakata sa potro{a~ima
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Homogenizacijom 
do boqeg 
kvaliteta ugqa 

Posebno je zna~ajno da se 
integrisani sistem menaxmenta
primeni u svim oblastima, po~ev 
od proizvodwe ugqa, do korektnih

odnosa sa potro{a~em
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U periodu od 13. do 16.
novembra u Privrednom
dru{tvu “Termoelektrane
i kopovi Kostolac” u Di-
rekciji za proizvodwu
elektri~ne energije i za-
jedni~kim slu`bama, bora-
vili su stru~waci kompa-
nije “Societe Generale de

Surveillance”. Ciq pred-
stavnika ove najpoznatije
svetske kompanije za dode-
lu sertifikata o primeni
sistema kvaliteta bio je
utvr|ivawe nivoa usagla-
{enosti sistema kvalite-
ta u ovom delu dru{tva sa
zahtevima standarda ISO

9000. Kao rezultat tro-
dnevne provere, tokom koje
su stru~waci SGS-a vi{e
nego detaqno proveravali
primenu sistema kvalite-
ta, proiza{ao je izve{taj u
kome stoji da se verifika-
cionom telu u @enevi
preporu~uje dodela serti-
fikata Privrednom dru-
{tvu “Termoelektrane i
kopovi Kostolac” za taj
deo firme.

- Predstavnici SGS-a
proveravali su stepen prak-
ti~ne primene potrebnih
procedura, odnosno zapisa
i uop{te dokumentacije -
ka`e mr Neboj{a Mi{i},
direktor Sektora za inte-
grisani sistem menaxmenta
u dru{tvu. Na zavr{nom sa-
stanku tima proveriva~a i
menaxmenta ovog privred-
nog dru{tva istaknuto je da
je provera uspe{no sprove-
dena, da je sistem kvaliteta
u tom delu firme po~eo da
funkcioni{e i da je on
usagla{en sa zahtevima

standarda ISO 9000. Isti-
na, u izve{taju su navedene
~etiri mawe neusagla{e-
nosti koje }e u narednom pe-
riodu biti sasvim sigurno
otklowene. Dobijeno je i
desetak preporuka za usavr-
{avawe sistema, koje }e u
svakom slu~aju dobro do}i u
daqoj prakti~noj primeni
sistema kvaliteta. Posebno
je za nas zna~ajno zadovoq-
stvo ~lanova tima proveri-
va~a spremno{}u za sarad-
wu svih zaposlenih koje su u
ciqu provere obi{li i
{to je na kraju, sve zajedno,
rezultiralo odlukom o pre-
poruci za dodelu sertifi-
kata. 

Odluka o dodeli tog ser-
tifikata svakako, ima
ogroman zna~aj sa aspekta
osposobqavawa privrednog
dru{tva “TE-KO Kostolac”
za ravnopravnu tr`i{nu
utakmicu u uslovima svet-
ske konkurencije, ali je i
samo po~etak na tom te-
{kom putu.

- Sve je to i potvrda da se
u procesima proizvodwe
elektri~ne i toplotne
energije, kao osnovnim koji
donose profit preduze}u,
upravqa na pravi na~in, da
je omogu}eno da se precizno
prepoznaju performansi
kao osnova za periodi~ne
analize i poboq{awe rada.

Zajedno, sve to omogu}ava
uslove da menaxment predu-
ze}a mo`e da stekne pravi-
lan uvid u dobre i lo{e
strane i na osnovu toga da
poboq{a efikasnost i
efektivnost. Kona~ni ciq
je {to boqa priprema dru-
{tva za predstoje}u tr`i-
{nu utakmicu na kojoj }e
EPS, pa naravno i PD “TE-
KO Kostolac”, “zaigrati” u
narednih godinu - dve dana,
ka`e Mi{i}. 

- Prema re~ima Mi{i}a,
dodela sertifikata, svaka-
ko, samo je po~etak procesa
dosledne primene sistema
kvaliteta ISO 9000 ovom dru-
{tvu. U narednih godinu da-
na ~eka nas ogroman posao, a
pre svega, otklawawe uo~e-
nih neusagla{enosti, pri-
mena preporuka o usavr{ava-
wu sistema, ali i intenzi-
van rad na izradi procedura,
odnosno uslovima za prime-
nu standarda i u delu dru-
{tva koji pokriva proces za
proizvodwu ugqa. Kada se to-
me doda i zavr{etak uvo|ewa
sistema kvaliteta 14.000 za
upravqawe za{titom i `i-
votnom sredinom i 18.000,
koji se ti~e za{tite i bez-
bednosti na radu, zaokru`i-
}e se sistem menaxmenta kva-
litetom u Privrednom dru-
{tvu “Termoelektrane i ko-
povi Kostolac”. í

D. Radojkovi}
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Proizvodwa 
ugqa - naredna 

slu`ba u kojoj }e se 
proveravati 

sistem kvaliteta 

PROVERA USAGLA[ENOSTI SISTEMA KVALITETA U PD “TE-KO KOSTOLAC”

Dodeqen sertifikat 
ISO 9000
� Sertifikat dodelila kompa-
nija “Societe generale da surveil-

lance” � Direkcija za proizvod-
wu elektri~ne energije i zajed-
ni~ke sluæbe prve u dru{tvu sa
ovim standardom kvaliteta

Neboj{a Mi{i}:
Po~etak procesa
dosledne primene
kvaliteta ISO 9000
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Nedavno je privati-
zovano prvo predu-
ze}e koje je u pro-
cesu restrukturi-

sawa izdvojeno iz sastava
EPS-a. Re~ je o “\erdap-
Uslugama” d.o.o. - Kladovo,
preduze}u tzv. tre}eg kruga
delatnosti, koje nisu di-
rektno bile u funkciji
proizvodwe elektri~ne
energije. Na aukcijskoj
prodaji preduze}e su kupi-
li wegovi radnici, ta~ni-
je wih 434, od ukupno 495,
organizovanih u konzorci-
jum. Izdvajawem svojih za-
rada i udru`ivawem sred-
stava obezbedili su 11,19
miliona dinara, koliko je
iznosila po~etna cena,
ta~nije 70 odsto dr`avnog
kapitala od ukupno proce-
wene vrednosti preduze}a.
Ostalih 30 odsto podeqe-
no je putem besplatnih ak-
cija zaposlenima i penzi-
onerima ove firme. Kako
nisu imali konkurenta na
licitaciji radnici “\er-
dap-Usluga” postali su
vlasnici sopstvenog pred-
uze}a za pomenuti iznos
sredstava, ali uz obavezu da
jo{ toliko, ta~nije 11,4
miliona dinara, investi-
raju u narednoj godini. To
}e sigurno i u~initi i to u
kupovinu osnovnih sred-
stava, za {ta su ve} po~eli
da obezbe|uju potrebna
nov~ana sredstva izdvaja-
wem sopstvenih zarada. 

U razgovoru sa Aleksan-
drom Atanackovi}em, di-
rektorom “\erdap-Usluga”

i Borislavom Paunovi},
finansijskim rukovodio-
cem, saznajemo da je u toku
priprema Skup{tine ak-
cionara (ukupno ih je 518),
ukqu~uju}i i vlasnike bes-
platnih akcija po osnovu
svog li~nog doprinosa u
dosada{wem radu. Sledi,
zatim, izbor organa upra-
vqawa, ~ime se zavr{ava
ciklus transformacije
ovog nekada{weg dru{tva
sa ograni~enom odgovor-
no{}u u akcionarsko dru-
{tvo. U toj uspe{no okon-
~anoj akciji, veliku pomo}
i podr{ku preduze}e je
imalo u svom osniva~u “HE
\erdap”. Rukovodstvo ovog
privrednog dru{tva, pre
svega, dosledno je po{to-
valo pravo ekskluziviteta
pri ugovarawu novih po-
slova u toku procesa re-
struktuisawa. A zatim,
uva`avaju}i prirodu dr-
`avnog kapitala, koja je
uslovila aukcijsku proda-
ju, podr`alo je formirawe
konzorcijuma radnika, ka-
ko bi oni tom kupovinom
preduze}e sa~uvali od pro-
pasti. 

A da se to dogodilo -
{tete bi bile nesagledive
ne samo sa stanovi{ta bez-
malo 500 zaposlenih, ve} i
potreba osniva~a i drugih
korisnika na prostoru ju-
goisto~ne Srbije. Jer
“\erdap-Usluge” su se ve}
afirmisale kvalitetom i
efikasno{}u usluga, stal-
no pove}avaju}i obim po-
slova. Pro{irena je, isto-

vremeno, lepeza poslova i
usluga - od trgovine na ve-
liko industrijskim otpa-
dima i izgradwe hidro-
gra|evinskih objekata do
zanatskih radova i prevoza
putnika u drumskom sao-
bra}aju, ure|ewa i odr`a-
vawa zelenih povr{ina,
poqoprivrednih i ugosti-
teqskih usluga. To je re-
zultiralo novim poslovi-
ma i u oblasti vodovodnih
i kanalizacionih radova
za potrebe lokalnih samo-
uprava i zaradom od tre}ih
lica u iznosu od 20 odsto u
ukupnom ovogodi{wem
prihodu.

Ove godine, “\erdap-
Usluge” obele`avaju i de-
set godina postojawa. Po-
~ele su sa ~etiri radne je-
dinice u Kladovu, Nego-
tinu, Surdulici i Piro-
tu, shodno potrebama svog
osniva~a, tada javnog
preduze}a “HE \erdap”.
Registrovale su se kao

dru{tvo za pru`awe uslu-
ga sa ograni~enom odgo-
vorno{}u. Zahvaquju}i to-
me, ali i kvalitetu svojih
usluga obavqenih poslova
preduze}e je pro{irivalo
delatnosti i obim poslo-
va, pove}avalo broj radni-
ka, pa je po~etak restruk-
turisawa u 2003. godini
do~akan sa 308 radnika.
Iz redova osniva~a preu-
zeto je 85 radnika sa po-
slova koji nisu bili ne-
posredno vezani za reali-
zaciju osnovne delatno-
sti. Ali, i osniva~ je pre-
uzimao radnike “\erdap-
Usluga” za obavqawe, pre
svega, elektroma{inskih
poslova. U toku procesa
restrukturisawa osniva~
je nesebi~no pomogao
“\erdap-Usluge” da se
{to boqe pripreme i
osposobe za samostalan
nastup na tr`i{tu. í

^edomir Dragi{i}

PRIVATIZOVANE “\ERDAP-USLUGE”, PRVA FIRMA TRE]EG KRUGA IZDVOJENA IZ EPS-a

Vlasnik - konzorcijum
radnika
� Na aukcijskoj licitaciji 434 radnika
“\erdap � Usluga udruæenim sredstvima
platili po~etnu cenu od 11,19 miliona
dinara � U narednoj godini u investici-
je }e uloæiti jo{ 11,4 miliona dinara,
uglavnom u kupovinu osnovnih sredstava
� U toku aktivnosti na pripremi osni-
va~ke skup{tine akcionara

Predstoje ulagawa 
u kupovinu 

osnovnih sredstava
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U Beogradu je sredinom
novembra ove godine premi-
nuo Bo`idar-Bo`o  Raduno-
vi}, ~ovek koji je svojim `i-
votnim delom obele`io raz-
voj srpske i naro~ito ko-
smetske elektroprivrede u
drugoj polovini pro{loga
veka. Ro|en u Beranima 1921.
godine, potom pe}ki gimna-
zijalac, u~esnik NOR-a, par-
tijski funkcioner i iznad
svega privrednik koji je
imao viziju i znao da je pode-
li s drugima, Bo`o je ostao
upam}en kao ~ovek koji je
`eleo mnogo da zna, ali ni o
~emu nije brzo donosio za-
kqu~ke. Gradio je kapitalne
objekte, ali i kreirao uslo-
ve za obrazovawe i stru~no
usavr{avawe kadrova, ~ime
je zadu`io generacije elek-
troprivrednika na Kosovu i
Metohiji i u Srbiji. 

Kao generalni direktor
Kombinata “Kosovo” od
1960. do 1970, otvorio je pr-
vi povr{inski kop za eks-
ploataciju lignita, podigao
prve blokove termoelektra-
ne “Kosovo A” i postavio te-
meqe sveukupnog razvoja
elektroprivrede u ju`noj
pokrajini. Svojim vizionar-
skim pristupom doprineo je
da nauka bude vodiqa u kom-
binatu kojim je rukovodio, a
elektroprivreda oslonac
ukupnog dru{tvenog razvoja
Pokrajine i Srbije. On je
postavio temeqe kompanije
koja je potom proizvodila
petinu ukupne elektri~ne
energije u Srbiji i bila ra-
sadnik kadrova u srpskom ru-
darstvu i energetici. Veli-
ki je wegov doprinos osni-
vawu Sredwo{kolskog cen-
tra “Nikola Tesla” u Obi-
li}u i otvarawu Tehni~kog
fakulteta u Pri{tini. Gra-
de}i obili}ku elektranu, na
koju je bio ponosan, nastojao
je i da sve oko we bude deo
ugleda Kombinata “Kosovo”
i u tome je i uspeo.

Ekonomista po obrazova-
wu i levi~ar po opredeqewu,
Bo`o Radunovi} je, pre sve-
ga, bio pravi~an ~ovek. Do
kraja `ivota ostao je posve-
}en principima u koje je ve-
rovao i odan qudima koje je
voleo. Po{tovao je brojnost
kao legitimnost, ali nije ve-

rovao da broj garantuje kva-
litet, koji je neophodan da
bi zajednica napredovala. 

Iz kosmetskog dela elek-
troprivrede oti{ao je za ge-
neralnog direktora Kombi-
nata “Trep~a”, a odatle u Sa-
vezno izvr{no ve}e, gde je u
dva mandata bio zamenik se-
kretara za finansije. Po-
tom, do odlaska u penziju,
bio je generalni direktor
Zajednice jugoslovenske
elektroprivrede. ^itave
dve decenije rada on je po-
svetio elektroprivredi. U
analima kosmetske, odnosno
srpske elektroprivrede we-
govo ime osta}e upisano me-
|u imenima velikana koji su
je stvarali i gradili. 

U svom Gora`devcu kod
Pe}i, i samoj Pe}i, uvek je
bio kod ku}e. U Beogradu,
gde je ̀ iveo i radio vi{e od
dve decenije, stekao je veli-
ki broj prijateqa i po{to-
valaca, ali je i deo svoje Pe-
}i imao. U Udru`ewu Pe}a-
naca bio je do posledweg da-
na. Do kraja je ostao vezan za
kosovskometohijsko podne-
bqe, i za elektroprivredu i
qude u woj.

Nosilac je “Spomenice
1941”, dobitnik vi{e odli-
kovawa i velikog broja pri-
znawa za doprinos razvoju
elektroprivrede i privrede,
kao i za uspostavqawe sarad-
we sa inostranim kompani-
jama i nau~nim institucija-
ma. Imao je suprugu, dva sina
i ~etvoro unu~adi. Veliki
broj prijateqa koji su ga is-
pratili na Novom grobqu u
Beogradu sa zahvalno{}u su
se od wega oprostili. í

Bo`idar Kadovi}

SE]AWA

Bo`idar Radunovi} (1921-2006) Miroslav Jovanovi} (1926-2006)
Dvadesetprvog oktobra

ove godine napustio nas je
jedan od graditeqa elektro-
energetskog sistema Srbije,
Miroslav Jovanovi}. Po za-
vr{etku Elektrotehni~kog
fakulteta, 1952. godine,
Miroslav se ukqu~uje u iz-
gradwu HE “Zvornik”, jednog
od “kqu~nih objekata” tada-
{weg Prvog petogodi{weg
plana. U potpunosti se po-
svetio poslu i postigao iz-
vanredne rezultate kako u
izgradwi, tako i u prvim go-
dinama rada elektrane. 

Po~etkom 1959. godine po-
~iwu pripreme za izgradwu
HE “Bajina Ba{ta”. Miro-
slav je u mati~noj kwizi
preduze}a u osnivawu pod
brojem 1, ali odbija da bude
direktor sa obrazlo`ewem
da ga iskqu~ivo zanima teh-
nika i struka. 

Posle uspe{nog zavr{et-
ka izgradwe HE “Bajina Ba-
{ta” i uspe{nog po~etka
proizvodwe, naredne 1967.
godine prelazi na izgradwu
HE “\erdap”. Ovde ba{ po-
~iwu radovi za koja su drago-
cena wegova iskustva sa
prethodna dva gradili{ta, a
sti~e i nova na ovom, tada
najve}em gradili{tu ove vr-
ste u Evropi.

Krajem 1970. godine posta-
je zamenik generalnog di-
rektora ZEPS-a i na toj du-
`nosti ostaje punih dvade-
set godina. 

Generalni direktori do-
laze i odlaze, a Miroslav
obezbe|uje kontinuitet u ra-
du. Po potrebi zamewuje ge-
neralnog direktora, povre-
meno je i v. d. generalnog,
ali iz istih razloga kao i u
“Bajinoj Ba{ti” ne prihvata
~elnu funkciju.

Istovremeno dr`i ~vrsto
u rukama sve konce funkcio-
nisawa elektroenergetskog
sistema.

Zahvaquju}i samoinicija-
tivnom u~e{}u u radu Dispe-
~erske slu`be, gde je svakog
jutra najpre svra}ao, uo~io je
mawkavosti tehni~kog siste-
ma upravqawa i regulacije i
uspeo da se kroz nove inve-
sticije sistem upravqawa do-
vede na najsavremeniji nivo.

Aktivno je u~estvovao u
kreirawu i realizaciji svih

planova razvoja, koji su usva-
jani dok je bio na du`nosti
zamenika generalnog direk-
tora. Za to vreme u{lo je u
pogon sedam hidroelektrana
ukupne snage 2500 MW i de-
vet blokova u termoelektra-
nama snage 2800 MW, zatim,
odgovaraju}i rudnici ugqa,
dalekovodi, trafo-stanice...

Kao predstavnik jugoslo-
venske elektroprivrede, a
zahvaquju}i izvanrednom po-
znavawu stranih jezika i vi-
sokoj stru~nosti, uspe{no je
u~eestvovao u radu me|una-
rodnih organizacija (SU-

DEL, UCPTE, UNIPEDE).
Bio je skroman i nename-

tqiv, ali i veoma uporan.
Svim poslovima prilazio je
tako studiozno da se to gra-
ni~ilo sa perfekcijom.

I po odlasku u penziju nije
prestao da `ivi sa elektro-
privredom. Posledwe godine
`ivota posvetio je intenziv-
nom pisawu svojih se}awa, za-
pa`awa i iskustva vezanih za
rad u elektroprivredi, kao i
o qudima sa kojima je radio i
koji su svojim doprinosom
imali presudnu ulogu u razvo-
ju elektroprivrede.

Miroslav je po{teno pro-
veo svoj radni vek i stekao
zaslu`eno po{tovawe qudi
sa kojima je radio, kao i svo-
jih kolega i prijateqa.

Wegovim odlaskom odlazi
jo{ jedan iz plejade gradite-
qa Elektroprivrede Srbije.
Me|utim, ono {to ostaje je-
ste se}awe svih koji su ga po-
znavali na jedan bogat `i-
vot ispuwen radom, dubokom
odano{}u svojim idealima,
porodici i prijateqima. í

Radivoje Markovi}



“EPSTURS” OBJAVIO CENE ARANÆMANA ZA ZIMSKU SEZONU

@i~ara na Staroj planini
� Poja~ana ponuda aranæmana za boravak
na Staroj planini � I za posetioce hotela
“Jezero” u Peru}cu obezbe|eni uslovi za
skijawe � Specijalne ponude za do~ek No-
ve godine i za boæi}ne praznike 

Sredstvima Vlade
Srbije na Staroj
planini u okviru
novog turisti~-

kog centra, ~ija je gradwa
objekata u toku,  do nove
2007.godine, za posetioce
Stare planine startova}e
sa radom nova `i~ara i
skijali{na staza.  Prema
re~ima mr Srbe Vu~kovi-
}a,  direktora marketinga
“Epstursa”,  `i~ara }e bi-
ti na trasi “Kowarnik” -
“Babin zub” (ukupno na oko
800 metara du`ine), a ski-
jali{na staza je oko 1,5 ki-

lometar. Sve~ano pu{tawe
u rad ovih objekata plani-
rano je izme|u 15. i 20. de-
cembra. U svakom slu~aju za
goste koji se odlu~e da
zimski odmor provedu u ho-
telu “Babin zub”, kojim ga-
zduje “Epsturs”, ponuda
aran`mana znatno je poja-
~ana i takvim novim re-
kreativnim sadr`ajima. I
za drugu glavnu turisti~ku
zimsku destinaciju, hotel
“Jezero” u Peru}cu, za go-
ste koji se odlu~e da ovde

borave “Epsturs” obezbe|u-
je skijawe na stazama Tare
i u Mitrovcu, a za grupe
preko 30 qudi i na ve}e
skijali{tu. Zimsku ponudu
aran`mana “Epstursa”
upotpuwuju i najam soba vi-
kend ku}e “Jezero” na Zla-
tiboru (u neposrednoj bli-
zini hotela “Palisad”) i
apartmani hotela “Vila
EDB” u Budvi.

Kako isti~e Vu~kovi}
“Epsturs” u hotelu “Jezero”
u Peru}cu nudi i specijal-
ne ponude za do~ek Nove
2007, srpske Nove godine i

za bo`i}ne praznike.  Cena
sedmodnevnog aran`mana
za do~ek Nove godine, a u
koju su ukqu~eni pun pansi-
on,  doplata za sve~anu ve~e-
ru,  reprizu i muzi~ki pro-
gram,  kao i boravi{na tak-
sa i osigurawe je 13.090,  ~e-
tvorodnevnog - 10.180 i tro-
dnevnog 8.810 dinara.  Za
srpsku Novu godinu i bo-
`i}ne praznike nude se
trodnevni i dvodnevni pa-
ket aran`mani, ~ija je cena
7.910 i 6.440 dinara.
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Stara planina: Hotel "Babin zub"
Apartman u {picu sezone 2.800 dinara dnevno
Cena pansiona - klasi~no poslu`ivawe
Cene su u dinarima -1750 dinara dnevno

Peru}ac: Hotel “Jezero”
Apartman u {picu sezone 2.800 dinara dnevno
Cena pansiona - klasi~no poslu`ivawe
Cene su u dinarima 

Zlatibor: Vikend ku}a "Jezero"
Najam soba od 700-850 dinara dnevno
Najam soba sa kori{}ewem kuhiwe:
Cene su u dinarima

Budva: Apartmani vile "EDB"
Pansion dnevno 17 i 18 evra
Cene su u evrima

Mogu}nost i za
nove ski-staze

U o~ekivawu
gostiju: Hotel
”Babin zub”
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Prvi krug selekcije
radova literarnog
konkursa “Tesla -
bajka o struji” ko-

ji je organizovan za  u~eni-
ke  osnovnih {kola sa te-
ritorije Srbije je zavr-
{en. Ovo je prvi literar-
ni konkurs u okviru Akci-
je EPS I DECA, a u wego-
voj realizaciji su, kao i u
dosada{wim aktivnosti-
ma, u~estvovala sva pri-
vredna dru{tva.

U 16 {kolskih uprava
{irom Srbije, ukqu~uju}i

i Kosmet, stiglo je 1836 ra-
dova malih pisaca. Pisale
su se pesme, bajke, pri~e,
tra`ili su se saveti li~no
- od “Nikole Tesle”! Stru~-
ni `iriji po privrednim
dru{tvima izabrali su naj-
boqe radove i pripreme za
sve~ane dodele u Kosovskoj
Mitrovici, Novom Sadu,
Beogradu, Kladovu, Kostol-
cu i Kraqevu su uveliko u
toku. Predvi|ene su, naime,
nagrade za 60 autora najbo-
qih literanih radova: ku}-
ni bioskopi za u~enike i

DVD plejeri za nastavnike. 
Nakon zavr{etka prvog

kruga nagra|ivawa po PD,
60 najboqih literarnih
radova }e sti}i i do `iri-
ja Elektroprivrede Srbije
koji }e izabrati 10 najbo-

qih. Sve~ana dodela na-
grada za 10 naj-naj pisaca
predvi|ena je za 15. decem-
bar u Narodnom pozori{tu
na Maloj sceni “Ra{a
Plaovi}” u Beogradu.

N. M. M.

Vlasni{tvo nad pet
umetni~kih dela ra|enih
na temu lika i `ivota i
rada Nikole Tesle, rezul-
tat je saradwe Elektro-
privrede Srbije i Centra
za kulturni i dru{tveni
razvoj - “Lira” iz Beogra-
da. EPS je, naime,  pru`io
finansijsku pomo} u rea-
lizaciji izlo`be “I bi
Tesla” koju je priredio
Centar “Lira”, a za uzvrat
dobio pet radova koje je
eminentni `iri progla-
sio za najboqe. 

Centar “Lira” je najpre
organizovao likovni kon-
kurs na temu “I bi Tesla”
i na osnovu izbora `irija,
na istoimenu izlo`bu bi-
lo je primqeno 30 slika,
20 skulptura, 20 grafika,
10 iz oblasti multimedije
i 10 kombinovanih tehni-
ka. Izlo`ba je, tokom  ok-
tobra bila predstavqena u
Galeriji “Progres” u Beo-
gradu. 

Po zavr{etku izlo`be, a
prema ranijem dogovoru,
Centar “Lira” je pomenu-
tih pet radova predao
Elektrporivredi Srbije.
Radove je, u ime preduze}a,
primio Mom~ilo Cebalo-
vi}, direktor Sektora za
odnose s javno{}u. 

Tako }e radovi autora
Stojana Milanova (sli-

karstvo), Gordane Kitak
(skulptura), Neboj{e Ba-
bi}a (digitalna fotogra-
fija), Milice Raki} (kom-
binovana tehnika) i Vesne
Mili}evi} - ^vorovi}
(video rad) uskoro opleme-
niti neki od prostora
Elektroprivrede Srbije. 

S. R.

AKCIJE

EPS I DECA 2006. - LITERARNI KONKURS TESLA 150.

Stiglo vi{e 
od 1800 tekstova

POSLE IZLOÆBE “I BI TESLA” U GALERIJI “PROGRES”

Najboqi radovi u EPS-u
� EPS u~estvovao u jo{ jednom projektu kojim je obeleæen jubilej velikog nau~nika

Sve~ana dodela
nagrada za najboqe

radove u {est 
gradova Srbije

Primopredaja
umetni~kih dela 

Skulptura 
Gordane 
Kitak
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EKOLOGIJA

Srbija, kao nasled-
nica prethodne
dr`ave, ratifi-
kovala je Konven-

ciju o klimatskim promena-
ma Ujediwenih nacija, ali
jo{ nije potpisala Kjoto
protokol. Wegova ratifi-
kacija jedan je od preduslo-
va za formirawe Energet-
ske zajednice zemaqa Jugoi-
sto~ne Evrope, a kako je ne-
davno najavqeno iz Mini-
starstva za nauku i za{titu
`ivotne sredine, o~ekuje se
da }e ona biti zavr{ena do
kraja godine.

- Glavna korist od rati-
fikacije Kjoto protokola
je kvalifikovanost za pri-
menu Kjoto mehanizama, od-
nosno mehanizama zajedni~-
ke primene, ~istog razvoja
i me|unarodne trgovine
emisijama, ka`e Dragan Vu-
koti}, vode}i in`ewer  u
Direkciji za strategiju i
investicije EPS-a. Meha-
nizmi otvaraju mogu}nost
pristupa dodatnim finan-
sijskim sredstvima za inve-
sticije u energetsku efika-
snost i u projekte smawewa
emisija gasova staklene ba-
{te, kao i prodaju takozva-
nih karbon kredita ili
odobrewa stvorenih prime-
nom mehanizma ~istog raz-
voja. Ovo je ve} demonstri-
rano ustanovqewem razli-
~itih karbon fondova i
programa od Svetske banke
(WB), Evropske unije i ve-
}ine razvijenih zemaqa. 

U Srbiji jo{ nije odlu-
~eno kada }e se i kako gra-
diti novi kapaciteti za
proizvodwu elektri~ne

energije, tako da je glavni
potencijal za redukciju
emisije gasova staklene ba-
{te u rekonstrukciji sta-
rih termoelektrana na
ugaq u ciqu pove}awa efi-
kasnosti i uvo|ewu ~isti-
jih tehnologija sa ugqem,
pove}awu proizvodwe iz
hidropostrojewa, kao i u
smawewu potro{we elek-
tri~ne energije.

-  Ekonomski aspekti me-
hanizma ~istog razvoja naj-
boqe se mogu videti na pri-
meru modernizacije HE
“Zvornik”, posle koje bi se
proizvodwa elektri~ne
energije pove}ala za 100
miliona kilovat-~asova go-
di{we, navodi Vukoti}.-
Ako se ima u vidu da je emi-
sioni faktor na{eg siste-
ma ne{to ve}i od tone
ugqen-dioksida po megavat-
~asu, onda bi emisija bila
smawena za oko 100.000 tona
ugqen-dioksida godi{we.
Na bazi cene, sertifikova-
no smawene emisije od se-
dam evra po toni ugqen-di-
oksida, to je prihod od
700.000 evra godi{we, od-
nosno, tokom va`ewa Kjoto

perioda taj prihod bi izno-
sio 3,5 miliona evra. To
predstavqa i 11,3 odsto od
procewene vrednosti inve-
sticije, ali pod uslovom da
se projekat realizuje do
2008. godine.

Dragan Vukoti} navodi i
drugi primer - sanacije i
adaptacije bloka A-4 u
TENT-u: 

- Kada se ovi poslovi za-
vr{e, potro{wa ugqa bi}e
mawa, a to bi uticalo na
smawewe emisije od oko
200.000 tona ugqen-dioksi-
da na godi{wem niovu.
Prihod bi iznosio 1,4 mi-
liona evra godi{we, odno-
sno sedam miliona evra to-
kom Kjoto perioda. U ovom
slu~aju to je i 10 odsto od
procewene vrednosti inve-
sticije, tako|e pod uslovom
da se projekat realizuje do
2008. godine.

- Kao i svaki drugi i pro-
jekat u okviru mehanizma ~i-
stog razvoja (CDM proje-
kat), treba da otplati sam
sebe, {to je u ovom slu~aju
olak{ano smawewem emisi-
je, a koja ima i vrednost na
tr`i{tu. Na taj na~in pove-

}ava se stopa vra}awa inve-
sticije i projekat postaje
atraktivniji za potencijal-
ne investitore. Ovakvi pro-
jekti se mogu, stoga, smatra-
ti direktnim investicija-
ma, poja{wava Vukoti}.

Ratifikacija Kjoto pro-
tokola, me|utim, mo`e i po-
ve}ati tro{kove s obzirom
na to da je potrebno posti-
}i emisione ciqeve. Da li
}e ratifikacija proizve-
sti pove}awe neto tro{ko-
va, uglavnom, zavisi od na-
~ina na koji dr`ava parti-
cipira u Kjoto procesu.

- Za u~e{}e u Kjoto proce-
su Srbija ima dve opcije,
isti~e Vukoti}. Prva je da
Srbija bez potpisivawa
aneksa i dobijawa statusa
~lanice po Konvenciji o
klimatskim promenama, a
da se pristupawem Kjoto
protokolu dobije mogu}-
nost kvalifikovawa za
CDM projekte. Po drugoj
opciji, Srbija bi mogla da
pristupi Kjoto protokolu
prihvatawem Aneksa, s tim
{to bi se kandidovala da
postane Aneks B strana i da
tako pristupi pregovorima
za odre|ivawe ciqa u koli-
~ini emitovawa gasova sta-
klene ba{te. Obe opcije,
kako navodi Vukoti}, imaju
svojih prednosti i nedosta-
taka koje treba uporediti
da bi se donela najpovoq-
nija odluka za Srbiju. Po-
{to je ratifikacija Kjoto
protokola dr`avno pita-
we, na dr`avnim organima
je da formiraju kompetent-
na stru~na tela koja bi dala
kvalitetne i relevantne

UTICAJ KJOTO PROTOKOLA NA RAZVOJ 
ELEKTROENERGETSKOG SEKTORA SRBIJE

^ist razvoj 
donosi 
i zaradu
� Redukcija emisije gasova staklene ba{te
mogu}a i rekonstrukcijom termoelektrana

Dragan 
Vukoti} 

Da bi se na ekonomi~an na~in ostvarile obaveze smawewa
emisija gasova staklene ba{te, Kjoto protokol obezbe|uje tri
mehanizma: Mehanizam “zajedni~ke primene” obezbe|uje razvi-
jenoj zemqi primenu projekta smawewa emisije u drugoj razvi-
jenoj zemqi. Zemqa investitor mo`e dobiti kredite ostvare-
ne projektom za ostvarewe svoje obaveze. Mehanizam “~istog
razvoja” omogu}ava razvijenoj zemqi primenu projekta smawe-
wa emisije u zemqi u razvoju. Razvijena zemqa mo`e dobiti
kredite ostvarene projektom za ostvarewe ove obaveze. Meha-
nizam “trgovine emisijama” daje mogu}nost razvijenim zemqama
da trguju odobrewima za emitovawe ili drugim karbon kredi-
tima sa drugim razvijenim zemqama i da ih upotrebe za ostva-
rewe svoje obaveze.

Kjoto mehanizmi
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Klimatske promene  na planeti sve br-
`e postaju jedna od najozbiqnijih pretwi
sa kojima se svet ikada suo~io. Prema naj-
novijim istra`ivawima u posledwih
12.000 godina temperature na planeti ni-
su rasle ovako brzo a izazvalo ih je global-
no otopqavawe u posledwe tri decenije.
Visoke temperature izazvale su veliko
otapawe leda na Grenlandu, a nezapam}ena
su{a bi mogla da uti~e na dve tre}ine pla-
nete, ako se klimatske promene ne zausta-
ve. Za svega pet decenija mogli bismo da
budemo svedoci topqewa gle~era i sne-
`nog pokriva~a na Himalajima, ~ime bi
snabdevawe milijarde qudi vodom bilo
ugro`eno. Izumrlo bi oko 40 odsto vrsta
biqaka i `ivotiwa. Ovo bi bile neke od
posledica globalnog otopqavawa o koji-
ma se razgovaralo na Velikoj me|unarod-
noj konferenciji o klimatskim promena-
ma, odr`anoj u Najrobiju u Keniji, a na

osnovu izve{taja UN posve}enom klimat-
skim promenama.

Za porast temperature nau~nici najvi-
{e krive akumulaciju ugqen-dioksida, me-
tana i drugih gasova u atmosferi, nuspro-
izvode elektrana, automobila i drugih iz-
vora koji tro{e fosilna goriva.

Zemqe u razvoju, koje mogu biti najvi{e
pogo|ene posledicama globalnog otopqa-
vawa, tra`e da dr`ave koje obavezuje spo-
razum u Kjotu povedu kampawu o smawewu
emisije gasova. Od tri najve}a zaga|iva~a -
Amerike, Rusije i Kine, me|utim, samo Ru-
siju obavezuje sporazum iz Kjota. Kao najve-
}i zaga|iva~ na planeti apostrofirana je
Amerika, ali s obzirom na ubrzani rast
privrede prvo mesto }e veoma brzo zauzeti
Kina, koja u svemu tome malo brine o eko-
logiji. Ukoliko se smesta ne preduzmu ko-
raci kako bi se usporile tako izazvane
klimatske promene, svet se za narednih 50

godina mo`e suo~iti sa  ekonomskim
i socijalnim poreme}ajima, kakve su
u 20. veku izazvala dva svetska rata.

Jedno od re{ewa koja se u svetu po-
miwu su novi porezi za velike zaga-
|iva~e, zatim razmena kvota za emi-
siju ugqen-dioksida i nova regula-
tiva vezana za standarde zaga|ivawa.
Naravno, ukoliko se izvr{i priti-
sak na najve}e zaga|iva~e da po{tuju
dogovore.

U svetu se, tako|e, predla`e da se
novi sporazum o smawewu emisije
gasova potpi{e ve} naredne godine
i da se tako ne ~eka 2012. godina.
Do{lo je vreme, kako je re~eno na
Konferenciji, da se povede raspra-
va o budu}im ulagawima u ciqu bor-
be protiv izaziva~a klimatskih
promena, kada sporazum iz Kjota pre-
stane da va`i.

Veliki zaga|iva~i moraju da plate
za ono {to su u~inili planeti. Po-
malo zastra{uju}e deluje i podatak
da, ~ak i ako se odmah krene u akciju,
gasovi koji izazivaju efekat stakle-
ne ba{te nastavi}e da uti~u na `i-
votnu sredinu jo{ najmawe 30 godi-
na! í

K. J.

ME\UNARODNA KONFERENCIJA O KLIMATSKIM PROMENAMA

Dramati~ne poruke
iz Najrobija

preporuke. Prva opcija ne
proizvodi konkretne do-
datne obaveze po na{u ze-
mqu, a otvara mogu}nost
pristupa dodatnim finan-
sijskim sredstvima u ciqu
odr`ivog razvoja. Takva vr-
sta u~e{}a u Kjoto protoko-
lu ne bi uticala na pove}a-
we cene energije. S druge
strane, po drugoj opciji u~e-
{}e u Kjoto protokolu kao u
grupi ~lanica Aneksa B
zna~i limitiranu emisiju
gasova staklene ba{te. U
zavisnosti od dogovorenog
limita emisije, bi}e i po-
znato da li Srbija ima vi-
{ak ili mawak karbon kre-
dita. U slu~aju vi{ka, Sr-
bija ih mo`e ponuditi tr-
`i{tu i ostvariti dobit
po tom osnovu. U slu~aju
mawka, Srbija mora predu-
zeti mere za smawewe emi-
sije ili kupiti potrebnu
koli~inu karbon kredita
{to iziskuje dodatna sred-
stva. Kako }e to uticati na
cene energije zavisi i od
raspodele emisionih prava
po sektorima, odnosno da li
}e se smawewe emisije gaso-
va staklene ba{te ostvari-
vati u energetskom ili ne-
kom drugom sektoru.

- Na kraju, navodi Vuko-
ti}, dilema da li pristupi-
ti Aneksu B, ne}e se posta-
vqati pred nas tako brzo,
ali ne treba gubiti vreme.
Ne samo zato {to se za taj pe-
riod ne koriste mogu}a
sredstva, nego i zato {to }e
druge zemqe “popuniti pro-
stor” i suziti mogu}nost za
privla~ewe tih sredstava. S
obzirom na to da su ~lanice
Aneksa B razvijene zemqe i
zemqe u tranziciji, a imaju u
vidu na{e pribli`avawe
Evropskoj uniji, mo`e se
pretpostaviti da }e pristu-
pawe Aneksu B biti jedan od
uslova za prijem u EU. 

Vlada Srbije je utvrdila
predlog Zakona o ratifi-
kaciji Kjoto protokola i
uputila ga Skup{tini na
usvajawe, opredeliv{i se za
prvu varijantu. To je dobra
vest, samo ostaje pitawe ka-
da }e taj predlog do}i na
dnevni red rada Skup{ti-
ne, jer Kjoto period je sve
bli`i. í

Kristina Jani}ijevi}
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� Kako naterati najve}e zaga|iva~e da primewuju Kjoto
protokol � Otopqavawe-jedan od najozbiqnijih proble-
ma sa kojima se svet ikada suo~io
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NA LICU MESTA

Rada Novakovi} ima
supruga Dragana; on
je ma{inbravar i
radi na odr`avawu.

Ima i blizance Dalibora i
Daliborku od po pet godina
i sedmogodi{weg sina Sve-
tislava u prvom razredu. U
kwi`ici ima {esnaest go-
dina radnog, za sobom dvana-
est bra~nog, a na le|ima
trideset ~etiri godine `i-
votnog sta`a. Rada ima jo{
i zaposlewe u kolubarskoj
Preradi ugqa u Vreocima,
gde radi na poslu rukovaoca
transportera koji se obavqa
u smenama: rinta za trakom,
leti po vru}ini i u ugqenoj
pra{ini, a zimi po hladno-
}i, u vodi i u crnom lepqi-
vom blatu. Stahanovka. Mno-
go vi{e posla ima kod ku}e
oko dece i mu`a, kuhiwe, ze-
mqe, stoke i ostalog {to
svakodnevno mora da se oba-
vi u svakom seoskom doma-
}instvu. Ima jo{ i plavu ko-
su, garavo lice, na kojem je i
i ve~iti osmeh. Pa {ta tre-
ba vi{e.

- A nemam ni dan bolova-
wa… osim porodiqskog -
naglasila je nekako prko-
sno. - Ali, nisam jedina `e-
na! Ovde nas ima pet. Sa ko-
legama smo, ina~e, dobre,
~ak nas niko nikada nije ni
pogledao popreko…

- Osim kad dobije nagradu
- dobacuje Neboj{a Marti-
novi}, stare{ina Mokre se-
paracije, Radin {ef, tobo`
ozbiqno. - Jer je ona zaslu-
`i ~e{}e i po{tenije od
tih mu{kar~ina. Eh, samo da
je vidite kad se dograbi lo-
pate. Ne preza ni od kakvog
posla.

Smejali smo se dok mi se
po glavi sve vreme vrzmalo
pitawe: otkud ona na tom sa-
svim mu{kom poslu? Izu-
stio sam ga naglas.

- Nemam pojma - odgovara
Ne{a sle`u}i ramenima. -
Ja sam do{ao posle we. Al’
znam da nije preko veze! Veza

ti je potrebna jedino da bi
oti{ao odavde na {togod
boqe: ovde ostaje samo onaj
ko nema nigde nikoga. K’o u
kaznenoj brigadi.

Rada je zavr{ila sredwu
{kolu u Lazarevcu, pa se
upisala na Ma{inski fa-
kultet u Zenici: imala je ta-
mo neke ro|ake, (“Evo ih, sad
su tu, u Vreocima”) bila je
kod wih. Dala je ve} nekoli-
ko ispita, al’ stiglo ono
zlo, {ta se tu mo`e. Ako }e-
mo po{teno, ona je, tako|e,
bila - ratom ometeno dete. 

Pri~ao bih sa wom du`e i
saznao vi{e, ali me je sti-
gao umor: jer, kad smo dola-
zili ovamo, u preradu, naiv-
no sam verovao da je to tek

jedno postrojewe, samo su-
{ara ugqa, a otkrio sistem
koji se prostire po vreo~-
kom ataru dokle pogled do-
se`e, a ima ran`irne i is-
tovarne rampe, bunkere za
ugaq, ~udesni lavirint pod-
zemnih hodnika kroz koje se
na trakama transportuje }u-
mur nagore ili nadole i
nadzemni kojim se prebacuje
tamo ili ovamo, drobilice,
“suve” i “mokre” separacije
{to rastresaju kosti, su{a-
re… Spu{tali su nas tri
sprata ispod, pa peli osam
nivoa iznad tla… Du{a mi
je iza{la na nos. A {to je
najgore, i ponos mi je bio
povre|en: svako od wih to
optr~i barem pet-{est puta

VREOCI: PRERADA UGQA KAO SISTEM DOKLE POGLED DOSEÆE

An|eli garava lica
� Veza ti je potrebna jedino da bi oti{ao odavde na {togod boqe: ovde
ostaje samo onaj ko nema nigde nikoga � K’o u kaznenoj brigadi.

Rada Novakovi},
`ena koja je 
nadma{ila 

mu{karce

Posada stare  su{are: Tomislav
Petrovi} I Bojan @ujovi}

Cela smena u 
komandnoj sobi:
na terapiji 
disawa

Mrtva priroda: ugqena
pra{ina s maskom

Na ~istom
vazduhu

Neboj{a 
Martinovi}, 
stare{ina 
“podzemqa”
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dnevno, a ja umalo da maw-
kam od puke “turisti~ke”
{etwe.

Ve} kad smo dolazili, bi-
lo mi je sumwivo: umesto da
stremi uvis, gust oblak pare
(za koji }u tek docnije sa-
znati da je izme{an s najfi-
nijom ugqenom pra{inom)
obru{avao se nadole pole-
gav{i na put, prazne kamio-
ne na {irokom asfaltira-
nom parkirali{tu i ogole-
lu zemqu uokolo. Kada nas je
qubazna sekretarica Dejana
Zeki}a, direktora Prerade
ugqa u Vreocima, uputila
ovamo, kako bismo potra`i-
li Sa{u Marjanovi}a, nije
mogla ni da nasluti da ori-
jentir “u novoj zgradi od cr-

venih cigala”, sam po sebi,
i nije dovoqan u onom obla-
ku s kojim smo se rvali do-
brih petnaestak minuta pre
nego {to smo, uz pomo} pro-
vi|ewa i sunca koje se na
tren probilo, nabasali na
upravnu zgradu. Nije me za-
brinulo to {to ~ak i direk-
tor i slu`benici imaju po-
malo garava lica, ali kad
sam upoznao Dejana \or|e-
vi}a, stare{inu smene, do-
ma}ina i na{eg predanog
vodi~a, upla{io sam se: pr-
vo sam pomislio da je oxa-
~ar, a onda sam raspoznao da
ispod kombinezona nosi ne-
kada plavu majicu na kojoj se
jedva razaznavao tekst “Ja
(pa ono srce sa zna~ewem -
volim) su{aru”!

- Da je te{ko, te{ko je -
pri~ao nam je dok nas je
sprovodio do nove su{are. -
A da je opasno, i to je. Po-
sle prvog dana, kad sam tek
do{ao ovamo, izmrcvario
sam se onoliko, al’ ra~unam
svaki je posao te`ak. Uhva-
tila me i neka glavoboqa,
tutwi mi iza ~ela… Pitam
kolege {ta je to, a oni }e
uglas: to ti je koktel od fe-
nola i ugqen-dioksida. Pa
{to vas ne boli, pitam ih, a
oni opet u horu odgovaraju:
sagorelo nam u glavama sve,
nema vi{e {ta da boli. I
pogibeqno je, tako|e: mora
~ovek da pazi na svaki ko-
rak…

Pogledao je podsme{qivo
@eqkov profesionalni
foto-aparat, pa onako uz-
gred, promrsio:

- Te{ko da }ete s tim uspe-
ti ne{to da snimite unu-
tra… 

Tek u liftu sam doku~io
da zgrada ima osam (ne spra-
tova, ve}) nivoa. Iza{li
smo na drugom, taman kad se
praznio jedan od desetak
ogromnih kontejnera u koji-
ma se su{io ugaq. To se te-
{ko da opisati, a jo{ te`e
snimiti: zaglu{uju}a buka
zvu~i kao da se upravo ru{i
~itavo to stameno zdawe, a
pra{in~ina namah stvori
neproziran crni zid, gu{i
i zavla~i se pod zatvorene
o~ne kapke. Ma, samo {to
nisam pao u fras.

Trep}u}i, oti{li smo
gore, do komandne sobe. Za-
tekli smo tamo kompletnu

smenu; primili su nas kao
da smo wihovi.

- Kad god nam dolazi neka
komisija da meri te`inu
posla il’ uslove rada, ili
kad nai|u novinari, nemamo
posla - `alio nam se jedan. -
I {ta da pomisle, nego da
mi vazdan plandujemo…

Posadili su nas za duga-
~ak astal naspram velike
komandne table i po~eli da
nas nutkaju kafom i sokovi-
ma, obasipaju}i nas pri~om,
pitawima i odgovorima.

- Toplana je izgra|ena za
na{e potrebe, a onda je La-
zarevac pre{ao na central-
no grejawe stanova i mi
smo postali posledwa rupa
na svirali - govori stariji
me|u wima, ve} je pred pen-
zijom. 

- Zapi{i tamo za cipele -
navaqivao je mlad momak,
biv{i fudbaler. - Na{em
rukovodstvu kapa dole; tri
tendera za nabavku cipela su
poni{tili zbog lo{eg kva-
liteta, ali mi ve} tri godi-
ne nosimo stare, polura-
spadnute. Jest’ po{teno, al’
nam od toga nije lak{e…

- I malo nas je - opet }e on-
aj stariji. - Po sistematiza-
ciji bi trebalo da nas je oko
sto, a ima nas ~etrdesetak.
Radimo, {ta bismo drugo, a
na bolovawe se ide samo ako
je za Urgentni centar. Svi
smo ovde na nogama prele`a-
li puste bole{tine.

- Zapi{i i za plate, vaqa
se - dobacuje neko, ne tuma~e-
}i da li se to hvali ili `a-
li na zaradu.

Ra~unam da se `alio, jer
para nikad dosta, pa sam za-
bele`io. 

Najmawe ih je iz Vreoca, a
dolaze iz Beograda (Zemun-
poqa) s ove, a sa Rudnika (od
“Rudni~ke kapije”) sa one
strane. Prevoz im je dobar,
ali im zbog toga smena, u za-
visnosti od mesta stanova-
wa, umesto osam, traje ~ak i
po dvanaest sati.

U jedan mah svi su pousta-
jali i krenuli na nas. Noge
su mi se odsekle: da to ne na-
meravaju da preko na{ih le-
|a isprebijaju neka stara du-
govawa? Ali, uz smeh, jedan
po jedan su nam pru`ali ru-
ke i ne{to ~estitali?!
[ta?

- Upravo ste postavili re-

kord: vi ste prvi novinari
koji su se ovoliko zadr`ali
kod nas - objasnili su nam. -
Ko god do|e, taj gleda da {to
pre za`di odavde. Mo`da
biste i vi, da se nismo tako
zapri~ali…

Na odmori{tu vratolom-
nog stepeni{ta kojim smo se
peli do komandne sobe stare
su{are, prekrivena debe-
lim slojem fine ugqene
pra{ine, le`ala je maska za
usta i nos, sasvim crna, sko-
ro nevidqiva. Uhvativ{i
mi pogled, Dejan je stao na
tren, za~kiqio i tobo` za-
brinuto uzdahnuo:

- [i{am se “na nulu” zbog
te pra{ine, a da je sperem -
ne mogu. Takva su nam i plu-
}a. Znate za onu pri~u kad je

na{ radnik oti{ao na Zla-
tibor da se malo nadi{e;
uhvatili ga tamo nekakva vr-
toglavica i mu~nina, sku-
pio se konzilijum, ne znaju
lekari {ta mu je. Ugleda on
u jedan mah kroz prozor da je
pred domom zdravqa parki-
ran “tami}” (kamion “Tam”
od 1,5 tona nosivosti), pa
slabim glasom pro{ap}e:
Stavite me ispod auspuha, da
udahnem nekoliko puta, pa
}e mi biti boqe.

Kad prolazimo tuda, re~e
posle svega, obavezno da
svratimo. 

Jesu dobri qudi, al’ im
ni{ta nismo obe}ali… í

Milo{ Lazi}
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“Ja volim su{aru”



DECEMBAR 2006 kWh BROJ 395

34

Izvla~ewe havarisa-
nog “Glodara 9” sa
“Poqa D”, te{kog
3.150 tona, obavqe-

no je u nekoliko faza, a da
bi se {to je vi{e mogu}e
ubla`ile posledice hava-
rije. Tako su sa bagera, naj-
pre, poskidani svi o{te}e-
ni delovi, ali i oni koji
bi mogli ugroziti wegov
transport do novog monta-
`nog placa u Zeokama, na
kojem se, ina~e, rade kom-
pletne defekta`e i po-
pravke svih bagera koji ra-
de na kolubarskim kopovi-
ma. Posle “velikog” i “ma-
log” transporta, krajem sep-
tembra, ma{ina je stigla na
monta`ni plac na kojem je
planirana wena kompletna
popravka. Ovih dana, upra-
vo, poslovi na defekta`i i
osmi{qavawu neophodnih
radwi privode se kraju. 

- U po~etku je izgledalo
da neki delovi bagera ne}e
morati da se demontiraju,
{to se, ovih dana, na`a-
lost, pokazalo kao pogre-
{na procena - isti~e Sava
Kova~ev, direktor “Koluba-
ra-Metala”. U dogovoru sa
nema~kim partnerom, a na-
kon dodatnog sagledavawa
zate~enog stawa, odlu~ili
smo da se, osim ve} ura|e-
nog, demontira i komplet-
na gorwa gradwa bagera, ka-
ko bi se, bez sumwe, moglo
utvrditi u kakvom su stawu
svi elementi ovog slo`e-
nog i veoma zna~ajnog si-
stema. Posle toga done}e se
odluka o daqim aktivno-
stima i pristupi}e se izra-
di kompletne dokumentaci-
je za otklawawe svih uo~e-
nih kvarova i nedostataka.
Zna~ajnu pomo} u tome pru-
`i}e nema~ki partner
“Krup” (proizvo|a~ bagera)
koji }e na raspolagawe sta-

viti svu projektnu dokumen-
taciju, a ponudi}e i neka
nova re{ewa koja }e biti i
“korak daqe” u osavremewa-
vawu bagera. U skladu sa
ugovorom, oni }e, pritom,
isporu~iti i potpuno novu
elektroopremu za bager,
{to podrazumeva i mogu}-
nost potpunog kompjuter-
skog upravqawa ovom mo}-
nom ma{inom, posle wene
popravke i revitalizacije.

Kako napomiwe, daqe,
Kova~ev, “Kolubara” bi, ta-
ko, krajem naredne godine,
dobila novi bager i to
znatno savr{eniji i funk-
cionalniji, ali i sigurni-
ji nego {to je bila “stara
devetka”. O~ekuje se, u skla-
du sa tim, da }e osniva~i
“Kolubara-Metala” pomo}i
i da se uveze odgovaraju}a
oprema neophodna za mon-

tirawe nekih sklopova ba-
gera. Tim pre {to je ta
oprema neophodna i u ne-
kim narednim poslovima
koji }e se realizovati u
“Kolubari” i u EPS-u, ali
i na “tre}im tr`i{tima”.

Kada se svi ti poslovi za-
vr{e, “Kolubara” }e dobiti
mo}nu, modernu i sigurnu
ma{inu, ~iji se eksploata-
cioni vek procewuje na jo{
najmawe 30 godina. A “Ko-
lubara-Metal” }e, jo{ jed-
nom, na najboqi na~in, po-
tvrditi vode}u ulogu u ovoj
oblasti i ste}i }e nove re-
ference i za naredne po-
slove u svetu.

A da je “Kolubara-Metal”
ve} ozbiqno iskora~ila na
me|unarodno tr`i{te, po-
tvr|uju sklopqeni poslovi
sa stranim partnerima za
obavqawe razli~itih po-

slova, a koji su u samo pro-
tekla dva meseca dostigli
ukupnu vrednost od oko 22,5
miliona evra. Zna~ajan je
to pomak i u odnosu stranih
partnera prema ovoj firmi
u kojoj je, za samo godinu da-
na samostalnog rada, mnogo
toga prilago|eno zahtevi-
ma modernog privre|ivawa. 

Prema re~ima Kova~eva,
bitno je i to {to je takve
poteze i promene mnogo
lak{e raditi u okru`ewu
velikih potreba za poslom
kojim se ova firma bavi.
Ali, isto tako, ni{ta mawe
nije zna~ajno ni to {to }e
wihove budu}e poteze opre-
deqivati “velika svetska
pijaca” na kojoj se mo`e op-
stati samo uz pouzdane po-
slovne partnere. í

M. Tadi}

POVRŠINSKI KOPOVI

SANACIJA HAVARISANOG “GLODARA 9” U “KOLUBARI-METAL”

Priprema “devetke” za
naredne tri decenije
� U toku kompletirawe projektne dokumentacije za otklawawe po-
sledica havarije i unapre|ewe tehnolo{kih karakteristika bagera

Veliki izazov 
za stru~wake i 
majstore: deo 
“Glodara 9” - 
danas

Sava Kova~ev:
Pouzdanost

uslov opstanka 
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U Povr{inskoj eksploa-
taciji ugqa RB “Kolubara”
zaposleno je vi{e od hiqa-
du i trista radnika, koji
rukuju razli~itom mehani-
zacijom - od vozila za pre-
voz qudi do te{ke mahani-
zacije, koju ~ine buldo`e-
ri, rovokopa~i, cevopola-
ga~i, bageri, transporte-
ri, dizalice, vatrogasna i
sanitetska vozila, vozila
za prevoz te{kih tereta,
kamioni... U Pomo}noj me-
hanizaciji situacija je, do
skoro, bila izuzetno te-
{ka. Nedostajali su i qu-
di i ma{ine, a to se nemi-
novno odra`avalo i na
ukupne rezultate rada po-
vr{inskih kopova,
naro~ito tokom re-
monata u zimskim
mesecima.

- Tek u protekle
dve-tri godine sta-
we se i u ovom delu
“Kolubare”, osetno
popravilo, naro~ito
kada je re~ o kvali-
tetu i starosti meha-
nizacije - istakao je
Dragi{a Ivkovi},
direktor ovog dela Povr-
{inskih kopova. Dobar
deo dotrajale mehanizaci-
je zamewen je novom i to,
pre svega, vozila za maso-
van prevoz radnika i mate-
rijala. Ali, to se ne odno-

si i na te{ku mehanizaci-
ju. Buldo`eri koji su naba-
vqeni u okviru “kineskog
programa” pri kraju su rad-

nog veka, a novi, zbog
skromnih finansijskih
mogu}nosti, sporo sti`u.
Nedostaju i dizalice, ba-
geri, transporteri...

U takvoj situaciji na ko-
povima “Kolubare” zapo-

sleni se snalaze kako znaju
i umeju, a odnedavno pri-
stupilo se i takozvanoj
agregatnoj nabavci pojedi-

nih delova. To,
prakti~no, zna~i
da se za pojedine
ma{ine, ~iji je
radni vek pri kra-
ju, nabavqaju odgo-
varaju}i sklopovi,
naj~e{}e motori,
i to pre nego {to
otka`u. Kada do|e
do kvara motora u
radionicama ovog
dru{tva za neko-

liko dana ugra|uje se novi
deo, dok se ranije na na-
bavku i ugradwu pojedinih
komponenata ~ekalo po ne-
koliko meseci, pa i godi-
na. To je nesumwivo, stva-
ralo velike probleme i u

radu i na finansijskom
planu. Jer, koliko je sve to
ko{talo, najboqe ilustru-
je podatak da je cena rad-
nog sata jedne takve ma{i-
ne oko 120 evra, pa jo{ ka-
da se to pomno`i i sa da-
nima i mesecima...

Prema re~ima Ivkovi}a,
raduje, me|utim, to {to je
od po~etka 2006. godine ku-
pqeno nekoliko “libhero-
vih” ma{ina, koje su se po-
kazale izuzetno pouzda-
nim. Uz ranije nabavqen
“Drestin” program, a koji
je jo{ jednom potvrdio svoj
izuzetan kvalitet, u ovom
trenutku one predstavqaju
i okosnicu te{ke mehani-
zacije. Trajno opredeqe-
we, stoga, je da se ide u no-
ve nabavke, kako bi se {to
pre nadoknadilo propu-
{teno i vozni park u~inio
takvim da je u svakom tre-
nutku siguran oslonac ko-
povima “Kolubar”.

- U svemu tome velika je
zasluga i qudi iz radio-
nica RB “Kolubare”, koji
su tokom pro{lih godina,
kao i sada, ulagali izu-
zetne napore da bi {to ve-
}i deo mehanizacije bio u
funkciji, napomiwe Iv-
kovi}. Uprkos tome, posla
je sve vi{e, a qudi sve ma-
we. Napu{taju nas dobri
majstori (uz otpremninu)
ili odlaze u penziju, pa je
i ovde ve} poodavno sve
izra`eniji problem ne-
dostatka odgovaraju}e
radne snage. A, pre svega,
najvi{e nedostaju rukova-
oci rudarskom mehaniza-
cijom i majstori koji ra-
de na odr`avawu i po-
pravci ma{ina. Problem
je utoliko ve}i {to je me-
hanizacija nabavqena od
vi{e proizvo|a~a i raz-
li~itih je tipova, tako da
je weno odr`avawe dodat-
no ote`ano. í

M. Tadi}

STAWE MEHANIZACIJE U RB “KOLUBARA”

“Generalka” za buldo`er
� Deo ma{ina obnovqen, ali to jo{ nije dovoqno da bi se kvalitetno i pravovre-
meno uradili sve ve}i poslovi na kopovima

Dragi{a 
Ivkovi}: 
Posla sve vi{e, 
qudi sve mawe

Kada do|e do kvara motora u 
radionicama se za nekoliko dana
ugra|uje novi deo, dok se ranije
na nabavku i ugradwu ~ekalo po

nekoliko meseci, pa i godina

*

*

Tek pristigle 
nove “libherove”
ma{ine (buldo`eri
i dizalice) 
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Protekli period,
posebno od aprila
do kraja oktobra, za
zaposlene na Povr-

{inskom kopu “Drmnu” bio
je veoma dinami~an i napo-
ran. Uporedo sa remontnim
poslovima, odvijao se re-
dovni proizvodni proces a
re{avali su se i va`ni teh-
ni~ko - tehnolo{ki pro-
blemi koji prate {irewe
kopa “Drmno” prema zapad-
nom delu ugqenog le`i{ta.
Na pragu zimske sezone, naj-
te`eg perioda za funkcio-
nisawe kopa, veoma je bitno
da li je sve spremno za rad u
tim uslovima i da li }e se
obezbediti dovoqno ugqa
za termoelektrane. 

Znatan deo aktivnosti na
kopu “Drmno” u proteklom
periodu bio je usmeren na
stvarawe odgovaraju}ih
uslova za wegovo nesmetano
funkcionisawe u nastupa-
ju}em zimskom periodu u ko-
jem proizvodwa ugqa ima
prioritet - ka`e Qubinko
Jankovi}, direktor povr-
{inskog kopa “Drmno”.
O~ekuje se, stoga, da }e pro-
izvodwa ugqa podmiriti
potrebe termoenergetskih
postrojewa tehnolo{kim
problemima, sa kojima se

susre}e u zapadnom delu
ugqenog le`i{ta koje je u
po~etnoj fazi eksploataci-
je.

Prema re~ima Jankovi}a,
remontna sezona na kopu
“Drmno” bila je duga, na-
porna i dinami~na. Sa tim
poslovima krenulo se u
aprilu, a sa startom tre}eg
jalovinskog sistema, 22. ok-
tobra, zvani~no je stavqena
ta~ka na generalno sprema-
we rudarske mehanizacije.
Zahvaquju}i kvalitetnom
remontu postignuta je zado-
voqavaju}a  i pogonska
spremnost rudarskih ma{i-
na na osnovu efektivnog
vremenskog iskori{}ewa
rada ove mehanizacije. Ru-
darske ma{ine trenutno su

stacionirane u zapadnom
delu ugqenog le`i{ta ko-
pa “Drmno”, gde se pojavquje
problem velike zavodweno-
sti radne sredine, gde rea-
lizuju fazu formirawa
ugqene eta`e.

- Radni uslovi za poslove
tre}eg jalovinskog siste-
ma, koji radi na vr{noj
eta`i, su zadovoqavaju}i.
Jedini problem za rad tog
sistema mo`e predstavqa-
ti neeksproprisano ze-
mqi{te - navodi Jankovi}.
Zavodwena radna sredina
veoma je izra`ena u zoni
rada drugog i ~etvrtog ja-
lovinskog sistema, a po-
sebno u okru`ewu rada ba-
gera 1300 i jalovinskog
710. Na ova dva sistema

prisutni su gubici u wiho-
vom vremenskom kori{}e-
wu, kao posledice ~estih
zastoja zbog ~i{}ewa ma-
{ina, jer se otkopava i
transportuje zavodweni
materijal. Uprkos tome,
o~ekuje se wihov stabilan
rad i u narednom periodu.
Postavqawem novog eta-
`nog transportera na li-
niju prvog jalovinskog si-
stema, rastereti}e se ~e-
tvrti BTO sistem i stvori-
}e se uslovi za br`e napre-
dovawe prvog BTO sistema,
koji radi na direktnom ot-
krivawu ugqa. To }e omogu-
}iti br`i izlazak iz jalo-
ve zone i formirawe pune
du`ine fronta radova od
oko 1.000 metara. Omogu}i-
}e se time i lak{e re{ava-
we problema sa podzemnim
vodama, koje isti~u iz ovog
dela kopa. Sagledavaju}i
tehnolo{ku situaciju u za-
padnom delu kopa “Drmno”,
o~ekuje se da }e oko nove
godine bager 800, koji tre-
nutno radi na iskopavawu
ugqa iz severozapadnog de-
la ugqenog le`i{ta, zauze-
ti novi polo`aj u punoj du-
`ini ugqene eta`e. Na is-
kopavawu ugqa ne o~ekuju
se ve}e te{ko}e u radu, ako
se izuzme problem istica-
wa voda iz ugqenog sloja.

U ovom trenutku, prema
procenama, otkriveno je,
oko tri miliona tona ugqa
u zapadnom delu kopa “Drm-
no”, sa realnim mogu}no-
stima pove}awa rezervi ot-
krivenog ugqa u narednom
periodu. Dakle, u zimski
re`im rada ulazi se sa so-
lidnim rezervama otkrive-
nog ugqa, punim deponijama
i zadovoqavaju}om pogon-
skom spremno{}u, pa se o~e-
kuje da }e ugqa biti dovoq-
no za rad termoenergetskih
kapaciteta u “Drmnu” i
“Kostolcu”. í

S. Sre}kovi}

POVR[INSKI KOP “DRMNO”

[irewe frontova na Zapad
� Zadovoqavaju}a pogonska spremnost rudarskih ma{ina na osnovu efektivnog vre-
menskog iskori{}ewa rada ove mehanizacije

Qubinko 
Jankovi}:
Tri miliona
tona otkrivenog
ugqa, solidna
rezerva

Rastere}en 
rad ~etvrtog 
BTO sistema 
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TERMOELEKTRANE

Posle revitaliza-
cije blokova TE
“Kostolac - A” i
dovo|ewa blokova

TE “Kostolac - B” u punu
pogonsku spremnost, ko-
stola~ki termoenergeski
kompleks u narednom peri-
odu postaje jedan od najpou-
zdanijih snabdeva~a EPS-
a elektri~nom energijom.

Blokovi TE “Kostolac -
B” su najnoviji u
sistemu EPS-a i
wihov rad je plani-
ran do 2020. godi-
ne, kada sledi wi-
hova revitalizaci-
ja, a potom nastavak
eksploatacije do
2040. godine. TE
“Kostolac - B”, ukupne
snage 697 MW, trenutno se
snabdeva ugqem sa kopa
“Drmno”, koji je projekto-
van na godi{wi kapaci-
tet od 6,5 miliona tona
ugqa. Godi{we potrebne
koli~ine ugqa iz ovog ba-
sena za pouzdano funkcio-
nisawe ove dve termoelek-
trane na godi{wem nivou
iznose devet miliona to-
na, ukqu~uju}i i {iroku
potro{wu.    

Kostola~ki basen, da-
kle, i daqe }e imati veo-
ma zna~ajnu ulogu u elek-
troenergetskom sistemu
Elektroprivrede Srbije,
jer trenutni instalisa-
ni kapaciteti od 1007
MW predstavqa stabi-
lan izvor proizvodwe, a
definisane geolo{ke
rezerve ugqa kostola~-
kog basena od 886 milio-
na tona zna~ajan su ener-
getski potencijal za bu-
du}nost elektroprivre-
de. 

Imaju}i u vidu da EPS-u
predstoji udru`ivawe u
regionalno tr`i{te stru-
je i da kretawa na svetskom
nivou energenata ukazuju
na trend pove}awa tra`we
za elektri~nom energijom,
name}e se potreba za sagle-
davawe mogu}nosti obna-
vqawa starih, kao i iz-
gradwe novih termeoner-
getskih objekata. Naravno,

osnovni preduslov za otva-
rawe novih termoenerget-
skih kapaciteta je stvara-
we baze za stabilno snab-
devawe termoelektrana

ugqem, odnosno pove}awe
proizvodwe na 12 miliona
tona ugqa godi{we.

Nakon analize
stawa postoje}ih
termoenergetskih
objekata, kao i pla-
niranih revitali-
zacija i moderniza-
cija, usvojena je kon-
cepcija da se izgrad-
wa novog bloka (C

1) od 350 MW umesto pla-
nirane 2024. godine pome-
ri na 2012. godinu, a da se
nakon zatvarawa temolek-
trane TE Kostolac “A”,

2024. godine izgradi, no-
vi blok (C 2) snage 350
MW. Rad svih blokova (B
i C) planiran je do 2042.
godine, nakon ~ega bi op-
stao samo blok C 2 do
2054. godine. Za kontinu-
irani rad planiranih
termoenergetskih kapa-
citeta potrebna je godi-
{wa proizvodwa od 12
miliona tona ugqa, odno-
sno za predvi|eni vek ra-
da 436,5 miliona tona
ugqa. í

S. Sre}kovi}

DUGORO^NE PROGNOZE ANGAÆOVAWA TERMOKAPACITETA KOSTOLA^KOG BASENA

Sva ~etiri bloka u radu
do 2042. godine
� Na osnovu dugoro~nog plana razvoja i defini-
sanih rezervi ugqa, gradwa novog bloka C 1 od
350 MW pomerena 12 godina ranije

Osnovni uslov za otvarawe novih
TE je pove}awe proizvodwe ugqa na
dvanaest miliona tona godi{we

Kostola~ke
elektrane

ostaju 
stabilan 

izvor 
proizvodwe
elektri~ne

energije 

Zna~ajan potencijal 
za budu}nost 

elektroprivrede
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UTermoelektrana-
ma “Nikola Te-
sla” jo{ od po~et-
ka 2003. godine

intenzivno se sprovodi re-
konstrukcija objekata, sa
primarnim ciqem dovo|e-
wa procesa proizvodwe
elektri~ne energije na
projektovane parametre, uz
produ`etak `ivotnog veka
za 100.000 ~asova rada. Rea-
lizacijom ovih aktivnosti
stvoreni su uslovi da se
primarni ciq pro{iri i
mnogo ve}a pa`wa posveti
pove}awu energetske efi-
kasnosti i raspolo`ivosti
rada blokova. Poseban zna-
~aj u TENT-u, i uop{te u
EPS-u, dobija ekologija. U
ovoj oblasti obavqaju se re-
konstrukcije elektrofil-
tera radi dostizawa evrop-
skih normi u emisiji ~esti-
ca. Nadaqe, planiraju se i
ugovaraju poslovi vezani za
novi na~in odlagawa i
transporta pepela, a pri-
prema se i projekat odsum-
poravawa dimnih gasova.

- Pored svih ovih poslo-
va, jedan od baznih proble-
ma koji je trebalo re{iti
na blokovima A-3 i A-5 ve-
zan je za kombinovane ~eki-
}arsko-ventilatorske mli-
nove. Problemi sa nedo-
voqnim kapacitetom i fi-
no}om meqave i nemogu}-
nost postizawa garantova-
nih parametara bili su
prisutni od samog po~etka
rada 70-tih godina pro-
{log veka. Neuspe{no su,
uglavnom, re{avani pret-
hodnih godina i sada su is-
poqeni kao bazni proble-
mi u daqoj realizaciji op-
timizacije rada kotlova i
kompletnog bloka, ka`e

Petar Kne`evi}, koordi-
nator in`eweringa Pri-
vrednog dru{tva TENT.

- “Pilot projekat” - re-
konstrukcija dva mlina na
bloku A-3 - realizovan je u
saradwi sa firmom “Hitac-

hi Power Europe”, a ciq je
bio da se kapacitet i fi-
no}a meqave mlinova po-
digne sa zate~enih 32 i 35
na bloku A-3 na zahtevani
nivo od 95 tona na sat, uz
ostatak na situ od deset od-
sto. Time se ostvaruju pro-
jektovani uslovi tako {to
}e pun teret u radu nositi
pet mlinova, dok {esti po-
staje rezervni. Sa efika-
snijim funkcionisawem
mlinskog postrojewa, sma-
wewem gubitaka i potro-
{we te~nog goriva, otvara-
ju se nove mogu}nost za daqe
poteze u optimizaciji rada
kotla i bloka, isti~e Kne-
`evi}.- Na bazi ispitiva-
wa rada mlinova u pogonu,
posle rekonstrukcije, os-
tvareni su, o~igledno,
znatno boqi performansi.
Rad mlinova je znatno po-
boq{an a pozitivni efek-
ti rekonstrukcije ogledaju
se u tehni~kim, energetsko-
ekonomskim i ekolo{kim
efektima.

Po osnovu pove}awa ste-
pena korisnosti kotla,

efekti se najboqe mogu
prikazati u pove}awu pro-
izvodwe elektri~ne ener-
gije za istu koli~inu
ugqa. Ra~unica je izvedena
za bruto godi{wu proiz-
vodwu jednog bloka od 1,8
milijardi kilovat-~asova,
uz toplotnu mo} ugqa od
6.700 kiloxula po kilo-
gramu. Za istu koli~inu
ugqa mo`e se dobiti 640
miliona kilovat-~asova
elektri~ne energije po
bloku, odnosno 1.920 mi-
liona na tri bloka.  Pre-
vedeno na jezik finansija
- ako je cena jednog kilo-
vat-sata tri evro centa,
ekonomski efekti iznose
5,7 miliona evra. Ako se
ra~unica izvede po osnovu
smawewa potro{we ugqa
za istu proizvodwu elek-
tri~ne energije, u{tedi
se 95.000 tona godi{we po
bloku, odnosno 285.000 to-
na ugqa za tri bloka, {to
je 190 vozova mawe na godi-

{wem nivou. Ekonomski
efekti iznose oko 170 mi-
liona dinara.

- U kompletnoj ra~unici
ne treba izgubiti iz vida
da se pove}awem kapaciteta
mlinova smawuje sopstvena
potro{wa za 18 miliona
kilovat-~asova elektri~ne
energije za sva tri bloka na
godi{wem nivou. To je, is-
ti~e na{ sagovornik, vred-
nost od 540 hiqada evra.
Dodatni dobitak ogleda se
i u smawewu potro{we te~-
nog goriva i tro{kova odr-
`avawa, a nisu zanemarqi-
vi ni ekolo{ki efekti:

- Ukoliko se ostvari sma-
wewe potro{we ugqa od
285.000 tona uz garantovani
kvalitet ugqa, dolazi do
smawivawa odlo`ene koli-
~ine pepela, emisija ug-
qen-dioksida, sumpor-di-
oksida, azotovih oksida,
kao i emisija ~vrstih ~e-
stica, nagla{ava Kne`e-
vi}.

Rezultati dobijeni ispi-
tivawima, posle uspe{ne
rekonstrukcije mlinova,
poslu`ili su kao osnov da
se sa ovim poslom nastavi i
na preostalih 16 mlinova
na blokovima A-3, A-4 i A-
5, a u saradwi sa KfW ban-
kom u toku je procedura pri-
preme tendera. í

Kristina Jani}ijevi}

PD TE “NIKOLA TESLA”: EFEKTI OPTIMIZACIJE RADA MLINOVA

Vi{e struje 
iz mawe ugqa
� Uspe{no realizovan “pilot projekat” rekon-
strukcije dva mlina u TENT-u A, na tre}em bloku
� U toku sprovo|ewe procedure za rekonstrukciju
jo{ 16 mlinova

Optimizacija je re~ koja se sve ~e{}e ~uje u PD TENT kada se
utvr|uje sada{we stawe i kada se predla`u re{ewa za poboq-
{awe rada u svim segmentima. Po~eli smo sa optimizacijom ra-
da mlinova,tako {to smo izvr{ili  rekonstrukciju postrojewa.
Treba imati u vidu da su termoelektrane veoma slo`en pogon u
kome se na mnogo mesta mo`e uticati na optimizaciju rada, ka-
ko pojedina~nih ure|aja, tako i celog sistema. Optimizacija je
jedna od glavnih ta~aka a u osnovi cele pri~e je ekonomija. U
okviru samo jednog stepena korisnosti mogu se u{tedeti znat-
ne koli~ine ugqa, ka`e Vladimir Bo`inovi}, pomo}nik direk-
tora PD TENT za proizvodwu.

Poboq{awa na svim segmentima

F
O

TO
: M

. G
O

LE

Mlinovi u
TENT -u A 
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HIDROELEKTRANE

U“Elektromora-
vi” - ^a~ak 17.
novembra potpi-
san je ugovor o

revitalizaciji HE “Ov-
~ar Bawa”, i HE “Me|u-
vr{je” izme|u PD “Drin-
sko-Limske HE” i ATB
“Sever”. Ugovor su potpi-
sali Vasilije Pavi}evi},
direktor PD “Drinsko-
Limske HE”, koja je nosi-
lac investicija u ovom ve-
oma va`nom poslu i Rai-
ner Vogl, generalni di-
rektor ATB “Severa”, is-
poru~ioca opreme i izvo-
|a~a radova grupe - 1, koji-
ma je obuhva}ena potpuna
revitalizacija turbinske
i generatorske opreme u
obe hidroelektrane. Pre-
ma re~ima Ivana Milovi-
}a, pomo}nika direktora
PD “Drinsko-Limske
HE” i predsednika ten-
derske komisije za revi-
talizaciju HE “Me|uvr{-
je” i HE “Ov~ar Bawa”
prakti~no, od stare opre-
me ostaje samo ku}i{te
generatora, sve ostalo bi-
}e novo. Ugradi}e se nove
turbine sa ve}im pre~ni-
cima od postoje}ih, i to
mawih turbina bi}e ve}i

za 70, a ve}ih za 100 mili-
metara. Efekat pove}awa
pre~nika turbina, u kraj-
wem bilansu, pove}a}e
snagu za 30 odsto. U
“Elektromoravi” - ^a~ak
dobi}e se time i ~etiri
megavata nove snage, tako
da }e se godi{wa proiz-
vodwa pove}ati za jo{ 12
miliona kilovat-sati
elektri~ne energije.

Po zavr{etku revitali-
zacije, ukupna instalisa-
na snaga “Elektromorave-
^a~ak” iznosi}e 17 MW,
ili po agregatima: HE
“Ov~ar Bawa” - mawi
agregat 3,295 MW, ve}i
agregat - 5,066 MW, HE
“Me|uvr{je” - mawi agre-
gat 3,557 MW i ve}i -
5,480 MW. Ovi generato-
ri bi}e, naravno, prila-
go|eni novim turbinama.
Radovi }e po~eti 18 mese-
ci po potpisivawu ovog
ugovora, (odnosno polo-
vinom maja 2008. godine)
i traja}e ukupno 38 mese-
ci - sve do 31.12. 2009. go-
dine. Dakle, novi genera-
tori startova}e po~etkom
2010. godine. Radovi i
oprema na revitalizaciji
iz grupe poslova - 1 ko-

{ta}e ukupno ne{to pre-
ko 7,8 miliona evra. 

U planu je, ina~e, da se
ugovor o poslovima na re-
vitalizaciji uskoro pot-
pi{e i sa Institutom
“Mihailo Pupin” iz Beo-
grada za grupu poslova - 3,
koja podrazumeva opremu
za upravqawe. Taj ugovor
bi}e potpisan do kraja go-
dine - ka`e Milovi}. Na-
kon toga, po~etkom 2007.
godine, potpisa}e se i po-
sledwi ugovor za grupu po-
slova - 2, koji obuhvata ra-
dove i isporuku elektroo-
preme (transformatori,
prekida~i, i ostalo). A,
to }e biti mogu}e tek po
obezbe|ewu finansijskih
sredstava u iznosu od oko
dva miliona evra iz teku-
}eg poslovawa dru{tva.

[to se ti~e revitaliza-
cije proto~ne HE “Bajina
Ba{ta”, tenderska doku-
mentacija je kompletira-
na, otkloweni su svi ne-
dostaci uo~eni od strane
konsultanata (“Fichtner” i
“Energoprojekt”) i preda-
ta je nema~koj banci KfW,
koja je za ove poslove odo-
brila kredit u iznosu od
30 miliona evra. Ostatak

sredstava u iznosu od 16
miliona evra obezbedi}e
EPS. Po saglasnosti ban-
ke tender bi trebalo da se
raspi{e do kraja novem-
bra. Sledi procedura pri-
kupqawa ponuda, {to }e
potrajati ~etiri meseca, a
potom jo{ dva meseca po-
trebno je za vrednovawe
prispelih ponuda. O~eku-
je se da }e se polovinom
slede}e godine potpisati
i ugovori za isporuku
opreme. Sledi, zatim, iz-
rada projekata i modela
radnih kola, da bi u jesen
2009. godine prvi genera-
tor u{ao u revitalizaci-
ju. Posle revitalizacije,
svaki od ~etiri generato-
ra HE “Bajina Ba{ta”
ima}e snagu od 100 MW i
ukupna instalisana snaga
bi}e pove}ana za 40 MW.
Imaju}i u vidu da je u pla-
nu i ugradwa petog agrega-
ta od 42 MW (ura|en glav-
ni projekat) snaga HE
“Bajina Ba{ta” uve}ala bi
se za blizu 90 MW, koli-
ko, na primer, iznosi pro-
jektovani kapacitet u  HE
“Zvornik”! S obzirom na
to da, za posledwih 20 go-
dina, nije izgra|ena ni
jedna elektrana, takvo
“poja~awe” proto~ne elek-
trane mnogo }e zna~iti za
elektroenergetski si-
stem. í

M.\oki}

REVITALIZACIJA U PD “DRINSKO-LIMSKE HE”

Nova oprema iz ATB “Sever”
� Radovi i oprema na revitalizaciji hidroelektrana “Ov~ar Bawa” i “Me|uvr{je”
iz prve grupe poslova ukupno }e ko{tati preko 7,8 miliona evra

Sve bli`e startu
revitalizacije: 
HE “Me|uvr{je” F
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Duga su{na jesen za
posledicu ima ve-
oma male dotoke
reka drinskog

sliva. HE “Potpe}”, jedina
proto~na iz sastava “Lim-
skih HE” , zbog toga, radi
na minimumu i u pogonu je
samo jedna ma{ina - isti~e
Predrag Mla|enovi}, teh-
ni~ki direktor “Limskih
HE”. Vode jednostavno ne-
ma, {tedi se svaka kap. Sre-
}om, otoplilo je - pa ostale
tri akumulacione hidroe-
lektrane rade samo u ve~er-
wim {picevima. U pret-
hodnom periodu, me|utim,
sve ~etiri HE bile su izu-
zetno anga`ovane, pa su i
proizvodni rezultati izu-
zetni. HE “Bistrica” je, do
sada, proizvela 431 milion
kilovat-sati elektri~ne

energije, odnosno godi-
{wi plan proizvodwe je
ostvaren sa 70 odsto iznad
predvi|enog, HE “Uvac” -
72,65 miliona (plan ostva-
ren sa vi{kom od 32 odsto),
HE “Kokin Brod” - 79,5 mi-
liona (iznad plana 59 od-
sto), dok je proto~na HE
“Potpe}” proizvela 194 mi-
liona kilovat-sati, ostva-
riv{i godi{wi plan sa 91
odsto. Limske HE” ukupno
su proizvele 777 miliona
kilovat-sati i prebacile
godi{wi plan proizvodwe
za 36 odsto.

Veliko anga`ovawe
“Limskih HE” i su{na je-
sen na~ele su, me|utim, aku-
mulacije - popuwenost jeze-
ra HE “Uvac” je 83 odsto,
kako napomiwe Mla|eno-
vi}, na Kokinom Brodu 70,

Bistrice - 9O, i HE “Pot-
pe}” 96 odsto. Remonti su
zavr{eni u planiranom
obimu i pogonska sprem-
nost postrojewa je stopo-
stotna. Po zavr{etku tih
radova, po~ele su i pripre-
me za remonte u 2007. godi-
ni. Raspisan je, tako, ten-
der za adaptaciju i sanaci-
ju portalnog krana 2h10 to-
na i u HE ”Potpe}” o~ekuju
se ponude do polovine de-
cembra.

U HE “Bajina Ba{ta”, ta-
ko|e, postignuti su izuzet-
ni proizvodni rezultati.
Proto~na HE ”Bajina Ba-
{ta” je ispunila godi{wi
plan proizvodwe 29. okto-
bra od ne{to vi{e od 1,5
milijarde kilovat-sati
elektri~ne energije. Ukup-
no, HE i RHE “Bajina Ba-

{ta” do sada, proizvele su
2.130 milijardi kilovat-sa-
ti elektri~ne energije. HE
je prebacila godi{wi plan
proizvodwe sa 21 odsto, a
RHE sa 138 odsto! Preduga
su{a, me|utim, imala je za
posledicu vrlo nizak vodo-
staj Drine (dotok je samo
150 kubika u sekundi), ali
je pravi prirodni samo 50
kubika. Ostala voda je iz je-
zera HE”Piva”. U jezeru HE
“Bajina Ba{ta” povukla se
jedan metar, a u jezeru RHE
na Tari ima je za proizvod-
wu od oko 127 miliona ki-
lovat-sati elektri~ne
energije. Logi~na posledi-
ca su{e je mese~na proiz-
vodwa HE na nivou od 60 od-
sto od plana. í

M.\oki}

NIZAK VODOSTAJ DRINSKOG SLIVA

[tedi se svaki kubik
� U pogonu samo jedna ma{ina HE “Potpe}” � Tri akumulacione HE rade samo u ve-
~erwim {picevima � U jeyeru HE “Bajina Ba{ta” vodostaj je opao ya jedan metar

Iako relativno toplo
vreme uo~i kalendarskog po-
~etka zime ne nagove{tava
jake mrazeve, na HE “\erdap
I” obavqene su sve pripreme
za odbranu od leda i ledenih
poplava u \erdapskom sekto-
ru Dunava od same elektrane
pa do u{}a u Crno more.
Shodno Konvenciji o eks-
ploataciji i odr`avawu
HEPS “\erdap I” i HEPS
“\erdap II” i Zakonu o voda-
ma Srbije HE “\erdap” su du-
`ne da realizuju uspe{nu od-
branu od leda i ledenih po-
plava. U tom ciqu na HE
“\erdap I”, koja je realiza-
tor ovog zadatka na srpskoj
strani zajedni~ke elektrane,
sa~iwen je odgovaraju}i
plan sa precizno definisa-
nim zadacima i nosiocima
posla. Formiran je, izme|u
ostalog, zajedni~ki srpsko-
rumunski {tab za odbranu od

leda. Sa Institutom za vodo-
privredu “Jaroslav ^erni”
ugovoreno je osmatrawe, pra-
}ewe i analiza re`ima leda
na Dunavu u zoni uticaja
uspora HE “\erdap I”. A sa
Re~nim brodarstvom “Kraji-
na” iz Prahova ugovoreno je
anga`ovawe ledolomaca
“Bor” i “Greben”, koji }e de-
`urati tokom zime i po po-
trebi razbijati led u \er-
dapskom jezeru i spre~avati
stvarawe ledenih ~epova ili
barijera koje bi mogle da
izazovu poplave uzvodno od
wih.

Na glavnom objektu, kako
saznajemo od Petra Grekulo-
vi}a, rukovodioca na{eg de-
la zajedni~kog {taba, oba-
vqeno je ispitivawe svih
ure|aja u funkciji odbrane
od leda na brodskoj prevod-
nici i prelivnoj brani. Ve}
su, tako, ispitani ure|aji za

vrtlo`ewe vode koji se po-
stavqaju na gorwoj glavi
prevodnice u slu~aju obusta-
ve plovidbe, zatim sistemi
dovoda tople vode i instala-
cije za tehni~ki vazduh. Na
prelivnoj brani proveren je
rad dvostrukih kukastih za-
tvara~a, koji slu`e za nepo-
srednu evakuaciju leda i
funkcionisawe tzv. vazdu-
{nih zavesa. Pripremqena
su za dejstvo ledoloma~ka ko-
rita, kojima }e ledolomci
“Bor” i “Greben” razbijati
led. Jednom re~i, zima se do-

~ekuje spremno, iako meteo-
rolozi ne nagove{tavaju ve-
like mrazeve. Uostalom, led
u \erdapsko jezero dolazi iz
gorwih tokova Dunava i tu se
gomila i torla{i, uz stalnu
pretwu da stvori ledene ~e-
pove i barijere i da izazove
poplave uzvodno od wih. A
najugro`eniji deo je u nepo-
srednoj blizini Goluba~kog
grada, na samom ulazu Dunava
u Klisuru, na znatno su`e-
nom delu jezera. í

^. D.

PRIPREME U HE “\ERDAP I” ZA ZIMSKE USLOVE RADA

“Do~ek” za led

Dunav, za
sada, bez

leda 
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DISTRIBUCIJE

Privredno dru{tvo
za distribuciju
elektri~ne energi-
je “Centar”, d.o.o.

Kragujevac 24. novembra
obele`ilo je godinu dana
od kada je odlukom Upravnog
odbra EPS-a osnovano iz
javnih preduze}a “Elektro-
{umadija” -Kragujevac i
“Elektromorava” - Po`are-
vac.  Novo privredno dru-
{tvo sa radom je po~elo 1. ja-
nuara 2006. godine i to sa
nimalo jednostavnim zadat-
kom da,  najpre,  uspostavi
novu organizaciju rada i od-
nose. Sa privremenom ogra-
nizacijom uprave, a na osno-
vu uspe{nog poslovawa i
postavqawa temeqa na zdra-
vim osnovama, a uz uva`ava-
we svih parametara sa koji-
ma se u{lo u zajednicu, zna-
~i, trebalo je otkloniti
mnogobrojne po~etne dile-
me i nepoverewa. A za to
vreme firma je, tako|e,  uz
unapre|ewe odnosa sa kup-
cima, obezbe|ivala i uredno
snabdevawe 270.000 potro-
{a~a elektri~nom energi-
jom.

-Uprkos tim i drugim
startnim te{ko}ama u prvih
deset meseci ove godine
“Centar” je iskazao izuzetno
dobre poslovne rezultate i
to znatno boqe nego {to su
dva javna preduze}a zbirno
ostvarivala prethodnih go-
dina - istakao je Ivan Sav-
~i},  direktor PD “Centar”
za list “kWh”, povodom obe-
le`avawa ovog prvog jubile-
ja. U ovom periodu,  tako, na-
plata elektri~ne energije
od krajwih kupaca u odnosu
na fakturisanu realizaciju
dostigla je nivo od 99,48 od-

sto, a prema planu od 104,35
odsto. U visokom procentu u
odnosu na plan, tako|e,
ostvareni su poslovi na in-
vesticionom odr`avawu,
kao i remontni radovi obje-
kata visokog i sredweg na-
pona. Samo za prvih devet
meseci,  na primer, u inve-
sticije i investiciono odr-

`avawe ulo`eno je,  naime,
162 miliona dinara. Od zna-
~ajnijih objekata zavr{ena
je rekonstrukcija 35/10 kV
trafo-stanice KG 01 “Sta-
novqansko poqe” u Kragujev-
cu, a u toku su radovi na jo{
pet TS ovog naponskog ni-
voa (Centar - Po`arevac,
Kostolac 1, Neresnica, Ve-
liko Gradi{te 1 i Ku~evo).
Zna~ajna sredstva ulo`ena
su,  uz to, u automatizaciju
sredwonaponske mre`e, a
izgra|eno je i 46 trafosta-
nica 10/04 kV, 25 kilometa-
ra vodova 10 kV i  50 kilome-
tara vodova 1 kV.

Kako ka`e Sav~i}, u 2007.
godini zna~ajna ulagawa iz-
dvoji}e se za izgradwu novih
i rekonstrukciju postoje}ih
objekata svih naponskih ni-
voa u distributivnom siste-

mu PD “Centar”, a zatim i za
remonte i teku}e odr`ava-
we. U planu je izgradwa tri
TS 35/10 kV i rekonstrukci-
ja jo{ takvih {est objekata
sa kompletnom zamenom
opreme i uvo|ewem u sistem
daqinskog upravqawa.
Predvi|ena je i moderniza-
cija dve TS 110/10 kV, sa za-
menom za{tite i usposta-
vqawem lokalnog i daqin-
skog upravqawa u realnom
vremenu. Za boqe funkcio-
nisawe dru{tva znatna
sredstva u 2007. godini ulo-
`i}e se,  tako|e, i u automa-
tizaciju sredwenaponskih
vodova, a sa ciqem smawewa
tro{kova eksploatacije
elektroenergetskog sistema
i pove}awa pouzdanosti i
kvaliteta isporu~ene elek-
tri~ne energije. Na celoj

teritoriji dru{tva, isto ta-
ko, ulaga}e se pare i u nove
tehnologije u oblasti siste-
ma daqinskog upravqawa,
telekomunikacije, mikro-
procesorsku za{titu i u ti-
pifikaciji i unifikaciji
opreme.

- Od  drugih zna~ajnijih
aktivnosti u narednoj godi-
ni intenzivira}e se proces
uvo|ewa i unifikacije in-
tegrisanog sistema menax-
menta kvalitetom. U drugoj
polovini 2007.godine u
planu je i da se zavr{i uvo-
|ewe integralnog inform-
acionog sistema sa najsa-
vremenijom opremom,  kao i
modernog “printing” cen-
tra za potrebe celog dru-
{tva - isti~e Sav~i}. Od
preostalih investicija
planira se i da se zavr{i
kompletna obnova voznog
parka i mehanizacije,  {to
je u ogranku u Kragujevcu
ve} skoro okon~ano. Na kra-
ju, bitno je i to da }e “Cen-
tar”, sa startom nove orga-
nizacije rada i sistemati-
zacije po~etkom naredne go-
dine, jo{ spremnije do~eka-
ti nove izazove,  a pre svega
drugu fazu reorganizacije
distribucija i pripajawe
novih ogranaka. í

M. Filipovi}

POVODOM GODINU DANA OD OSNIVAWA PD “CENTAR”

Iskorak svih parametara
poslovawa
� Za deset meseci naplatni zadatak u od-
nosu na fakturisanu realizaciju reali-
zovan sa 99,48 odsto a u odnosu na plan sa
104,35 odsto � Poja~ana investiciona
aktivnost u svim segmentima poslovawa 

Vi{e para i 
za odr`avawe 

objekata

Ivan 
Sav~i}
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Svaka pri~a o na-
plati u “Elek-
trosrbiji” Kra-
qevo li~i na

“ve} vi|eno”, ali godina-
ma unazad sa wom zapo~i-
we svaki radni dan ruko-
vodilaca ovog dru{tva.
Posebnom analitikom,
naplata je danas dovedena
do nivoa dnevnog pra}ewa
izvr{ewa, pa svakog jutra
tehni~ki direktori u
ograncima prvo tra`e da
vide koliko }e ih “obra-
dovati” dnevni obrazac
naplate (D1). Svi oni do-
bro znaju: koliko para, to-
liko muzike, a u zavisno-
sti od toga {ta ka`e D1
mogu da se pove}aju ili
smawe aktivnosti.

- Ako se uo~i da ogranak
pri dnu naplate, a ima po-
trebe da remontuje mre`u
ili trafo-stanice, odno-
sno da poja~a za{titu obje-
kata, wegovi rukovodioci
na velikoj su muci. Za oko
57.000 kilometara mre`e,
10.383 trafo-stanice i za
snabdevawe 848.000 kupa-
ca, svako i pojedina~no
nosi deo odgovornosti,
ka`e Toplica Ivkovi},
direktor Ekonomskog sek-
tora “Elektrosrbije”.

Pove}anim anga`ova-
wem zaposlenih na poslo-
vima naplate “Elektrosr-
bija” je uspela da naplatu u
ovoj godini ostvari do ni-
voa od 98 odsto naplativo-
sti teku}e fakture. Plan-
ska obaveza ipak je wena
stoprocentna naplativost
i uz sve napore ona se ne-
kako izvr{ava. Ali, anga-
`ovawe je zaista preveli-
ko, jer se veliki deo dnev-
nih aktivnosti usmerava
na poslove naplate. S dru-
ge strane, neki drugi, va-
`ni poslovi su zakinuti -
poja{wava Ivkovi}.

Kao konzum “Elektrosr-
bija” je te`a od prose~nog
konzuma EPS-a, jer se, na
ovom izuzetno velikom
podru~ju nalaze potro{a-
~i koje defini{emo kao
“kupce sa te{kim dugom”.
Najve}i broj tih velikih
du`nika, 1. januara 2005.
godine, reprogramiran je
otpu{tawem duga (kod
“virmanaca” ukupno 1,5
milijarda dinara). Sa ne-
regulisanim statusom, me-
|utim, jo{ su “Viskoza”
(otpu{teno 427 miliona
dinara), Fabrika stakla
(216 miliona), “Magno-
hrom”, “Fabrika kablo-

va.”… Preduze}a koja nisu
zavr{ila proces privati-
zacije te{ko izmiruju i
teku}i dug. Na spisku du-
`nika je i ceo vojni pro-
gram: “Sloboda”, “Kru-
{ik”, “Milan Blagoje-
vi}”, “Prvi partizan”.
Osim wih, lo{e plati{e
su i veliki broj potro{a-
~a na buxetu: {kole, zdrav-
stvo, najve}i deo socijal-
nih ustanova i izbegli~-
kih centara itd. 

- Od ukupnih potra`i-
vawa recimo na po~etku
meseca koja zajedno sa sta-
rim dugom iznose 6,6 mi-
lijardi dinara, jedva se
naplati 1,8 milijardi di-
nara. Doma}instva duguju
3,7 milijardi, a virmanci
2,9 milijardi dinara. Me-
se~na faktura u oktobru,
recimo, kod doma}instava
iznosila je  1,035 mili-
jardi dinara, kod  virma-
naca  922 miliona. U pro-
seku, duguju se oko tri i po
fakture. Neki delovi
dru{tva “dr`e nivo” (Sje-
nica, Trstenik), ali ima
i konzuma, poput Novog
Pazara, ~iji potro{a~i
imaju 5,5 faktura u dugu! -
obja{wava Ivkovi}. Pre-
ko 60 odsto kupaca uredno

izmiruje dugovawa, ali iz
cene elektri~ne energije
od samo 3,8 centi mora da
se izvu~e maksimalna na-
plata da bi se obezbedila
struja za one koji pla}aju. 

- Od dobavqa~a se ne mo-
`e uzeti roba na obe}awe.
Uz te{ke napore “Elek-
trosrbija” je uspela da
iza|e iz zone urgentne ne-
likvidnosti. Prisutna je
i tzv. “sezonska” nelikvid-
nost: kada se u|e u zimu, po-
ve}avaju se potro{wa, i
ra~uni za struju, ve}i je
priliv para, uz mawi obim
radova na mre`i. Kada se
izlazi iz zime, u rastu su
nabavke i obim radova,
ali je mawe para, pa je ta-
kva neravnomerna likvid-
nosti prili~no nepovoq-
na - ka`e Ivkovi}. í

M. M. Dabi}

NAPLATA U PD “ELEKTROSRBIJA”

Prose~an dug - tri i po
mese~na ra~una
� Od potraæivawa, na po~etku meseca, od oko 6,6 milijardi dina-
ra, zajedno sa starim dugom, naplativo tek 1,8 milijardi dinara

Pogonska spremnost elektro-
energetskih objekata na konzum-
nom podru~ju “Elektrovojvodi-
ne”, sa stawem na dan 20. novem-
bra, je veoma dobra i - iznad je
pro{logodi{weg nivoa u istom
periodu. Planirani remonti
objekata 110/x kV realizovani su
u potpunosti.

- Prema dispe~erskim podaci-
ma, u ovoj godini (1. januar - 31.
oktobar) iz sistema je preuzeto
preko 6,9 milijardi kilovat-~a-

sova, {to predstavqa rast od
2,02 odsto u odnosu na prethod-
nu godinu, odnosno 2,06 odsto iz-
nad bilansnih koli~ina - isti~e
Mom~ilo [e{lija, rukovodilac
Sektora upravqawa Uprave PD
“Elektrovojvodina” d.o.o. Di-
stributivni kupci preuzeli su
5,57 milijardi kilovat-~asova,
{to je vi{e za 3,71 odsto nego
prethodne godine. Direktni po-
tro{a~i su preuzeli 383 milio-
na kilovat-~asova, {to je mawe

za 20,24 odsto u odnosu na pret-
hodnu godinu.

Sli~na je situacija i prema
dostupnim dispe~erskim poda-
cima za novembar. U odnosu na
isti period lane (01.01. - 20.11.),
registrovan je rast potro{we od
dva odsto. Iz sistema je preuze-
to ukupno 7,48 milijardi kilo-
vat-~asova. Distributivni po-
tro{a~i preuzeli su ne{to pre-
ko sedam milijardi, odnosno za
3,5 odsto vi{e, a direktni 413

miliona kilovat-~asova, {to je
za 18 odsto mawe nego u istom
pro{logodi{wem periodu.

U prvih dvadeset dana novem-
bra ove, u pore|ewu sa istim pe-
riodom 2005. godine, dispe~eri
su registrovali za 1,4 odsto ve-
}u potro{wu, {to je neznatno iz-
nad bilansnih koli~ina. Vrh po-
tro{we u novembru je na pro-
{logodi{wem nivou. í

M. ^oli}

NA PODRU^JU “ELEKTROVOJVODINE”

Raste potro{wa struje

Toplica Ivkovi}
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Visok stepen ostvarewa
ovogodi{wih planova inve-
sticionog odr`avawa i  re-
monata najboqa su potvrda
da se PD “Elektrodistribu-
cija Beograd” temeqno pri-
premilo da uspe{no odgovo-
ri zahtevima rastu}e potro-
{we elektri~ne enegrije u
zimskom periodu. Posled-
wih godina ovde se dosta
ulagalo u odr`avawe i revi-
talizaciju distributivne
mre`e, a sve u ciqu pove}a-
wa pouzdanosti snabdevawa
kupaca. Ulagawa u sanaciju
niskonaponskih objekata u
2005. godini testirana su
tokom proteklog zimskog
perioda i dala su izuzetne
efekte. Takvo znatno sma-
wewe kvarova na niskona-
ponskoj mre`i je i oprede-
lilo Upravu EDB-a da ove
godine posebnu pa`wu po-
sveti investicijama u opre-
mu sredwih i visokonapon-
skih objekata. 

- Nabavka oprema za term-
ovizijsko ispitivawe, lane,
omogu}ila je detaqniju pri-
premu, pa samim tim i kva-
litetnije remonte - navodi
Borislav Kosanovi}, direk-

tor Direkcije za odr`ava-
wa i upravqawa DEES-a.
Jer, pojedini energetski
objekti najpre su u ciqu ot-
krivawa ugro`enih “ta~a-
ka” snimani termovizij-
skim kamerama i tek potom
pristupilo se izvo|ewu ra-
dova. U investicionom odr-
`avawu plan bio je veoma
ambiciozan, a prioritet je
dat ulagawima u opremu
sredwih i visokonaponskih
objekata. Shodno tome, u to-
ku su aktivnosti na funkci-
onalnoj zameni 10 kV preki-
da~a u TS X/10 kV, funkcio-

nalnoj zameni deonica 35
kV podzemnih kablovskih
vodova, zatim na funkcio-
nalnoj sanaciji 35 kV nad-
zemnih vodova, kao i za re-
mont 41 transformatora u
transformatorskim stani-
cama X/10 kV. O~ekuje se da
}e sve to uticati na postiza-
we jo{ boqih rezultata, ka-
kve je ve} dalo i pro{logo-
di{we ulagawe u mre`u od
jednog kilovolta. 

Redovni godi{wi remon-
ti, zakqu~no sa novembrom,
izvr{eni su sa 95 procenata,
ostatak }e biti realizovan

do kraja godine. Zna~ajno je
da je u wima bilo i ekolo-
{kog dodatka, jer su u EDB,
po prvi puta do sada, u eks-
ploatacionom veku TS X/10
kV sa SF 6 tehnologijom oba-
vqeni remonti i sanacije
curewa gasa.  Izvr{en je i
remont regulatora napona
na transformatorima, veli-
ke snage u TS X/10 kV. 

Posebna pa`wa u prote-
klim radovima bila je po-
sve}ena jo{ jednom bitnom
tehnolo{kom segmentu - te-
lekomunikacijama. I to da
bi se obezbedili uslovi za
pouzdan rad svih sistema ko-
ji wih koriste, poput da-
qinskog upravqawa, MTK
sistema i informatike.
Znatna sredstva, tako|e, ulo-
`ena su i u modernizaciju i
izgradwu sopstvene opti~ke
mre`e i uz saglasnost “Te-
lekoma” izvr{ena je zamena
postoje}ih VF - opti~kim
kablovima. Privodi se, ta-
ko|e, kraju i projekat revi-
talizacije MTK sistema I to
sa nabavkom opreme po ras-
pisanom tenderu. í

T. Zoranovi}

Distributeri najboqe znaju da
se poslovi koje treba obaviti
mogu znatno razlikovati u zavi-
snosti od terena na kojem se ra-
di. Jedna je pri~a ako se radi na
konzumu koji se sastoji od gusto
naseqenog  gradskog jezgra, sa
svim infrastrukturnim uslovi-
ma i malim razdaqinama, druga
ako su u pitawu me|usobno uda-
qena naseqa, ali u ravnici. A
sasvim su druga~iji uslovi rada
u zaba~enim, planinskim prede-
lima, gde nije uvek lako dopreti
ni terenskim vozilom, a kamoli
izvoditi slo`enije radove sa
te{kom mehanizacijom.

Konzumno podru~je Ogranka
Elektrodistribucija Leskovac,

kao i celog PD “Jugoistok”, uosta-
lom, sastoji se dobrim delom iz
ovakvih krajeva. Karakteristike
ovih podru~ja su veoma mala gu-
stina stanovawa, izuzetno velika
udaqenost naseqa, nepristupa~-
nost terena, mala potro{wa (oko
150 kWh mese~no po doma}instvu),
ote`ano o~itavawe, velika du`i-
na vodova niskog napona sa jednog
izvoda. Sve u svemu, ovi uslovi
produkuju natprose~ne gubitke
elektrodistribuciji koja snabde-
va kupce na ovim podru~jima. No,
to ne mo`e i ne sme da kupce u
planinskim naseqima stavi u ne-
povoqniji polo`aj. I tamo mre`a
mora da se odr`ava u ispravnom
stawu, dalekovodi rekonstrui{u,

postavqaju provodnici sa ve}im
presekom. 

Teritorija op{tine Bosile-
grad, na konzumu ED Leskovac,
upravo spada u opisani tip pod-
ru~ja. Na povr{ini od 571 kva-
dratnih kilometara ima 37 nase-
qa i 9.437 stanovnika. Ne{to
preko 4.400 kupaca potro{i godi-
{we svega 6,5 miliona kilovat-
~asova elektri~ne energije. Le-
po vreme koje se produ`ilo i na
kasne jesewe mesece, omogu}ilo
je da se nastave radovi na rekon-
strukciji 35 kW dalekovoda Bo-
silegrad - Tlamino. Trenutno se
napajawe elektri~nom energijom
celog podru~ja Bosilegrada i
okoline obavqa preko 10 kW iz-

voda iz TS 35/10 kW “Bosile-
grad”. Ovaj dalekovod, zajedno sa
svim pripadaju}im ograncima,
ima du`inu od skoro 80 kilome-
tara. Zavr{etkom rekonstrukci-
je navedenog dalekovoda i ospo-
sobqavawem TS 35/10 kW “Tlami-
no”, celo planinsko podru~je }e
pre}i na napajawe iz ovog prav-
ca, a sam Bosilegrad i grani~ni
prelaz prema Bugarskoj (Ribar-
ci) }e ostati na rastere}enom 10
kW izvodu. To }e omogu}iti da
kvarovi na mre`i, koji su prak-
ti~no neizbe`ni tokom zime, ne
uti~u na snabdevawe Bosilegra-
da i grani~nog prelaza. í

N. Stankovi}

ED LESKOVAC, OGRANAK PD “JUGOISTOK”

Rekonstrukcija dalekovoda 

POGONSKA SPREMNOST EDB-a

Prava zima mo`e da po~ne! 
� Planovi investicionog odræavawa i remonata objekata realizovani u visokom
procentu � Prioritet nabavci opreme u sredwim i visokonaponskim objektima

Puno posla u ovogodi{wem 
remontu distributivnih 

postrojewa 
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SVET

Kao u uzbudqivom
filmskom scena-
riju u Evropi se
ukr{taju razli-

~iti koncepti razvoja
elektroprivrede. Dok
Evropska komisija insi-
stira na razdru`ivawu
slo`enih kompanija, oni
koji su to revnosno slu{a-
li i brzo rasprodali di-
stribucije i elektrane,
kao Bugarska, sudaraju se
sa zbiqom da stranci ha-
lapqivo prave profit na
ra~un doma}ih potro{a~a.
Sasvim alarmantan je i
primer Poqske, koja sada
skupqa razbijene delove
elektroprivrede i ponovo
poku{ava da napravi jaku
nacionalnu kompaniju.

Bugarska je posledwih
meseci do gu{e u elektro-
privrednim problemima,
ali ne samo zbog za-
tvarawa dva bloka
u nuklearki “Ko-
zloduj”. Tamo{woj
Nacionalnoj elek-
troprivrednoj kom-
paniji (NEK) pri-
vatizacija je odne-
la bitne delove si-
stema, a novi vla-
snici bugarskih
elektrodistribu-
cija i elektrana ne
pokazuju nekada{wu brigu
NEK-a za doma}e kupce,
osim “{to redovno di`u
cene struje”. Austrijska
grupa EVN toliko se uple-
la u podvaqivawe bugar-
skim potro{a~ima kroz
naduvane ra~une za struju
da je i sam resorni mini-
star Rumen Ov~arov morao
da pripreti toj kompani-

ji, koja je pored elektro-
distribucija u Plovdivu
i Staroj Zagori nedavno
postala i vlasnik plov-
divske Toplifikacije.
Jo{ tokom istrage {efo-
vi bugarske filijale
EVN-a uputili su izviwe-
we javnosti priznav{i da
su kupci u 17 sela dobili u
avgustu i septembru 7.500
neopravdano visokih ra-
~una za struju jer im nije
obra~unata jeftina tari-
fa. Skandal je polovinom
novembra prerastao u pro-
teste u Plovdivu, gde su
gra|ani blokirali pro-
storije EVN-a pod sloga-
nom “Izbacite energetsku
mafiju napoqe”.

Paralelno sa tom afe-
rom u Bugarskoj je po~ela
provera elektrodistribu-
tivnih preduze}a ~iji su

vlasnici nema~ki E.ON i
~e{ki ^EZ, mada su `albe
gra|ana na te dve strane
kompanije znatno mawe
nego u slu~aju EVN. Do-
datna salva kritika sru-
~ila se na grupu E.ON kao
novog vlasnika elektro-
distribucije u Varni, jer
je taj bugarski turisti~ki
grad u oktobru nekoliko

puta ostavila bez struje u
trajawu od po vi{e sati. 

Ministar Ov~arov javno
je izrazio nezadovoqstvo
wihovim dosada{wim ra-
dom. “EVN sa problemati~-
nim ra~unima, E.ON sa ~e-

stim havarijama ko-
je Varnu ostavqaju
bez elektri~ne
energije i ^EZ koji
je pred zimu dozvo-
lio da ostane bez
ugqa za svoju bugar-
sku termoelektranu,
napravili su sebi
lo{u reklamu. Gra-
|ani ne}e dobrona-
merno reagovati ka-
da se te kompanije

pojave na nekom tenderu za
privatizaciju drugih ener-
getskih firmi u Bugar-
skoj”, poru~io je Ov~arov.

Strukovni sindikat
radnika zaposlenih u “Hr-
vatskoj elektroprivredi”
(HEP) tako|e poziva na
oprez, uveren da }e hrvat-
ska vlada pod pritiskom
velikog spoqnog duga po-

segnuti za prodajom HEP-
a. “Upozoravamo da HEP
ne sme zavr{iti sli~no
energetskim sistemima u
Makedoniji i Ma|arskoj.
U wima su elektroener-
getski sistemi, ukqu~uju-
}i i prenosni, u celosti
rasprodati, novi vlasni-
ci su odmah otpustili 40
odsto radnika i pove}ali
cenu struje za {est odsto”,
naveo je Matko Utrobi-
~i}, predsednik sindi-
kalne organizacije “Teh-
nos”. Kada je ma|arska vla-
da uvidela {ta je i pod ka-
kvim uslovima prodala,
poku{ala je da energetske
kompanije kupi natrag,
ali to nije uspela ni po
deset puta vi{oj ceni. Sve
su to opomene i hrvatskoj
vlasti da ne srqa u proda-
ju vredne imovine HEP-a,
prenosi zagreba~ki “Ve-
~erwi list” re~i Utrobi-
~i}a.

Jedan od najo{trijih
kriti~ara razbijawa na-
cionalnih energetskih

RAZLI^ITI KONCEPTI RAZVOJA EVROPSKIH ELEKTROPRIVREDA

Veliki “jedu” male
� U Bugarskoj uli~ne demonstracije pro-
tiv austrijske kompanije EVN � Hrvati
podse}aju na lo{e iskustvo Ma|arske i
Makedonije koje su rasprodale elektro-
privredna preduze}a � Evropska kome-
sarka traæi “cepawe” velikih energet-
skih grupa, a Poqaci objediwavaju raz-
bijene delove elektroprivrede

Austrijski EVN naduvao
ra~une za struju u 
Bugarskoj

Novi vlasnici bugarskih 
elektrodistribucija i 
elektrana ne pokazuju 

nekada{wu brigu NEK-a za 
doma}e kupce, osim {to “redovno

di`u cene struje”

*

*
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kompanija je Amerikanac
Xozef Stiglic, dobitnik
Nobelove nagrade za eko-
nomiju i nekada{wi pot-
predsednik Svetske banke
i savetnik ameri~kog
predsednika Bila Klin-
tona. Me|unarodna eko-
nomska pravila stvarana
su prema interesima naj-
ve}ih industrijskih grupa
iz razvijenih zema-
qa, a cenu toga pla-
}aju siroma{ne ze-
mqe, upozorio je
Stiglic izja{wa-
vaju}i se protiv
kompletne priva-
tizacije elektro-
privrede. Jer to,
kako je rekao u iz-
javi za nacionalni
francuski radio,
vodi u haos. 

Otvarawe tr`i{ta
struje ukidawem dosada-
{wih monopola u proiz-
vodwi i distribuciji
elektri~ne energije pod-
staklo je konkurenciju,
ali je donelo i negativne
posledice za sigurnost
snabdevawa. Zbog libera-
lizacije tr`i{ta i sve
ve}eg broja ukqu~enih
kompanija sada je ote`a-
no upravqawe elektroe-
nergetskim sistemom, pa
sve ~e{}e dolazi do ras-
pada kakav je po~etkom no-
vembra pogodio Evropu,
upozoreno je na skupu u or-
ganizaciji hrvatskog
ogranka CIGRE u Cavtatu,
gde se okupilo vi{e od

700 stru~waka iz Hrvat-
ske i vi{e evropskih ze-
maqa. Okupqeni stru~wa-
ci, po pisawu zagreba~kog
“Vjesnika”, slo`ili su se
da na smawivawe sigurno-
sti elektroenergetskog
sistema uti~e i sve ve}i
broj vetroelektrana, zbog
prili~nih oscilacija u
proizvodwi. Istaknuto je

i da se u sklopu Energet-
ske zajednice, koja ukqu-
~uje ~lanice EU i zemqe
jugoisto~ne Europe, o~e-
kuje do 2010. godine uvo|e-
we realnih cena struje za
sve kategorije kupaca. Na-
kon potpunog otvarawa
tr`i{ta, realno je o~e-
kivati poskupqewe elek-
tri~ne energije u veli-
kom broju zemaqa ukqu~e-
nih u Energetsku zajedni-
cu, a najvi{e u Bugarskoj,
Srbiji, Makedoniji, Cr-
noj Gori i Albaniji uka-
zali su neki u~esnici tog
skupa. 

Evropski komesar za
konkurenciju Holan|anka
Nili Kres ipak forsira

tezu da treba razbiti ve-
like energetske grupe da
bi se poduprlo tr`i{no
nadmetawe. Ona je za za-
branu spajawa velikih
grupa kao {to su E.ON i
“Endesa” i protivi se da u
vlasni{tvu iste kompani-
je budu distribucija, pro-
izvodwa elektri~ne ener-
gije i prenos. Kros je i

protiv toga da
ista kompanija
prodaje i struju i
prirodni gas jer
bi to za koju godi-
nu moglo dovesti
do monopola.
Energetski gi-
ganti, upozorava
ona, ve} sada ima-
ju dominantnu po-
ziciju koja je do-
vela do toga da na

tr`i{tu energije uo~i
kompletne liberalizaci-
je, prakti~no nema riva-
liteta i `eqene konku-
rencije. Usvajawe wenog
stava, me|utim, bio bi ve-
liki udarac najve}im i
najuticajnijim evropskim
energetskim kompanijama
jer su se one u poslovnoj
strategiji proteklih ne-
koliko godina trudile da
u vlasni{tvu imaju i pro-
izvodwu i distribuciju
struje i gasa. 

Poqaci, i pored svega,
druga~ije razmi{qaju.
Posle deceniju i po tran-
zicije uverili su se da je
usitwavawe energetike
bio proma{aj. Sada se

Poqska kre}e u drugom
pravcu, ali po~iwe - od
nule. Prema programu no-
ve poqske vlade, razbije-
ni delovi doma}eg elek-
troenergetskog sistema
objediwuju se oko nacio-
nalne kompanije za pre-
nos struje PSE, formira-
ju}i sna`nu “Poqsku
energetsku grupu” (PGE).
Ona bi ukqu~ivala 11
preduze}a: osam elektro-
distribucija iz isto~ne
Poqske, dve proizvodne
kompanije (BOT i ZEDO)
i PSE kao sto`era tog
okupqawa. Drugi sna`an
oslonac nacionalne
elektroprivrede bi}e ju-
`nopoqska elektropri-
vredna kompanija (PKE),
koja sada u~estvuje sa 14
odsto u doma}oj proizvod-
wi struje i sa 16 odsto u
produkciji toplotne
energije. Stvarawem te
dve jake strukture u poq-
skoj energetici pravi se
novi sistem koji }e biti
dovoqno jak da obezbedi
potrebne investicije i
da usmerava proizvodwu i
razvoj nacionalne elek-
troprivrede. Ciq je si-
gurno snabdevawe strujom
na dugi rok, zbog ~ega je
ovo i prva poqska vlada
koja je predvidela da ta
zemqa bogata ugqem svoju
energetsku budu}nost
osigura i gradwom nukle-
arnih elektrana.  í

Mladen Ba~li}

Nove ~lanice EU “do-
stigle” su stare bar u ceni
struje koja je u Slova~koj i
Poqskoj, uzimaju}i u obzir
kupovnu mo} stanovni-
{tva, najskupqa u Uniji.
Prema najnovijem izve-
{taju “Eurostata”, iz ku}-
nog buxeta za struju u pro-
seku najvi{e tro{e Slova-
ci, potom Poqaci, a u pr-
vih deset u EU sa najsku-
pqom strujom na{li su se i
Rumunija (5), Ma|arska (8)
i ^e{ka (9. mesto).

^esi, kada se uzme u ob-

zir dubina wihovog nov~a-
nika, pla}aju struju dva pu-
ta skupqe nego Grci i
Finci, kod kojih je i naj-
jeftinija. Skupa je u “no-
voj Evropi” i struja za
preduze}a, a najskupqe je
pla}aju rumunske firme.
Slova~ka preduze}a su na
tre}em, a ~e{ka na petom
mestu.

Iako su cene elektri~ne
energije skoro evropske, uz
~e{ke plate, a ~e{ki
energetski gigant ^EZ be-
le`i rekordnu dobit za 50

odsto ve}u nego prethodne
godine, ^ehe, kao prve me-
|u novim ~lanicama, ne
o~ekuje ni{ta drugo do po-
skupqewe.

Od januara, cene za doma-
}instva u proseku }e pora-
sti za osam odsto, a ^EZ
planira da nominalno iz-
ravna cene ~e{ke struje,
sada jeftinije za 20 do 30
odsto, sa nema~kom u roku
od dve godine. Prema poda-
cima “Eurostata”, Nemci
su sada na sedmom mestu sa
najskupqom strujom u EU.

U Slova~koj nova leva
vlada Roberta Fica vr{i
veliki pritisak na pred-
uze}a u energetici da
struju i gas ne poskupquju,
bar za doma}instva. U
Poqskoj, najavqenim po-
skupqewem gasa zbog vi-
{e cene isporuka ruskog
“Gazproma”, kompanija
“Poljske Gurwictvo Naftove i

Gazovnictvo” `eli da taj
teret iskqu~ivo podnesu
preduze}a. í

M. L.

U EU NOVE ^LANICE BAR U CENI STRUJE “DOSTIGLE” STARE

Najskupqe u Slova~koj i Poqskoj

EVN sa problemati~nim ra~unima,
E.ON sa ~estim havarijama koje

Varnu ostavqaju bez struje i ^EZ
koji je pred zimu dozvolio da 

za bugarsku TE ostane bez ugqa 
napravili sebi lo{u reklamu

*

*
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Oko 22 ~asa uve~e 4
novembra bez stru-
je je ostalo oko 10
miliona Evro-

pqana od ~ega pet miliona
Francuza. U mraku su se na-
{li delovi Italije, [vaj-
carske, Holandije, Belgije,
[panije i Portugalije.  Da
bi se ovo dogodilo bilo je
dovoqno da E.ON Netz, tran-
sportna filijala nema~kog
proizvo|a~a E.ON, prekine
linije od 400 hiqada kilo-
volti na severu Nema~ke i
da se zatim ~itava mre`a
prenosa struje kroz Evropu
sru{i po domino-si-
stemu. Ovaj doga|aj iza-
zvao je pravi {ok u ze-
mqama Evropske Unije
naviklim na konfor.
E.ON je odmah preuzeo
odgovornost i objasnio
da je razlog kvara na-
stao zbog iskqu~ewa
dalekovoda na severu
Nema~ke, a da bi se osi-
gurao bezbedan prola-
zak broda za krstarewe
iz reke Ems u Severno
more.  “Kontrolni cen-
tar nije proverio mogu}nost
da se iskqu~ewem jednog da-
lekovoda, preoptere}uje rad
~itave elektri~ne mre`e”,
saop{tio je E.ON.

Obja{wewe da je po sredi
“obi~na” qudska gre{ka
nije mnogo pomoglo uzne-
mirenoj javnosti: u Francu-
skoj se neizbe`no postavi-
lo pitawe poverewa zajed-
ni~kom evropskom elek-
troenergetskom sistemu.
Kakva je to Evropska Unija
i kakve su to direktive iz
Brisela koje su mogle da od
evropske elektroenerget-
ske mre`e naprave tako ra-

wivog xina ? Jedan “ obi-
~an “ kvar bio je dovoqan da
u mraku ostane 10 miliona
qudi.  Ovako bi otprilike
mogli da se sa`mu komenta-
ri u Francuskoj povodom
spektakularnog nestanka
struje. S obzirom da se po-
liti~ari i stranke ve} uve-
liko pripremaju za predsed-
ni~ke izbore idu}e godine,
cela pri~a je dobila i po-
liti~ku boju - budu}i kan-
didati prosto su se utrki-
vali da poka`u ko je vi{e
revoltiran “ iznenadnim
mrakom “. 

Kakva god da je politi~ka
eksploatacija nestanka
struje koja je nekima poslu-
`ila da kli~u “mawe Evro-
pe”, a drugima “vi{e Evro-
pe” -  bilans nestanka stru-
je jo{ dugo }e biti pona-
vqan i prou~avan kao lek-
cija iz koje treba izvu}i po-
uke : razdvajawe dve linije
od 400 hiqada kilovolti na
severu Nema~ke dovelo je do
rascepqewa nema~ke mre`e
na dva dela, do prevelikog
optere}ewa zapadnog dela
Nema~ke, do aktivirawa
sigurnosnih sistema i pre-
kida na linijama u Francu-

skoj, do obustavqawa izvoza
u susedne zemqe. 

Sve u svemu nema~ki kupci
dobili su, recimo, mawe
struje iz elektrana, snage 10
hiqada MW, koju stru~waci
porede sa potencijalom de-
set nuklearki. Polovina od
tog mawka - 5.200 MW otpa-
da na Francusku. Ova koli-
~ina energije predstavqa
ne{to mawe od 10 odsto
ukupne proizvodwe francu-
skih centrala. Po{to nije
mogla odmah da nadoknadi
ovu koli~inu struje Francu-
ska elektroenergetska mre-

`a (RTE) krenula je sa
“selektivnim  iskqu-
~ewima”.  Andre Mer-
len, direktor  RTE,
na{ao se po~etkom no-
vembra u sredi{tu pa-
`we francuskih me-
dija. “ Bili smo prinu-
|eni na selektivna is-
kqu~ewa jer nismo mo-
gli da uskladimo po-
tro{wu sa proizvede-
nom strujom. Da smo
druga~ije postupili
to bi izazvalo totalni

pad sistema “,  ponavqao je
Merlen novinarima. 

Direktor RTE je iskori-
stio priliku da da preko me-
dija pokrene inicijativu za
osnivawe “Centra za koor-
dinaciju evropskom struj-
nom mre`om” koja bi, po we-
mu, omogu}ila da se pove}a
sigurnost razmene struje u
Evropskoj Uniji.  Po Mer-
lenu, francuska dr`ava tre-
ba kona~no da odgovori na
zahteve RTE da se izgrade sa-
vremena postrojewa koja bi
omogu}ila da mre`a izdr`i
u periodima velikih hlad-
no}a kada se struja tro{i

zbog grejawa i velikih vru-
}ina kada “kilovate” gutaju
klima-ure|aji.  Vreme kada
je Francuska imala velike
vi{kove proizvedene struje
je pro{lo podsetio je on na
talasima najslu{anije ju-
tarwe emisije dr`avnog ra-
dija Frans Info. “Fracu-
ska jo{ izvozi struju, ali
postala je tako|e, zavisna od
svojih suseda. Naro~ito od
Nema~ke”, rekao je Merlen. 

Posle Merlenovih obja-
{wewa usledila je ocena
EdF (Elektrisite d Frans) koja
upravqa sa 100.000 kilometa-
ra visokonaponskih linija.
“Sistem je dobro funkcio-
nisao”, saop{tio je EdF.
“Da nije bilo selektivnih
iskqu~ewa bez struje ne bi
ostalo samo 10 miliona qu-
di ve} izme|u 100 i 200 mili-
ona Evropqana i to tokom
nekoliko sati pa i nekoliko
dana “, ocenio je EdF podse-
}aju}i da je sli~an “black-

out” ve} pogodio SAD i Ka-
nadu 14 avgusta 2003. godine,
a da je 60 miliona Italijana
ostalo bez struje u septembru
iste godine. 

Posle ove ocene o “do-
brom funkcionosawu” si-
stema i podse}awa na kata-
strofe u SAD, gde su elek-
troenergetska mre`a i
snabdevawe potpuno priva-
tizovani,  polemika je u
Francuskoj postala usijana.
Sindikati iz Federacije
energetike uprli su prstom
u Brisel. “Ovaj kvar pokazao
je kakve su i kolike slabo-
sti evropskog elektroener-
getskog sistema koji Fran-
cusku dovodi u zavisan polo-
`aj”, zakqu~ak je sindikata.
U svim TV i ostalim  deba-

FRANCUSKA POSLE NESTANKA STRUJE U NOVEMBRU 

Nepoverewe u
evropski sistem 
� Obja{wewe da je po sredi “obi~na” qudska gre{ka
nije mnogo pomoglo uznemirenoj javnosti: u Francu-
skoj se neizbeæno postavilo pitawe poverewa zajed-
ni~kom evropskom elektroenergetskom sistemu.

Prenos struje kroz Evropu 4. novembra
sru{io se po domino sistemu 

Direktor RTE je pokrenuo 
inicijativu za osnivawe 
“Centra za koordinaciju 

evropskom strujnom mre`om” 
koja bi, po wemu, omogu}ila 

da se pove}a sigurnost 
razmene struje u EU
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tama sindikalni predstav-
nici podse}ali su da je
“elektroenergetski udes do-
kaz zavisnosti Francuske o
~emu niko nikada i nigde
nije doneo odluku”. 

Kriti~ari “elektroener-
getskog evropskog sistema”
na sva zvona su ponavqali
bilans jednosatnog nestan-
ka struje: pet miliona qudi
u mraku u isto~nom delu
Francuske, pariskoj obla-
sti, ju`nom delu zemqe i na
severu u Normandiji… Vi-
{e vozova velike brzine
(TGV), ponos francuskog
graditeqstva i saobra}aja,
kasnilo je” i po sat vreme-
na”, a vatrogasci su tr~ali
na sve strane…Zakqu~ak
sindikata: evropske zemqe
na ~elu sa Francuskom pla-
}aju ukidawe regulacije na
dr`avnim nivoima  u sekto-
ru energije koje je po~elo
polovinom devedesetih. 

“Evo dokaza da iskqu~ewa
struje nisu onemogu}ena za-
to {to su  umno`eni ener-
getski putevi u Evropi i
{to je uspostavqana evrop-
ske regulacija”, zakqu~uju
sindikalci iz federacije
preduze}a iz domena energe-
tike.  Za sindikate je ovo
bila i prilika da ponovo
tra`e ukidawe liberaliza-
cije energetskog tr`i{ta,
kako to nala`u direktive
iz Brisela. Zaposleni u sek-
toru energetike zahtevali
su da se u Francuskoj i
Evropi napravi detaqan
“ozbiqan i realan bilans”
liberalizacije tr`i{ta
energije u Evropi. Oni su
tra`ili da se ovo u~ini pre
1. jula 2007. godine - datuma
koji je Evropska unija po-
stavila zemqama ~lanicama
kao rok za potpuno otvrawe
tr`i{ta energije. 

U ovakvoj atmosferi zago-
vornici liberalizacije mo-
rali su da se oglase -  uglav-
nom obe}awima. Francuska
dr`avna Komisija za regula-
ciju energije (CRE), ~iji je
zadatak da bdi nad dobrim
funkcionisawem tr`i{ta
struje i gasa, najavila je da
}e sprovesti sopstevno is-
tra`ivawe o nestanku struje
kako bi utvrdila “uzroke i
redosled doga|aja”.  í

Nata{a Joki} 

U energetskim poslov-
nim krugovima jedna od
udarnih vesti je da je naj-
ve}i proizvo|a~ nukle-
arnih reaktora u svetu
francuski gigant “Areva

NP” odlu~ila da inve-
stira izme|u 10 i 15 mi-
lijardi dolara u izgrad-
wu fabrike za obradu i
recikla`u goriva tre}e
generacije u SAD. Re~ je
o tzv. zatvorenom goriv-
nom ciklusu, gde se u pod-
zemna skladi{ta odla`e
sasvim mala koli~ina
“pravog otpada”. U is-
tro{enom gorivu, naime,
ima dosta uranijuma i
plutonijuma, koji se ne
odbacuju u novom procesu
nego se recikliraju i po-
novo koriste za proiz-
vodwu struje. Preradom
istro{enog goriva plu-
tonijum i dugo`ive}i
radioaktivni izotopin
se obnavqaju u brzim re-
aktorima i jedino }e pod
zemqu i}i tzv. fisioni
produkti, koji ni posle
tri veka ne predstavqaju
problem. Na projektu }e
zajedni~ki raditi sa
ameri~kom in`ewer-
skom kompanijom WGI,
kao i sa “BWX Technolo-

gies”, odnosno sa
“McDermott Internatio-

nal”, delom ove kompani-
je za energetske usluge. 

Vlada u SAD je tokom
avgusta ove godine po-
zvala nuklearne kompa-
nije da daju ponude za iz-
gradwu fabrike koja bi,
kako se o~ekuje, trebalo
da po~ne da radi do 2020.
godine. Da je re~ o veli-
kom zaokretu, dovoqno je
podsetiti da se u SAD

od 1979. godine, kada je
do{lo do nesre}e na
ostrvu Tri miqe, nukle-
arni program nalazi u
fazi ~ekawa. Posle sko-
ro trideset godina, zna-
~i, shvatilo se da je nu-
klearna energije najop-
timalniji izvor elek-
tri~ne energije, kada je
re~ o ceni i sigurnosti.
Pro{log leta usvojeni
su novi energetski za-
kon i strategija razvoja
nuklearki. Su{tina je u
tome da se re{i problem
istro{enog goriva sa
nuklearnih elektrana, a
istovremeno da se u na-
redne ~etiri godine za-
po~ne izgradwa 25 novih
postrojewa. U tome stru-
~waci “Areve” i vide
{ansu za dobar dugoro-
~an posao. Oni su zajed-
no sa ameri~kim kolega-

ma, ukqu~eni u rad na
razvoju novih tipova re-
aktora ~etvrte genera-
cije. Re~ je o jo{ sigur-
nijim i efikasnijim re-
aktorima sa jeftinom
proiozvodwom struje
predvi|enim za kori-
{}ewe posle 2025. godi-
ne. Proizvode znatno ma-
we istro{enog goriva, a
ciklus za wegovu izmenu
produ`ava se na ~ak 10
godina. Istra`iva~i ra-
de na malim prenosivim
reaktorima do 150 mega-
vata, nalik baterijama,
koji mogu lako da se
ukqu~e. Napravqeni su
da rade do 20 godina, bez
dodatnog novog goriva.
Na kraju radnog veka od-
la`u se i zamewuju novim
reaktorima. í

Branislav Seni~i}

VODE]I PROIZVO\A^ NUKLEARNIH REAKTORA ULAÆE U SAD

“Areva NP” prelazi
Atlantski okean
� U fabriku za obradu i reciklaæu goriva tre}e generacije
mo}na francuska kompanija uloæi}e izme|u 10 i 15 milijardi
dolara � Zajedni~ki posao sa ameri~kim firmama WGI i “BWX
Technologies”. 

Nova nuklearna postrojewa
grade se sa prenosivim 
malim reaktorima
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Bugarska }e, zbog ga-
{ewa dva bloka u
nuklearnoj elek-
trani “Kozloduj”,

svesti izvoz struje u 2007. go-
dini gotovo na nulu, izjavio
je Qubomir Velkov, izvr-
{ni direktor bugarske Na-
cionalne elektroprivredne
korporacije (NEK). Bez ob-
zira na veliko smawewe na-
cionalne proizvodwe, stru-
je }e za bugarsko tr`i{te
biti dovoqno, ali }e za is-
poruke stranim kupcima
preostati veoma male koli-
~ine, ako ih uop{te i bude,
precizirao je Velkov. 

Kao uslov za ulazak u
Evropsku uniju Bugarska }e u
“Kozloduju” do kraja ove go-
dine ugasiti tre}i i ~etvr-

ti reaktor, oba sa po 440 me-
gavata. Oni su zajedno dava-
li oko {est milijardi ki-
lovat-sati struje godi{we.
Prva dva bloka u toj nukle-
arki iskqu~ena su iz pogona
pre ~etiri godine, tako|e iz
bezbednosnih razloga. Za-
hvaquju}i upravo “Kozlodu-
ju” Bugarska je godinama bi-
la najve}i izvoznik vi{ko-
va struje u jugoisto~noj
Evropi, gde je godi{we pla-

sirala izme|u {est i 7,5 mi-
lijardi kilovat-sati.

Bugarski ministar pri-
vrede i energetike Rumen
Ov~arov upozorio je da je
“panika (u okru`ewu) po~e-
la da raste” jer je Bugarska
pokrivala izme|u
50 i 100 odsto de-
ficita elektri~ne
energije u regionu.
On je naveo da je bu-
garski izvoz struje
ve} smawen za tre-
}inu zbog problema
sa isporukama ugqa
iz Ukrajine i Rusi-
je, usled “odluke
Ukrajine da zaustavi izvoz i
da blokira ruski eksport
ugqa preko wene teritori-
je”. Oskudica ugqa najvi{e

ugro`ava rad termoelektra-
ne “Varna” u vlasni{tvu ~e-
{kog ^EZ-a i TE “Ruse”, ko-
ju ^esi tako|e `ele da kupe.
Za nevoqu i bugarskoj `ele-
znici nedostaje dovoqno va-
gona za transport ugqa do
termoelektrane “Bobov
Dol”, koja }e naredne godi-
ne morati da zatvori jedan
svoj blok, jer ne ispuwava
ekolo{ke zahteve EU. Po-
red toga, u termoelektrani

“Marica-istok 3” u toku je
modernizacija koju obavqa
novi ve}inski vlasnik, ita-
lijanski “Enel”. 

U pismu evropskom kome-
saru za energetiku Andrisu
Piebalgsu ministar Ov~a-

rov je upozorio na posledi-
ce najavqenog zatvarawa dva
bloka “Kozloduja” u kome }e,
od prvobitnih {est reakto-
ra, preostati samo peti i
{esti, oba sa po 1.000 mega-
vata. Ministar navodi da su
eksperti Evropske komisije
tvrdili da ne}e biti te{ko-
}a zbog smawewa proizvod-
we u “Kozloduju”. “Zbog toga
o~ekujemo da }e Komisija
na}i najboqa re{ewa za
ovaj problem koji mo`e na-
rasti”, napomenuo je Ov~a-
rov, ~ija je Socijalisti~ka
partija dugo stavqala pri-
medbe na zahtev EU da zatvo-
ri ostarele reaktore sovjet-
ske tehnologije u “Kozlodu-
ju”. Ta nuklearka je, recimo,
ove godine imala dva inci-
denta, ali su nadle`ni sa-
op{tili da nije bilo cure-
wa radijacije.

Da }e zahtev EU za zatva-
rawe blokova u “Kozloduju”
izazvati glavoboqe u celoj
jugoisto~noj Evropi, upozo-
rila su i dva poslanika
Evropskog parlamenta iz
Slovenije i Ma|arske, in-
sistiraju}i da EU privre-
meno odustane od planira-
nog ga{ewa reaktora. ^el-
ni ~ovek crnogorske Elek-
troprivrede, Sr|an Kova~e-

vi}, tako|e je izrazio nadu
da }e ga{ewe biti odlo`e-
no bar za godinu dana. Naj-
ve}e muke, ipak, imaju Al-
banci. Pro{le zime re-
strikcije struje su ih okova-
le i do deset sati dnevno.

Sada, ka`u, “plati}e
bilo koju cenu” da bi
obezbedili boqe sna-
bdevawe elektri~nom
energijom. Na sve to
Piebalgs reaguje do-
sta mirno, tvrde}i da
ne}e biti nesta{ica
i da nema re~i o odla-
gawu zatvarawa dva
bloka u “Kozloduju”. 

U 2005. godini bugarski
izvoz struje u Gr~ku, Rumuni-
ju, Srbiju ukqu~uju}i i Ko-
sovo i Metohiju, Makedo-
niju i Albaniju kretao se
oko 7,6 milijardi kilovat-
sati, a taj nivo o~ekuje se i u
ovoj godini, saop{tio je
NEK. Kupci bugarske struje
su i Turska, Crna Gora i
Hrvatska. I one }e na tr`i-
{tu ubudu}e pla}ati vi{u
cenu struje da bi obezbedile
dovoqno energije za nared-
nu godinu. Kako je potro-
{wa elektri~ne energije u
regionu rasla oko pet odsto
godi{we, ve}ina zemaqa ju-
goisto~ne Evrope pretvori-
la se u neto uvoznike struje
ili su nadomak toga. Izuze-
tak su ostale Bugarska, Ru-
munija i Republika Srpska,
koje su u pro{loj godini za-
jedno izvezle u region vi{e
od 14 milijardi kilovat-sa-
ti. Na regionalnom tr`i-
{tu ubudu}e ne}e biti do-
voqno struje, tvrdi Atana-
sko Tunevski, direktor ma-
kedonskog operatora preno-
sa MEPSO, koji je na raspi-
sanom tenderu za nabavku
struje za decembar uspeo da
obezbedi svega tre}inu od
tra`enih 210 megavata. 

Zvani~nici javnih elek-

GA[EWE BLOKOVA U “KOZLODUJU” UGROÆAVA SNABDEVAWE REGIONA

Bez struje iz Bugarske
� Posledwih godina Bugari su pokrivali izme|u 50 i 100 odsto deficita elektri~-
ne energije na  podru~ju Balkana � Dva reaktora osu|ena na ga{ewe proizvodila
{est milijardi kilovat-sati godi{we � Evropski komesar za energetiku uverava da
ne}e biti glavoboqe 

Bugarska je godi{we izvozila
vi{e od 7,5 milijardi 

kilovat-sati i bila je najve}i
izvoznik u regionu

*

*

Potro{wa elektri~ne
energije u regionu rasla
oko pet odsto godi{we
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troprivrednih preduze}a u
regionu strahuju da }e u no-
vonastalim okolnostima ce-
ne struje na ovda{wem tr-
`i{tu sko~iti za najmawe
20 odsto - sa oko pet na
vi{e od {est evrocen-
ti po kilovat-satu. 

Iz albanske elek-
troprivrede (KESH)
saop{tavaju sprem-
nost da plate i do 7,8
evro centi po kilo-
vat-satu za isporuke u
prva tri meseca 2007.
godine. Istovremeno,
analiti~ari iz MEPSO-a
navode da bi Makedoniju
uvoz struje u narednoj godi-
ni mogao ko{tati bar 50 mi-

liona evra vi{e nego lane. 
Rumunija je u prvom delu

ove godine pove}ala izvoz
struje za 20 odsto, na gotovo
tri milijarde kilovat-sati,

poku{avaju}i da zameni Bu-
garsku u statusu glavnog re-
gionalnog prodavca elek-
tri~ne energije. Taj napor

}e za par meseci biti oja~an
ulaskom u pogon drugog re-
aktora snage 706 megavata u
rumunskoj nuklearki “^er-
na voda”, ali trgovci stru-

jom ipak upozoravaju da
}e u prva tri meseca
2007. godine Albanija,
Makedonija i Gr~ka mo-
`da imati i restrikci-
je elektri~ne energije. 

U me|uvremenu, vlada
u Sofiji poja~ala je na-
pore da nadoknadi gubi-
tak prva ~etiri bloka u
“Kozloduju”. Po~etkom

ove godine ameri~ki ener-
getski gigant AES po~eo je
izgradwu elektrane na ugaq
u centralnoj Bugarskoj,

vredne 1,4 milijarde dola-
ra, koja treba da proradi
2009. godine. U oktobru je
posle 17 meseci pregovora
utana~en i izbor graditeqa
dva bloka po 1.000 megavata u
novoj nuklearnoj elektrani
“Belene” na Dunavu. Wen
prvi reaktor u}i }e u pogon
posle {est i po godina od
po~etka gradwe, a drugi go-
dinu dana kasnije. Oba in-
vesticiona programa pomo-
}i }e Bugarskoj da podmiri
svoje sve ve}e energetske po-
trebe i da obnovi poziciju
glavnog snabdeva~a strujom
na Balkanu. í

Mladen Ba~li} 

U BUGARSKOJ USKORO PO^IWE IZGRADWA 
DVA NOVA BLOKA TE “MARICA ISTOK 1”

Zamena za 
“Kozloduj”

� Alstom i AES - izvo|a~i radova � Dva nova
bloka, snage od 670 megavata, u prvoj polovini
2009. godine zameni}e dotrajale od po 500 MW

Alstomu, renomiranoj
francuskoj kompaniji u
oblasti energetike i gra-
|evinarstva i ameri~koj
firmi AES dodeqen je oko
700 miliona evra vredan
ugovor za izgradwu dva no-
va bloka TE “Marica istok
1” na mrki ugaq, sa insta-
lisanom snagom od 670 me-
gavata. Preciznije, bi}e
zameweni stari i dotraja-
li blokovi od 500 megavata
instalisane snage iz se-
damdesetih godina, ruske
proizvodwe. Ugovorom su
obuhva}eni poslovi projek-
tovawa, nabavke, izgradwe
i proizvodwe kqu~ne opre-
me za TE “Marica istok 1”
u blizini grada Galabova
na jugoistoku Bugarske.
Finansirawe je dogovore-
no sa EBRD (Evropska ban-
ka za obnovu i razvoj), ING

bankom, Paribas bankom i
korporacijom “Calyon”. Re~
je o prvom velikom energet-
skom projektu kod na{ih
isto~nih suseda u posled-

wih dvadeset godina. O~e-
kuje se da }e novi blokovi
biti gotovi u prvoj polovi-
ni 2009. godine. Bugarski
mediji su i najavili da }e
se sa izgradwom novog
energetskog postrojewa u
industrijama koje prate
energetiku otvoriti ~ak
10.000 novih radnih mesta.

Prema re~ima Rumena
Ov~arova, bugarskog mini-
stra privrede i energeti-
ke, posle najavqenog zatva-
rawa  nuklearke “Kozlo-
duj” 1. januara 2007. koja je
bila glavni izvoznik
elektri~ne energije u bal-
kanskom regionu u zim-
skom periodu, logi~no je
bilo da se obnove i poja~a-
ju postrojewa u termo si-
stemu “Marica istok”.
Podsetimo, da je Bugarska
do zatvarawa nuklearke
“Kozloduj” bila ~etvrti
izvoznik elektri~ne ener-
gije u Evropi sa 7,6 mili-
jardi-kilovat ~asova. Kada
u januaru “Kozloduj” pre-

stane da radi, izvoz }e pa-
sti na skromnih 1,5 mili-
jardi kilovat-~asova. 

Ina~e, u regionu Radnevo
nalaze se tri velika rudni-
ka lignita i mrkog ugqa,
koji su i okosnice razvoja
rudarske kompanije “Mines

Marica East”. Oni su, naime,
i sirovinska baza za termo
kompleks “Marica istok”,
(a koji se sastoji od TE
“Marica istok 1, 2 i 3”, sa
ukupnom instalisanom sna-
gom od 2940 megavata), dale-
ko najja~e bugarske termoe-
lektrane. Pojedina~no, po
instalisanoj snazi najja~a
termoelektrana je “Marica
istok 2” sa 1.450 megavata. 

Gradwa ovog kompleksa
po~ela je jo{ davne 1950. go-
dine, kada je na lokaciji
kod Stare Zagore po~elo
wegovo podizawe. Poseban
kuriozitet predstavqaju

dimwaci, visoki 325 meta-
ra, {to ih ~ini najve}im
gra|evinama te vrste u tom
delu Evrope. S obzirom na
dotrajalost tehnologije,
{to je prouzrokovalo veli-
ku zaga|enost okoline, od
1997. godine krenulo se u
zamenu i obnovu kapaciteta
TE “Marica istok 2 i 3”.
Posebna pa`wa stru~waka
bila je usmerena na ugradwu
filtera i prate}e opreme u
TE “Marica istok 2”, jer je
ona po svim merewima bila
jedan od najve}ih industrij-
skih zaga|iva~a ovog dela
Evrope.  Uz pomo} evrop-
skih partnera i povoqnih
kredita plasirano je, stoga,
preko 150 miliona evra u
sistematsku modernizaciju
i za{titu okoline od iz-
duvnih gasova i pepela. í

Branislav Seni~i}

Stru~waci prognoziraju da 
}e struja na ju`noevropskom 

tr`i{tu poskupeti 
najmawe 20 odsto

*

*

Najve}a bugarska 
termoelektrana: 

“Marica istok 2”
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Evropska komisija
predstavila je Ak-
cioni plan EU za
energetsku efi-

kasnost, koji sadr`i niz
prioritetnih mera za po-
stizawe najmawe 20 odsto
u{teda energije do 2020.
godine. Mere su razvrsta-
ne u deset poglavqa sa
preciznim obavezama i
rokovima za poo{travawe
standarda utro{ka ener-
gije kod ku}nih i indu-
strijskih ure|aja, u sao-
bra}aju, gra|evinarstvu i
drugim podru~jima gde su
mogu}e zna~ajnije u{tede.
Promovisa}e se i prigod-
nije energetske usluge i
pru`ati finansijska po-
dr{ka plasmanu {tedqi-
vijih proizvoda. Obaveze
iz Akcionog plana reali-
zova}e se u narednih {est
godina.

Komisija }e uskoro ini-

cirati i Sporazum grado-
na~elnika do 30 energet-
ski najnaprednijih grado-
va u Evropi i predlo`iti
dono{ewe me|unarodnog
sporazuma o energetskoj
efikasnosti. “Za Evropu
energetska efikasnost je
strate{ko opredeqewe jer
neutrali{e klimatske
promene i smawuje zavi-
snost od uvoza fosilnih
goriva. Ako odmah predu-
zmemo akcije, direktni
tro{kovi potro{we
energije (u EU) bi}e
smaweni za najmawe 100
milijardi evra godi-
{we do 2020. godine”,
rekao je evropski kome-
sar za energetiku An-
dris Piebalgs predsta-
vqaju}i Akcioni plan
koji obuhvata vi{e od 70
prioritetnih mera za po-
ve}awe energetske efika-
snosti. 

U prvom poglavqu Ak-
cionog plana pobrojano
je {ta }e se sve uraditi da
bi se smawio utro{ak
energije kod 14 priori-
tetnih grupa proizvoda,
ukqu~uju}i bojlere, fri-
`idere, kompjutere, tele-
vizore i druge aparate za
doma}instvo. Evropska
komisija }e obavezati
proizvo|a~e i da prave
{tedqivije klima ure|a-
je, kopir-ma{ine, venti-

latore, sijalice, elek-
tri~ne motore, industrij-
ske pumpe i sli~nu opremu
koja tro{i energiju. Svi
ti proizvodi mora}e pri
stavqawu u promet da ima-
ju etiketu sa jasnom nazna-
kom kolika im je potro-
{wa energije, da bi kupci
mogli da uo~e razliku.
Proizvodi koji ne ispu-
wavaju predvi|ene mini-
malne standarde utro{ka
energije ne}e uop{te mo-
}i da se pojave na tr`i-
{tu. 

U stambenim i poslov-
nim objektima tro{i se
40 odsto ukupne energije u
EU, a pritom se gubi puno
“kalorija” zbog neefika-
snog sistema grejawa, hla-
|ewa i osvetqewa. Zato se
u drugom poglavqu Akcio-
nog plana predvi|a izra-
da standarda prihvatqive

potro{we energije u no-
vim i renoviranim zgra-
dama. Jedna od prigodnih
mera bi}e i promocija

gra|evina sa veoma
niskim utro{kom
energije.

Ukazuji}i na mo-
gu}nost smawewa
gubitaka u proiz-
vodwi, prenosu i
distribuciji stru-
je, Akcioni plan

predvi|a vi{e mera za po-
boq{awe efikasnosti
kako novih, tako i posto-
je}ih elektroenergetskih
objekata. Izme|u ostalog,
napravi}e se “vodi~i do-
bre prakse” u upravqawu
ve} izgra|enim objekti-
ma, sa ciqem da se uve}a
prose~na efikasnost u
proizvodwi elektri~ne
energije. U planu je i iz-
rada “vodi~a” za rad regu-
latornih tela da bi se
smawili gubici u prenosu
i distribuciji. 

Mere za poboq{awe
energetske efikasnosti u
saobra}aju, navedene u ~e-
tvrtom poglavqu, ukqu~uju
mawu potro{wu benzina u
kolima, {irewe tr`i{ta
“~istih” vozila i poboq-
{awe gradskog, `ele-
zni~kog, pomorskog i avi-
otransportnog sistema. U

PREDSTAVQEN AKCIONI PLAN EU ZA ENERGETSKU EFIKASNOST 

Godi{wa u{teda 
100 milijardi evra
� U Akcionom planu precizirane su mere i rokovi za postiza-
we najmawe 20 odsto u{teda energije do 2020. godine � Poo-
{tri}e se standardi utro{ka energije kod ku}nih i industrij-
skih ure|aja, u saobra}aju, gra|evinarstvu i drugim podru~ji-
ma � Finansijska podr{ka prodaji {tedqivijih proizvoda

Proizvo|a~i }e morati da 
prave {tedqivije ku}ne i

industrijske ure|aje

Evropska komisija namerava da do 2008. predlo`i nove
norme i oznake, u stvari obavezne energetske standarde, koje
bi morali da po{tuju ne samo svi proizvo|a~i u EU nego i izvo-
znici u Uniju. Taj plan naro~ito ciqa na racionalizaciju ko-
ri{}ewa takozvanog standby re`ima (re`im gotovosti  ili
pripravnosti) koji se koristi prakti~no kod svih ku}nih apa-
rata. Na taj re`im otpada ~ak do 10 odsto ukupne potro{we u
doma}instvima. Ure|aj je formalno iskqu~en, tj ne ~ini ono za
{ta je napravqen ali, ipak, tro{i energiju. 

Zbog svega toga je EU formirala Forum proizvo|a~a aparata,
nau~nika i eksperata koji nastoji da utvrdi dobrovoqne stan-
darde radi sni`ewa potro{we elektri~ne energije u re`imu
gotovosti. Wima se potom mogu rukovoditi proizvo|a~i “bele”
i “crne tehnike”. Forum nije zanemario ni ure|aje za primawe
televizijskog signala preko satelita, kao ni modeme i rutere
za {irokopojasni internet. Obi~ni satelitski prijemnik, na
primer, potro{i za godinu 245 kilovat-~asova, tj koliko i 200-
litarski fri`ider energetske klase A+. Predlo`ene mere sa-
mo u ovom slu~aju mogu potro{wu sniziti za 45 kilovata {to
zna~i, prema prose~nim cenama u EU, u{tedu u porodi~nom bu-
xetu od oko 10 evra. 

Nove norme
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tom kontekstu razradi}e
se mere za ohrabrivawe
`iteqa EU da vi{e kori-
ste javni prevoz. Uve{}e
se i nove norme za kvali-
tet guma jer nivo priti-
ska u wima mo`e poboq-
{ati energetsku efika-
snost vozila za vi{e od
pet procenata. 

U narednim poglavqi-
ma nabrojani su vidovi
finansijske podr{ke za
projekte pove}awa ener-
getske efikasnosti u ma-
lim i sredwim preduze}i-
ma i kompanijama za ener-

getske usluge. Banke }e
ubudu}e biti izda{nije u
kreditirawu programa
{tedwe energije, a kom-
panijama i lokalnim
vlastima bi}e olak-
{an pristup raznim
fondovima. Posebne
pogodnosti predvi|e-
ne su za projekte pove-
}awa energetske efi-
kasnosti u novim ~la-
nicama EU, koje “pa-
te” od rasipawa energije.
Wima }e se kroz Evropsku
regionalnu politiku
obezbediti boqi pristup

specijalizovanim fondo-
vima EU. 

Akcionim planom pred-
vi|a se i uskla|enija upo-
treba poreza radi podsti-
cawa energetske efika-
snosti. Velika pa`wa
pridata je pove}awu sve-
sti o energetskoj efika-
snosti kao nu`nom izbo-
ru, {to ukqu~uje prigodne
nastavne programe za decu
i intenzivnije obrazova-
we i trening menaxera iz
industrijskih i komunal-
nih preduze}a. 

Bez ovakvog plana, tvrde
stru~waci, potro{wa
energije u EU bi, umesto

smawewa, porasla za 10
odsto u narednih 15 godi-
na, a time i zavisnost
Evrope od uvoznih energe-

nata. Skora{we analize
upozoravaju da su Evro-
pqani jo{ prili~no in-
dolentni prema tro{ewu
energije. Nedavno istra-
`ivawe specijalizovane
agencije “Eurobarome-
ter” o odnosu prema ener-
giji pokazalo je da bi 26
odsto Evropqana nastavi-
lo da koristi automobil
uobi~ajenim intenzite-
tom ~ak i kada bi cena go-
riva dostigla dva evra po
litru, a 31 odsto bi u tom
slu~aju vozilo auto tek
“malo mawe nego obi~no”.

Daju}i zna~aj vaspitawu
dece u duhu {tedwe ener-

gije, komesar Pie-
balgs je istog dana
po predstavqwu Ak-
cionog plana pose-
tio jednu {kolu u
Briselu. [kolarci-
ma i nastavnicima
Piebalgs je poru~io
da se “svest o ener-

getskoj efikasnosti za~i-
we u porodici” i da “ni-
kada nije rano za po~etak
podu~avawa dece o va`no-
sti {tedwe energije”.

Kada bude primewen u
punoj meri, Akcioni plan
}e uz u{tedu energije do-
neti i druge pogodnosti -
pove}a}e konkurentnost
Evropske unije, poboq{a-
}e `ivotni standard we-
nih `iteqa, podsta}i }e
zaposlenost i izvoz nove,
energetski efikasnije
tehnologije. Stvaraju}i
ambijent za mewawe navi-
ka potro{a~a, omogu}i}e
im u{tedu novca, boqe ~u-
vawe `ivotne sredine i
olak{a}e zajedni~ko stre-
mqewe ka jedinstvenim,
evropskim ciqevima. í

Mladen Ba~li}
Milan Lazarevi}

Izradi}e se “vodi~i dobre 
prakse” za upravqawe procesom 

rada u elektranama 

Do kraja ove decenije EU }e se na}i u zoni veoma opasne uvo-
zne zavisnosti  - od uvoza nafte bi}e zavisna 60, a zemnog gasa
~ak 80 odsto. Zemqe-~lanice EU mora}e da grade nove elektra-
ne, me|u wima ponovo }e biti dosta nuklearnih. O tome su se
slo`ili eminentni evropski energetski stru~waci na evrop-
skom seminaru “Energetske raskrsnice”, nedavno odr`anom u
Pragu.

Biv{i ~lan Evropskog savetodavnog komiteta za energiju
Werich Tenkhof tvrdi da se atomska energija mora razvijati
zbog rasta svetske populacije, pribli`avawa `ivotnog nivoa
razvijenih zemaqa i zemaqa u razvoju i potreba smawivawa
stvarawa {tetnih gasova tj efekta “staklene ba{te”. 

Evropa gladna energije

Budimpe{ta: Poseban
program za nove 
~lanice EU koje 

rasipaju energiju

Prag: U stambenim i
poslovnim objektima

tro{i se 40 odsto
ukupne energije u EU
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Ostrvo Olkiluoto,
na zapadnoj obali
Finske, vi{e li-
~i na prirodni

rezervat nego na nuklearni
kompleks. Na jesewem suncu
presijava se srebrnasta kora
breza, a na sve`em vazduhu
miri{e borovina, nepo-
sredno iznad povr{ine mo-
ra u zalivu lete jata pti-
ca...Saobra}aj na putu odvija
se sporo, kao da putnici
u`ivaju u prirodi ili ne
`ele da slu~ajno pregaze ne-
kog losa koji prelazi preko
puta. Kada se iza|e iz {ume,
pomole se dva gra|evinska
bloka, boje cigle, nuklearne
elektrane, a odmah uz wih i
dvadesetak visokih kranova.
Upravo, tu se postavqa novi
reaktor koji treba da bude
najmo}niji i najmoderniji
na svetu. 

Reaktor nazvan “Olkiluo-
to 3” je finski recept za
problem koji mu~i celu
Evropu. Ve} od 2010. godine,
kada }e biti prikqu~en na
mre`u, startuje sa 1.600 me-
gavata (pore|ewa radi, mak-

simalni kapacitet mode-
rnih blokova iznosi 1.000
megavata) Udeo nuklearne
energetike u ukupnoj proiz-
vodwi elektri~ne energije
u Finskoj sa “Olkiluotom
3” pove}a}e se sa 23 na 35 od-
sto. Istovremeno, zemqa }e
sniziti {tetne emisije
ugqen-dioksida i dobrim
delom }e se osloboditi pre-
velike zavisnosti do ruske
nafte i gasa.

Upravo ovo posledwe, sa-
radwa s Rusijom i nabavka
energenata, bila je i glavna
tema neformalnog samita
EU koji je odr`an po~etkom
novembra u mestu Lahti, ne-
daleko od gradili{ta u Ol-
kiluotu. Lideri zemaqa EU
na tom samitu nastojali su
da uvere ruskog predsednika
Vladimira Putina da pot-
pi{e novi energetski spo-
razum sa Unijom, ali im to
nije po{lo za rukom -  ni ta-
da, a ni ne{to kasnije na sa-
mitu u Helsinkiju.  

Finci su se jo{ pre neko-
liko godina odlu~ili da sve
stave na nuklearnu kartu.

Kada se boqe razmisli nisu,
imali, u su{tini {ta da bi-
raju. 

- Potro{wa energije brzo
raste, zbog globalnog otpo-
qavawa ne mo`emo graditi
nove centrale na ugaq, ne-
mamo tu neki jaki vetar, jo{
mawe sunce za solarne elek-
trane, ni vodene tokove za
hidrocentrale. A ne mo`e-
mo vi{e dopustiti da bude-
mo toliko zavisni od samo
jednog isporu~ioca gasa -
istakao je Martin Landt-
man, {ef gradwe nove nu-

klearke u razgovoru sa gru-
pom novinara iz zemaqa EU,
koji su povodom samita bo-
ravili u Finskoj i iskori-
stili priliku da posete Ol-
kiluoto. “Kad se sve sabere i
oduzme, nuklearna energija
je na{a jedina mogu}nost.
Ali, pre ili kasnije, s tom
mogu}no{}u mora}e da ra~u-
naju i druge zemqe”, dodaje
on.

Na taj isti, prakti~ni na-
~in rezonuje i ve}ina Fina-
ca. Prema istra`ivawu, ~i-
je je rezultate nedavno obja-

NA GRADILI[TU NAJMODERNIJE NUKLEARNE CENTRALE NA SVETU

“Olkiluoto 3” - vesnik
budu}nosti 
� Sa novim blokom NE “Olkiluoto”, snage
1.600 megavata, udeo nuklearne u ukupno
proizvedenoj elektri~noj energiji pove-
}a}e se sa 23 na 35 odsto 

Me|unarodna agencija za
energetiku (IEA) pozvala je pro-
{log meseca vlade svih zema-
qa sveta da ubrzaju i pro{ire
gradwu nuklearnih centrala.
To je prvi apel ove vrste u isto-
riji ove me|unarodne organiza-
cije, dugoj 32 godine. Ovaj korak
IEA deo je {irih stru~nih, nau~-
nih i politi~kih napora u sve-
tu za prelazak na ovu, kako se
isti~e, jeftiniju, ~istiju i bez-
bedniju energiju. “Treba da se
odlu~imo koliko sutra - ako ho-
}emo da u~inimo ne{to pre nego

{to stignemo do ta~ke na kojoj
vi{e ne mo`emo zaustaviti
klimatske promene, ni ubudu}e
obezbediti dovoqne koli~ine
energije”, izjavio je,  komentari-
{u}i ovaj apel, glavni ekonom
IEA poznati svetski stru~wak
Fatih Birol.  Vlade, prema we-
govim re~ima, moraju uveriti
gra|ane da je atomska energija
bezbedna i jedini racionalni
izlaz. One moraju, tako|e, da
stvore odgovaraju}i zakonski
okvir za investitore u nukle-
arne centrale.

IEA je, potom, izdala i novu
Svetsku energetsku prognozu
(World Energy Outlook) u kojoj
podvla~i da je nuklearna ene-
regija “neizbe`no sredstvo za
postizawe energetske bezbed-
nosti i spre~avawe klimatskih
promena”. Analiti~ari IEA su
izra~unali da do 2030. godine u
energetiku u svetu treba da se
investira fantasti~na suma od
18 biliona dolara. Birol je iz-
javio da }e ta cifra verovatno,
s obzirom na ka{wewe u okre-
tawu ka racionalnoj alternati-

vi, morati da bude korigovana
navi{e. 

Apel je imao veliki odjek u
svetu i izazvao je seriju raspra-
va i komentara, utoliko vi{e
{to je koincidirao sa eklatant-
nim efektima globalnog oto-
pqavawa u vidu nezapam}eno to-
ple jeseni u Evropi i velikih
lednika sa Antarktika koji se
tope i kre}u ka Novom Zelandu,
kao i sa Me|unarodnom konfe-
rencijom OUN u Najrobiju (Keni-
ja) o klimatskiom promenama. 

M. L.

PRVI APEL TE VRSTE IEA, ME\UNARODNE AGENCIJE ZA ENERGIJU

Poziv za br`u gradwu nuklearki

Znatno poja~awe kapaciteta NE
“Olkiluoto”
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vio list “Helsingin Sano-
mat”,za atomsku energiju je
60, a protiv je 35 odsto Fi-
naca. To govori da se iz
osnova preokrenuo trend
koji je dugo vladao u javnom

mwewu posle katastrofe u
“^ernobilu”, aprila 1986.
Reaktor “Olkiluoto 3” prvi
je koji je posle ove katastro-
fe po~eo da se gradi u Evro-

pi. Ve} sada planira se jo{
jedan takav objekat, koji bi
bio {esti po redu u ovoj ze-
mqi. Prema tvrdwama gra-
diteqa - francusko-nema~-
kog konozorcijuma “Areva-
Simens”, ali i ocenama ne-
zavisnih eksperata, novi re-
aktor u Finskoj bi}e najbe-
zbedniji nuklearni ure|aj
ove vrste na svetu. Nad wim
}e se napraviti masivni be-
tonski oklop koji, na pri-
mer, mo`e izdr`ati i udar
najve}eg aviona na svetu u
punoj brzini. O tome da se
me{tani ne boje atomske
elektrane, ilustruje, izme|u
ostalog, i ribolov. Ribari
love losose  koji u toploj vo-
di, koja se ispu{ta iz ure|a-
ja za hla|ewe dva postoje}a
reaktora, rastu neuobi~aje-
no veliki. A niko se ne boji
ni da svoju decu  nahrani
tim ribama.

Elektrana ima na izboru
vi{e mera za slu~aj havari-
je, ukqu~uju}i i onu koja bi
se desila u tzv. velikom ba-
zenu u kome odvija kontro-
lisano hla|ewe usijanog je-
zgra. “Mi, Finci ne volimo
iznena|ewa. Dokaza}emo da
je nuklearna energija bez-
bedna”., isti~e Veijo Riha-
nen, {ef firme “TVO”, koja
}e upravqati elektranom.

Re{en je i problem s nu-
klearnim otpadom. Blizu
“Olkiluota” ve} funkcio-
ni{e me|uskladi{te za ot-
pad iz dve postoje}e elek-
trane i jo{ dva koja se nala-
ze u mesta{cu Loviis, neda-
leko od Helsinkija. Ti blo-
kovi rade ve} 20 godina.
Istovremeno, gradi se traj-
no skladi{te. Kroz granit,
star tri milijarde godina,
bu{i se tunel dubok 500 me-
tara kojim }e prolaziti na-
tovarena teretna vozila. -
Upotrebqeno gorivo mo}i
}e da izdr`i na dnu mnogo
desetina hiqada godina” -
tvrdi Rihanen.

Reaktor “Olkiluoto 3” je,
tako|e, dokaz da nuklearka
mo`e biti sagra|ena i bez
dr`avnih para. Celu inve-
sticiju, u visini od 3,2 mi-
lijarde evra plati}e {est
velikih finskih kompani-
ja koje su formirale zajed-
ni~ku firmu “TVO”. Ta
firma }e im isporu~ivati
struju po proizvodnim ce-
nama, a vi{ak iznad po-
trebnih koli~ina i}i }e u
nacionalnu elektroener-
getsku mre`u.  

No, ne ide sve glatko.
Francuska kompanija
“Areva” saop{tila je pre
sedam meseci da }e gradwa

“Olkiluota” usled tehni~-
kih problema kasniti oko
godinu dana, {to je odmah
dovelo do pada profita i
akcija ove kompanije.
Pristalice nuklearne
eneregije to, me|utim, ni-
je obeshrabrilo. Isti ova-
kav reaktor gradi se u
Francuskoj, a o ulasku u tu
novu tehnologiju razmi-
{qa se i u nizu drugih ze-
maqa. Nedavno je u senci
velikih kranova po~elo
betonirawe dowih delova
omota~a reaktora. Na gra-
dili{tu sada radi oko 900
radnika. Na gradwi u~e-
stvuje oko 60 preduze}a iz
26 zemaqa sveta.

Devi~anska priroda u
okolini reaktora nije,
ipak, jedina stvar koja }e iz-
nenaditi posetioca. Nad
arealom stalno se polako
okre}u elise elektrana na
vetar. - Tu su zbog testirawa.
Mi smo svi za obnovqive iz-
vore ali ovo je dokaz da u
Finskoj energija iz vetra
nema smisla. Posebno zimi
kada qudima ovde na severu
treba najvi{e energije, ov-
de kod nas vetar skoro uop-
{te ne duva - zakqu~uje
Landtman. í

Milan Lazarevi}  

Darujte za Bo`i}, odno-
sno za Novu godinu u po-
klon-~estitki, elektri~nu
energiju! Sa ovim, neobi~-
nim pozivom, javila se svo-
jim korisnicima “Pra`-
ska energetika”, najve}i
isporu~ilac elektri~ne
energije u glavnom gradu
^e{ke. “To je alternativa
tradicionalnim toplim
pantoflama koje se rodi-
teqima poklawaju povodom
ovog najve}eg hri{}anskog
praznika”, obja{wava Pe-
tr Holubec, portparol
firme “Pra`ska energe-
tika”.

Kupone za poklon struje,
prema ideji ove firme, mo-

gu da, najpre, kupuju qudi
koji imaju starije rodite-
qe-penzionere. S obzirom
na to da se oni vi{e zadr-
`avaju u ku}i, veliki su
potro{a~i elektri~ne
energije, koja je ovde tri
do ~etiri puta skupqa nego
u Srbiji! A ~e{ke penzije
u odnosu na plate jo{ su
mawe nego srpske. Prose~-
na penzija ovde jedva pre-
lazi 40 odsto prose~ne
plate (u Srbiji preko 50
odsto). Sve u svemu, takav
poslovni potez posledica
je visokih cena struje u ^e-
{koj, koje spadaju u najvi-
{e u EU, ra~unaju}i i ku-
povnu mo} doma}e valute.

Kupovina poklon-~e-
stitki ve} se dosta dugo
odoma}ila u ^e{koj. Sa-
svim je uobi~ajen takav po-
klon u vidu kredita za mo-
bilni telefon, tretman
kod frizera, masera i tome
sli~no, ali i za vo`wu ba-
lonom iznad Praga. 

Elektri~na energija se,
prema ponudi “Pra`ske
energetike”, mo`e kupova-
ti na poklon ve} u vredno-
sti od 3,57 evra pa navi{e.
Kupon, naravno, mo`e da
koristi samo onaj ko ima
ugovor sa “Pra`skom
energetikom” o snabdeva-
wu elektri~nom energi-
jom. “Jednostavno u kance-

lariji se podigne kupon,
ispuni podacima o prima-
ocu poklona, plati se na
po{ti ili banci, ili
kroz mobilni, pa se onda
mo`e staviti pod novogo-
di{wu jelku sa drugim po-
klonima”, obja{wava Ho-
lubec. 

Ostali direktni pro-
davci elektri~ne eneregi-
je doma}instvima izvan
metropole, kao {to su gi-
ganti ^EZ i E.ON o ovo-
me, zasad, ne razmi{qaju i
wihove reklamne kampawe
usmerene su na neke druge
ciqeve. í

M. Lazarevi}

NEOBI^AN POSLOVNI POTEZ “PRA[SKE ENERGETIKE” U ^E[KOJ

Struja kao poklon za Bo`i}
� Stariji qudi, odnosno penzioneri, zbog visokih cena struje, koje su i za tri-~etiri puta ve}e
nego u Srbiji, najugroæenija kategorija potro{a~a
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Okru`en Atlanti-
kom i ve~itim le-
dom, Island na da-
lekom severu Sta-

rog kontinenta predstavqa
pravi energetski fenomen.
Sa samo 270.000 stanovnika,
ali sa jednim od najvi{ih
standarda na svetu, ova ze-
mqa u`iva blagodeti bogat-
stva geotermalne energije i
vode, odakle sti`e gro od
6.000 megavata instalisane
snage u wegovoj elektropri-
vredi. Polarna klima i su-
rovi vetrovi “pobe|eni” su
izvanrednim centralnim
grejawem (89 odsto ku}a i
stanova) iz geotermalne
energije kojima je ova mala,
ali privredno jaka zemqa,
prebogata. Cifarski izra-
`eno, islandska elektro-
privreda obezbe|uje polovi-
nu potrebne elektri~ne
energije iz geotermalne
energije, ne{to oko 20 odsto
iz vodene snage, a ostalo iz
termoelektrana na gas i
naftu. Ukupna instalisana
snaga proizvodnih kapaci-
teta, ina~e, iznosi oko 6.000
megavata.

Island je, podse}awa ra-
di, uz Japan, Italiju, Novi
Zeland i ameri~ku saveznu
dr`avu Kaliforniju veli-
ki “potro{a~” geotermal-
ne energije. Primera ra-
di, Rejkjavik, glavni grad,
u`iva blagodeti geote-
rmalne energije u elek-
tri~noj energiji, zagreva-
wu ku}a i stanova i obezbe-
|ivawu tople vode vi{e od
{ezdeset godina. [irom
Islanda ona se koristi za
zagrevawe otvorenih baze-
na, zagrevawe tla, ribar-
stvo, su{ewe vune i gra|e-
vinske stolarije i u vete-
rini.

Kako to sve funkcioni{e
u praksi, svedo~i primer
“Plave lagune” na 40 kilo-
metara od Rejkjavika. Re~ je
o bazenu prirodnih minera-
la bogatih geotermalnom
energijom na poqu od vul-
kanske lave. Laguna ima
plavu boju zbog algi na we-
nom dnu. Nalazi se pored
termoelektrane “Svartsen-
gi”, koja preko mo}nih pum-
pi koristi geotermalnu vo-

du od 240 stepeni Celzijusa,
a nalazi se na dva kilometra
dubine. Elektrana tako pro-
izvodi elektri~nu energiju,
a u povratnom procesu topla
voda se koristi za zagrevawe
ve}ine islandskih domova.
“Plava laguna” je poznata i
kao bawa za le~ewe psorija-

ze i raznih vrsta ekcema. Ta-
mo se proizvode i vrlo uspe-
{no prodaju preparati za
ko`u sa prirodnim sastoj-
cima.

Na Islandu je u radu 27 re-
gionalnih pumpnih sistema
za proizvodwu elektri~ne
energije. Najve}i je u Rejkja-
viku i opslu`uje oko 150.000
qudi. Nacionalna energet-
ska Agencija (NEA), preko
12 komandnih centara, stal-
no prati proces proizvodwe

struje i efikasnost sistema.
Posebno se vodi ra~una o
tome da bilo {ta ne naru{i
izuzetno ~istu `ivotnu sre-
dinu, po ~emu je Island na-
daleko ~uven. Kurioziteta
radi na ovom tlu postoji 120
geotermalnih bazena na
otvorenom - za kupawe i le-
~ewe. Najve}i “Laugarda-
slug” prostire se na 1.500
kvadratnih metara na obodu
Rejkjavika i u wemu je tempe-
ratura vode od 35 do 42 ste-
pena Celzijusa. 

Prva geotermalna elek-
trana, sada instalisane
snage 30 MW podignuta je
davne 1969. u mestu Bjarma-
flag. Takvih elektrana na
Islandu ima oko pedeset, a
najve}a je “Svartsengi” sa
400 megavata instalisane
snage i koja se nalazi u fa-
znoj izgradwi.

Kada je re~ o hidroenergi-
ji, najve}a brana je “Sejdis-
fjodur” na krajwem severu.
To je deo hidrosistema,
ukupne snage oko 350 megava-
ta, koji }e biti zavr{en do
kraja naredne godine. Zbog
konfiguracije terena, kre-
nulo se u masovne podzemne
hidroprojekte i tunelsko
povezivawe za serije rever-
zibilnih elektrana. Od
Islan|ana se u energetici,
zaista, mo`e mnogo nau~i-
ti. Oni najboqe potvr|uju
staru poslovicu: boqe je
znati, nego imati. í

B. Seni~i}

ELEKTROENERGETSKI SISTEM ISLANDA PRIMER EFIKASNOSTI I RACIONALNOSTI

Struja iz geotermalnih
izvora
� Iz zna~ajnih potencijala geotermalne
energije Islan|ani obezbe|uju central-
no grejawe (89 odsto) i toplu vodu, po ~e-
mu su jedinstveni u svetu 

Hidro projekat “Karahjunkar” jedan je od najve}ih neimarskih
poduhvata te vrste u Evropi. Posao je vredan milijardu dola-
ra i poveren je kompanijama “Amafell”, “Fosskraft” i “NCC
International”. Tunel je dug 70 kilometara, 14 metara {irok i
visok 34 metra. Izgradwa obuhvata i podizawe tri mawe bra-
ne. Ciq je obezbe|ivawe elektri~ne energije za novo talioni-
cu aluminijuma.

Kilometri tunela pod zemqom

Brana “Sejdsflodur”

Hidro projekat “Karahjunkar”
vredan milijardu dolara
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Rumunija : Spremni za
evropsko tr`i{te

Velike rumunske kompanije koje se
bave proizvodwom i prometom elek-
tri~ne energije, spremne do~ekuju
ulazak na tr`i{te Evropske unije,
od 1. januara 2007. godine, odnosno
od dana kada }e Rumunija postati
~lanica Evropske zajednice, izjavio
je Darius Meska sekretar Ministar-
stva za ekonomiju i trgovinu. - Sre-
}om po na{u zemqu, velike kompani-
je koje se bave energijom, ve} su u po-
odmakloj fazi kada je re~ o prime-
wivosti projekata, a to omogu}ava
neometan transport, proizvodwu i
distribuciju elektri~ne energije.
Ve}ina na{ih distributera je, nai-
me, privatizovana i sledi privati-
zacija proizvo|a~a u skladu sa pla-
novima Ministarstva za ekonomiju
i trgovinu. Smatramo da smo u tom
procesu napredovali i da zato ne}e-
mo imati te{ko}a - izjavio je Meska.
Ne predvi|a se, tako|e, da }e do kri-
ti~ne situacije do}i ni kada je re~ o
cenama struje u Rumuniji, nakon ula-
ska u Evropsku uniju. Meska smatra
da }e cene za stanovni{tvo biti
podno{qive. Posle 2007. godine u
Rumuniji }e se cene odr`avati uz ve-
}i napor korisnika, naro~ito sta-
novni{tva i velikih potro{a~a u
industriji”, procewuje se u Mini-
starstvu za ekonomiju i trgovinu.

(IZVOR: ROMPRES)

Al`ir:  Mogu} izvoz 
u Evropu

Na Tre}oj konferenciji komiteta
Magreba (zemaqa severne Afrike)
za elektri~nu energiju, prema Nure-
dinu Buterfi, direktoru “Sonelga-
za”, Al`ir bi mogao, narednih godi-
na, da izvozi struju u Evropu. Al-
`irski program interkonekcije
(ili povezivawa) struje je vrlo am-
biciozan. Nekoliko projekata je ve}

ostvareno, a kod drugih realizacije
ili priprema je u toku. [to se ti~e
interkonekcije zemaqa Magreba,
Buterfa je najavio da “}e magrebin-
sko tr`i{te biti oja~ano novim
projektima”. Prvi takav projekat od-
nosi se na interkonekciju Al`ira i
Maroka za {ta je izdvojeno 400 mi-
liona dolara. Podvodnim kablom u
moru uspostavi}e se i veza sa [pa-
nijom. Generalni direktor “Sonel-
gasa” je istakao i veliki projekat,
koji je u pripremi, a ~ija se vrednost
procewuje na 700 miliona evra. Re~
je o interkonekciji sa Tunisom. Ovi
bazi~ni projekti bi}e oja~ani i sa
nekolicinom drugih, koji }e Al`ir
povezati sa pet zemaqa Magreba. Od
wih se izdvaja projekat Ha|reta Enu-
sa, koji }e posle realizacije u 2008.
godini, povezati Istok i Zapad ze-
mqe i omogu}i}e jo{ intenzivniju
magrebinsku interkonekciju.”  Taj
projekat omogu}i}e Al`iru da izvo-
zi struju u sve zemqe UAM-a (Unije
Arapskog Magreba)

(IZVOR: LA TRIBUNE - PARIZ)

Kina: Najve}a solarna
elektrana

Kina najavquje podizawe najve}e
solarne elektrane na svetu, u Dunhu-
angu, gradu u provinciji Gansu. Pre-
ma Ksinhua agenciji, elektrana }e
se graditi pet godina, ima}e snagu
od 100 megavata i ko{ta}e oko 6.03
biliona yuana (oko 766 miliona do-
lara).

Ovo je veoma zna~ajna vest, jer Ki-
na predstavqa potencijalno “najve-
}e svetsko tr`i{te” solarne ener-
gije, izjavio je Dejvid Saltman, ge-
neralni direktor solarne kompani-
je “Open Enerxi”. “To je nacija koja
se danas najbr`e razvija  na planeti
i koja pokazuje veliki interes za ob-
novqivu energiju”, Kina ulazi na ve-
lika vrata. Nesumwivo je da }e osvo-
jiti veliki deo tr`i{ta. Uostalom,
to po Saltmanu i moraju, jer se tre-
nutno previ{e oslawaju na ugaq i
prosto uni{tavaju okolinu.” Konku-
rencija je, me|utim, svuda: bavarski
“Solarpark”, ameri~ki “SanEdi-
son”, nema~ki “PauerLajt”. Izrael,
tako|e, planira solarnu centralu od
100 ili ~ak i od 500 megavata. U ok-
tobru je Vlada Australije najavila
izgradwu najve}e centrale na svetu
od 154 megavata, u dr`avi Viktorija.
Radovi bi trebali da po~nu 2008.
svoj puni kapacitet }e dosti}i 2013.
godine. U Kaliforniji se, 2008. go-
dine planira podizawe solarne
farme ja~ine 300 i 500 megavata. -
Ciq nam je da u narednih 15 do 20 go-

dina, polovinu ukupnih potreba za
energijom pokrijemo obnovqivom
energijom - rekao je gospodin Salt-
man. Ako nameravamo da uti~emo na
globalno zagrevawe planete i sma-
wimo koli~inu ugqen-dioksida i
efekat staklene ba{te, u interesu
nam je da podi`emo industriju na
mnogo br`i na~in nego {to to ~i-
nimo danas. To je mogu}e, a `eqa i
interes svih nas.

(IZVOR: REDHERING)

[vajcarska: Milioni za
alternativnu energiju

U [vajcarskoj je za decembar naja-
vqeno osnivawe firme “Obnovqiva
energija akcionarsko dru{tvo” sa
po~etnim kapitalom od 10 miliona
{vajcarskih franaka (oko 6 milio-
na evra). Ovo dru{tvo bi}e filija-
la najve}eg {vjacarskog distribute-
ra energije i “pokriva}e” projekte
mini-hidroelektrana, solarne
energije, biomase (drvo) i vetrewa-
~a. Prva investicija u vi{e mini-
hidroelektrana projekata gradwe
iznosi 5,5 miliona {vajcarskih
franaka. Radovi }e po~eti tokom
idu}e godine. 

(IZVOR: “LE TEMPS”, @ENEVA) 

Valentina Joki}

IZ SVETSKE [TAMPE
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KULTURA

STUDENICA - IZ DRUGOG UGLA

Prva srpska 
bolnica
� Osnivawe bolnice u Studenici u 1202.
godini pripisuje se Rastku Nemawi}u
� [ok-terapije sa hladnom vodom?

P re ~etvrt veka bio
sam u Studenici i
pisao o posledica-
ma razornog ze-

mqotresa koji je pogodio
Kopaonik, razru{io tro-
{ne ku}e u planinskim se-
lima, a ~ak i ovde, ispod Ra-
do~ela, trideset pet kilome-
tara daqe od epicentra,
o{tetio manastirska zdawa.

Onda{wi iguman Jovan,
danas je Vladika {umadij-
ski, a na ~elu bratstva je
otac Tihon, za koga sam ~uo
da je ro|en sredinom sedam-
desetih i da je, pre no {to se
zamona{io, zavr{io Fakul-
tet likovnih umetnosti. Da-
kle, sigurno me se ne
mo`e se}ati. Vi{e me
je rastu`ilo {to ni
starom arhimandritu
Savi moje ime i lik
nisu govorili ni{ta:
ipak, srda~no su nas
do~ekali i smestili u
gostoprimnicu slu-
`e}i nas kafom, ~a-
jem, rakijom, vodom i
medom… Posle mona{ki ru-
~ak s wima, obavezno!

- Da ste mu blagovremeno
poslali faks ili mejl, sva-
kako bi vam dao blagoslov -
te{io nas je iguman Tihon. -
A ja bez vladike Hrizostoma
ne mogu… Ne smem. Jedino
da snimite, ali i to samo
fotoaparatom: kamere u ma-
nastiru nisu dozvoqene!

- Nego, pri~a se da }e na
Studenici biti izgra|ena
mini hidrocentrala za po-
trebe manastira, da je mini-
star za energetiku zbog toga
ve} boravio ovde? - ugrabio
sam priliku da pitam.

- Gde ste to ~uli? - zgranuo
se.

- Pa, u kafani, gde drugde.
- A, u kafani - nasmejao se.

- Tamo pre mene saznaju sve

{ta }e biti. Mora da su spa-
zili gospodina Naumova u
{etwi kada nam je dolazio?
No}io je ovde. A, ta~no je,
razgovarali smo i o tome…  

Onda nas je prepustio
Draganu Jevremovi}u, ku-
stosu, da nas provede kroz
sve tri preostale crkve, Bo-
gorodi~inu, Kraqevu (sa-
gradio kraq Milutin
1314.) i Nikoqa~u, od ~etr-
naest, koliko ih je nekad
bilo u manastirskom kom-
pleksu: da nam se na|e i po-
mogne ako negde zapne. Da l’
nam je on rekao da je u mana-
stir nedavno dolazio i je-
dan od direktora pariskog

Luvra, koji je, navodno, dok-
torirao na Kraqevoj crkvi
mada je nikad nije video, pa
su mu u woj postavili skele
da lak{e sagleda jedan od
najlep{ih `ivotopisa pod
kapom nebeskom, da kona~no
sazna o ~emu je pisao diser-
taciju.

Mogli smo Dragana da ki-
wimo pitawima ceo dan,
ali to {to bi nam on rekao
ve} se zna: ono {to je nas za-
nimalo nepoznato je, ne izu-
~ava se ni na istoriji umet-
nosti niti na medicini
(postoji katedra, ali nema
predavawa iz istorije medi-
cine), ne spomiwe se u enci-
klopedijama, leksikonima,
monografijama i bedekeri-
ma. Zato smo mu zahvalili i
daqe nastavili sami.

Kraj ulaza u manastir,
onog bli`eg trpezariji sve-
tog Save, nalazi se beli
mermerni monolit na kome
je uklesana poruka da je tu
osnovana - prva srpska bol-
nica. Ni{ta vi{e; ni ko je
osnovao, ni za{to, niti za
koga, a to uvek rasplamsa ra-
doznalost.

Postoji pri~a koja veli
da je vizantijski car, pora-
ziv{i Stefana Nemawu, od-
veo su`wa u Carigrad, jer je
obi~aj nalagao da se pobe|e-
ni neprijateq izvede pred
svetinu i javno ponizi: ni-
{ta vi{e, ali ni mawe od
toga. Kad su obavili sve {to

je ovaj “protokol”
zahtevao, zatvorio
ga je u neki cari-
gradski manastir
~iji su kalu|eri bi-
li sledbenici Hi-
pokrata, Celzusa i
Galena (mo`da i
Avocene), dobro po-
znavali onda{wu
medicinu i vodili

dobro organizovanu i jo{
boqe opremqenu bolnicu.

Po povratku iz sramnog
su`awstva, Stefan Nema-
wa, koji je ve} nosio mona-
{ko ime, po uzoru na cari-
gradsku, osnovao je i ovu, u
Studenici. Ipak, po dati-
rawu (1202. godina), osni-
vawe bolnice pre bi treba-
lo pripisati Rastku Nema-
wi}u, potowem Svetom Sa-
vi, nego Stefanu Nemawi,
monahu Simeonu (umro
1200.), danas svecu ~ije se
miroto~ive mo{ti ~uvaju u
zlatom opto~enom }ivotu
kraj bo~nog zida Bogorodi-
~ine crkve, wegove zadu-
`bine.

Ali, takore}i ni{ta od
artefakata koji bi ukaziva-
li na to da je tu zbiqa bila

na{a prva bolnica nije sa-
~uvano, a rukopisi sa uput-
stvom za rad monaha lekara
nestali su u lavirintu vre-
mena i zaborava. Ipak, ne-
{to je i prona|eno…

Po zanimqivoj pri~i Ma-
rije Jovin, istori~arke
umetnosti i arhitekte {to
se nekoliko decenija bavi-
la rekonstrukcijom i resta-
uracijom Studenice, koju mi
je poverila jo{ pre ~etvrt
veka (prohujalo vreme ju je
verovatno nakitilo mojim
ma{tarijama), tokom zemqa-
nih radova na ju`nom pod-
gra|u manastirskih zidina
otkrivene su nekakve velike
kamene kade za koje niko
`iv nije znao ~emu su slu-
`ile?! Razbijali su glavu s
wima onoliko, ali im ni-
{ta razumno nije padalo na
pamet. Nisu bile za kupawe:
monasi nikad nisu bili na-
kloweni vodi, niti se pir-
kali svaki ~as. 

Sasvim slu~ajno, izvesni
lekar op{te prakse koji je
le~io pacijente Guberevca,
odnosno ~uvene psihija-
trijske bolnice “Dr Laza
Lazarevi}” u Beogradu od
“obi~nijih” bolesti, zate-
kao se u Studenici kao tu-
rista, pa kada je ~uo s ka-
kvim se pitawima nose ar-
heolozi i istori~ari, za-
pitao se naglas da li bi to
mogle biti kade sa hladnom
vodom, za potapawe sumasi-
{av{ih? Jer, objasnio je
on, bila je to, sve do otkri-
}a elektri~ne struje, jedi-
na poznata {ok-terapija.

Gotovo svi srpski sredwo-
vekovni manastiri bili su
i svojevrsne “specijalisti~-
ke klinike” u kojima je na-
rod tra`io lek. í

Milo{ Lazi}

U manastiru 
“Studenica” 

po~ivaju mo{ti 
Svetog Simeona

Kraj ulaza u manastir nalazi se
beli mermerni monolit na kome

je uklesana poruka da je tu 
osnovana - prva srpska bolnica

*

*



57

DECEMBAR 2006 kWh BROJ 395

PORTRETI: SAVA KOSANOVI]

[pijun ili diplomata
� Da li su ga vlasti nove Demokratske Federativne Jugoslavije zadr`ale u diplomatiji i
u SAD zbog wegovog sofisticiranog poznavawa posla kojim se do tada bavio, ili tek sa
smi{qenim planom da se preko wega, kad za to do|e vreme, domognu Tesline ostav{tine

Kraj glavne staze
{to od ulaza u be-
ogradsko Novo
grobqe vodi do

crkve Svetog Nikole, zadu-
`bine porodice Teodoro-
vi}, u prvom redu parcele
broj 6, stoji spomenik od
crnog mermera. Na wemu,
ispod rondele sa bareqe-
vom na kojem je prikazan
ispijen ~ovek o{trih crta
lica, zlatnim slovima je
ispisan tekst: Sava Kosa-
novi} 1894 - 1956. Okru`en
neumereno kitwastim ste-
lama uglednih Beogra|ana,
koje su podigla zahvalna
deca i naslednici ne pro-
pu{taju}i da na wima nave-
du sve titule i ~inove po-
kojnika, ovaj pleni pogle-
de namernika skromno{}u
i jednostavno{}u.

Za one koji znaju ne{to
malo nacionalne istorije,
to ime je sasvim dovoqno i
bez dodatnih podataka ili
epitafa. Ostalima se ono
pri~ini poznato jer podse-
}a na slavnog kwi`evnog ju-
naka Savu Savanovi}a, “po-
sledweg srpskog vampira”.

Da je ispod lika u bare-
qefu napisano da je Sava
Kosanovi} bio se-
stri} Nikole Tesle,
sin wegove mla|e se-
stre Marice, sve bi
bilo jasnije, ali jo{
nedore~eno. Naime,
on je verovatno jedi-
ni diplomata pod
kapom nebeskom koji
je svojoj otaxbini
slu`io pod dva re-
`ima i dva opre~na
sistema.

Nedavno je sa dela arhive
ameri~kog FBI skinuta
oznaka tajnosti, kakvu nose
dokumenta od izuzetne va-
`nosti za najmo}niju vele-
silu sveta. Tako je na sve-
tlost dana iza{ao i jedan
poverqivi izve{taj izve-
snog agenta (~ije je ime u

re~enom izve{taju uredno
zacrweno), koji je posvedo-
~io da je mister Nikola
Tesla, veliki svetski na-
u~nik srpskog porekla, jo{
za ̀ ivota svoju ostav{tinu
usmeno zave{tao - Insti-
tutu “Nikola Tesla” u Beo-
gradu. Time je kona~no re-
{ena enigma da li je Sava
Kosanovi}, Teslin se-
stri}, ambasador kraqev-
ske, ali i socijalisti~ke
vlade Jugoslavije u SAD,
iskoristio ~asak nepa`we
uvek budnih qudi bezbed-
nosnih agencija i wegovu
obimnu dokumentaciju, sku-
pa s urnom, odneo iz zemqe
i predao “komunistima iza
gvozdene zavese”.

Tek nedavno, zahvaquju}i
se}awima Vilijama Ter-
boa, unuka Tesline starije
sestre Angeline (udate Tr-
bojevi}) iz Detroita, sa-
znalo se da je Sava Kosano-
vi} i pre Drugog svetskog
rata bio - simpatizer soci-
jaldemokratije ~ije se ide-
je tada nisu preterano raz-
likovale od komunisti~-
kih. U svojim memoarima
on spomiwe kako se u jugo-
slovenskoj misiji pri Uje-

diwenim nacijama jednom
prilikom susreo sa Edvar-
dom Kardeqem, visokim
funkcionerom tada{we
SFR Jugoslavije; predsta-
vqen mu je kao unuk Nikole
Tesle, ali je mnogo ja~i
utisak na ovog komunisti~-
kog politi~ara ostavilo
to {to mu je Sava Kosano-

vi} bio ujak. Iz tog razgo-
vora Vilijam je zakqu~io
da su komunisti jo{ pre ra-
ta imali nekakvu vezu sa
Savom, dok je slu`bovao u
ambasadi Kraqevine Jugo-
slavije u Va{ingtonu.

Ali, to saznawe otvara sa-
svim novo pitawe: da li su
vlasti Demokratske Federa-
tivne Jugoslavije Savu Kosa-

novi}a zadr`ale u diploma-
tiji i u SAD zbog wegovog
sofisticiranog poznavawa
posla kojim se do tada bavio,

ili tek sa smi{qe-
nim planom da se
preko wega, kad za
to do|e vreme, do-
mognu Tesline zao-
stav{tine?

Vilijam Terbo
tvrdi da bi kom-
pletna Teslina
ostav{tina i we-
gova urna najvero-
vatnije ostali u

Americi da se o woj starao
wegov otac Nikolas Terbo
(alijas Nikola Trbojevi}),
jer su i on i Tesla bili
ameri~ki dr`avqani. Na-
vaqivawe Save Kosanovi-
}a da se Teslino telo kre-
mira, navodno po izri~i-
toj `eqi slavnog nau~ni-
ka, dobilo je pun smisao

tek kada je po smrti svog
ujaka sve wegove stvari iz
hotelske sobe u “Wujorke-
ru” i iz sefova {irom Wu-
jorka sakupio i uskladi-
{tio u magacine u koje se
deponovala ostav{tina
upokojenih neamerikana-
ca. Naime, odatle je put do
jugosloveskog prekookean-
skog broda, kojim je 1952.

godine Teslina ostav{ti-
na prevezena u dubrova~ku
luku, bio jednostavniji i
bez velikih carinskih
provera i zanovetawa.

Ispostavilo se i to da
ameri~ki nau~nici ~ak ni-
su ni bili u prilici da za-
vire u bele{ke ovog slav-
nog nau~nika, kojih je po
zavedenom spisku dokume-
nata koji se ~uvaju u muzeju
Nikole Tesle u Beogradu,
bilo na oko - sto hiqada
pojedina~nih papira.

Sava Kosanovi} je ro|en
u Pla{kom kraj Ogulina
29. maja 1894. godine, a um-
ro je u Beogradu 14. septem-
bra 1956. godine. Sahra-
wen je kao heroj, uz dr`av-
ne po~asti kakve su se uka-
zivale samo najvi{im po-
liti~arima. í

Milo{ Lazi}

Poverqivi izve{taj FBI 
posvedo~io je da je Tesla 

svoju ostav{tinu jo{ za `ivota
usmeno zave{tao Institutu
“Nikola Tesla” u Beogradu

*

*

Kraq Petar II Kara|or|evi} u
poseti Nikoli Tesli juna
1942. godine u wujor{kom 

hotelu “Wujorker” 
(Sava Kosanovi} tre}i s leva)
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BISOKOPI 

“POTOMCI”
U re`ija Alfonsa Cuarona u na{e

bioskope sti`e jedan od najboqih
filmova ovogodi{we “Cinemanie”,
futuristi~ka, avanturisti~ka drama
“Potomci”. Glavne uloge igraju sve
popularniji i tra`eniji Klajv
Oven, Majkl Kejn i Xulijen Mur.

Najmla|i stanovnik umire u 18-oj
godini. Qudskoj populaciji preti
uni{tewe i izumirawe. Radwa fil-
ma sme{tena je u Londonu, rastrza-
nom izme|u nasiqa i agresivnih na-
cionalisti~kih sekti, a prati glav-
nog junaka Tia (Klajv Oven), trezve-
nog i realisti~nog borca za `ivot i
opstanak qudske rase. Posledwa na-
da za spasewe planete le`i u trudni-
ci koju }e Tio da za{titi od velikih
opasnosti, dok se i sam bude borio
protiv sopstvenih demona. 

Da li je ova vizija budu}nosti pot-
puno mra~na ili nosi nadu? Scena-
rista i re`iser ovaj film vidi kao
refleksiju onoga {to je u glavama
qudi koji }e ga i gledati. Dodaje:
“Dok smo stvarali pri~u, neke stvari
koje smo ubacili u na{u istoriju su
zapravo do po~etka na{eg filma, po-
~ele i da se de{avaju - ukqu~ili smo
televizor i videli slike koje smo
predvideli da }e se desiti tek za 21
godinu! Ali, ne ̀ elim da qudima na-
bacujem neke ideje ili lake odgovo-
re, nego samo neka pitawa o kojima
}e razmi{qati. Ovaj film, tako, no-
si nadu u budu}nost onoliko koliko
i sami qudi pojedina~no.”

Nepopularno “englesko vreme”, sa
jakim vetrovima i olujom, blatom i
te{kim oblacima, a gde je film
sniman, za ovu pri~u u prete`no si-
voj viziji bliske budu}nosti bilo je
kao poklon iz raja. Snimawe na i
oko londonskih najprometnijih ta-
~aka bio je posebno te`ak zadatak.
^inilo se, tako|e, da su tvorci
filma bili preambiciozni kada su
birali prepoznatqive lokacije.
Trud se, ipak, isplatio sa mnogo
stvarnih (i trenutno prepoznatqi-
vih) lokacija u Londonu i Vestmin-
steru, ukqu~uju}i i Trafalgar
skver, Kraqi~in predwi vrt, Sent
Xejms park.

“CASINO ROYALE”
Novi, dugoo~ekivani nastavak

filma o Xejmsu Bondu “Casino

Royale”, nakon svetske premijere,
stigao je i u na{e bioskope. Zasno-
van je na istoimenoj noveli Jana
Fleminga. Objavqen 1953. godine, to
je bio prvi roman o agentu Bondu. 

“Casino Royale” predstavqa Bonda
pre nego sto je dobio “dozvolu za ubi-
jawe”. Ali, to ga ne ~ini mawe opa-
snijim i zahvaquju}i uspe{nim izvo-
|ewem dva atentata, dobija “00” sta-
tus. 

Bondova prva 007 misija vodi ga na
Madagaskar, gde {pijunira terori-
stu Molaku (Sebastien Foucan). Posto
se sve ne odvija po planu, Bond odlu-
~uje da istra`uje, nezavisno od M 16,
sa namerom da prati teroriste do
wihovog skloni{ta. Prate}i trag do
Bahama, upoznaje Dimitriosa (Simon

Abkarian) i wegovu devojku Solange
(Caterine Murino). Saznaje da je Di-
mitrios povezan sa Le Chieffom

(Mads Mikkelson), bankarom najpo-
znatije svetske teroristi~ke orga-
nizacije. Tajna slu`ba saznaje da Le

Chieffe `eli da izvu~e novac u poke-
ra{koj igri sa visokim ulogom u
kockarnici “Casino Royale” u Crnoj
Gori. M 16 {aqe 007 da igra protiv
wega, znaju}i da }e poraz Le Chieffa,
uni{titi celu wegovu organizaciju.
“M” (Judi Dench) stavqa Bonda pod
budnim okom zavodnice Vesper Lynd
(Eva Green). U Crnoj Gori se Bond
udru`uje sa Mathisom (Giancarlo Gi-

annini), lokalnim agentom M 16 i Fe-
lix Leitherom (Jeffrey Wright), koji
{titi interese CIA. Maratonska
igra po~iwe puna prqavih trikova i
nasiqa, dok ulog raste slu`e}i se
krvavim novcem i rezultiraju}i za-
stra{uju}im klimaksom.

Ovog puta u ulozi agenta “sa dozvo-
lom da ubije” je Danijel Krejg, prvi
plavi Bond u istoriji. Kada je obja-
vqeno da }e on biti novi 007, qubi-
teqi ovog serijala su se podelili.
^ak su osnovana dva sajta - jedan onih
koji ne podr`avaju wegov izbor i
drugi wegovih fanova.. Na{oj pu-
blici }e, svakako, biti zanimqivo i
pojavqivawe Lazara Ristovskog u
filmu, u epizodnoj ulozi.

POZORI[TE

“PEPEQUGA”
Iako naslov navodi na to da je re~ o

de~ijoj predstavi, nije tako. Nova “Pe-
pequga” po tekstu Igora Bojovi}a po-
stavqena je na sceni Pozori{ta “Bo-
{ko Buha”, a namewena je i deci i odra-
slima. Rediteq Milan Karaxi} akcen-
tuje u poznatoj bajci to da je pobednik
onaj ko se potrudi. Tako se, u ovom sa-
vremenom tuma~ewu, na mesto dobre vi-
le uvodi duh majke koja se pona{a kao
pravi terapeut. Ona oja~ava Pepequgi-
no samopuzdawe, poquqano lo{im `i-
votnim okolnostima. Isto }e za Prin-
ca u~initi wegova dvorska Luda, pa }e
se, iako razma`en, potruditi i izbo-
riti za Pepequginu qubav. I ma}eha
}e zadobiti strasnu Kraqevu qubav,
mada je `elela samo vlast i mo}. A se-
stre Izabela i @izela spa{}e s
Princa na wegove a|utante. I tako }e
na kraju svako dobiti onoliko koliko
se potrudio i zaslu`io. U naslovnoj
ulozi je mlada glumica Jelena Petro-
vi}, princa igra @arko Stepanov, dok
je ma}eha Gorica Popovi}, a Luda De-
jan Lutki}. Idealna bajkovita pred-
stava i po sadr`aju, a svakako i vizuel-
no, uve{}e nas na pravi na~in u novo-
godi{we i bo`i}ne praznike.

IZLO@BE

“KALIGULA” FRAN^ESKA 
VECOLIJA

U Salonu Muzeja savremene umetno-
sti otvorena je izlo`ba Fran~eska Ve-
colija (Francesco Vezzoli) “Kaligula”.
Na po~etku 21. veka Vecoli koristi ho-
livudske produkcione standarde i
stvarne holivudske zvezde da poka`e
banalnost i opscenost sveta koji nas
okru`uje, ne izuzimaju}i iz te kritike
ni poqe vizuelne umetnosti, pa ni sa-
mog sebe. 

“On nikoga ne patronizira, a para-
lela sa najdekadentnijim periodom
rimske istorije je savim o~igledna i
lako ~itqiva metafora. Ali, ako je
Mario Prac u pravu, dekadentni dendi



samo je nali~je umetnika osetqivog na
socijalne nepravde. 

Vecolijev “Kaligula” ponekad je
shva}en kao kritika ameri~kog
imeperijalizma, nekad ~ak i savre-
menog Holivuda, a u najboqem slu-
~aju kao komentar na globalnu me-
dijsku situaciju - ka`e Marina
Marti}, kustos izlo`be. ^ini se,
ipak, da se zna~ewe wegovog rada
nalazi u oku posmatra~a i da se mo-
`e tuma~iti kao kritika savremene
umetnosti. Sama ~iwenica da se au-
tor ne obra}a sa mesta instance, ve}
u svom videu spremno preuzima ulo-
gu, dodu{e zbuwenog i stidqivog
Kaligule, ~ini da wegov rad bude
li{en dve najiritantnije osobine
ve}ine anga`ovanih radova - pate-
tike i samodopadnosti, dodaje Ma-
rina Marti}. A preduzeti postupak
ove izlo`be pokazuje poznavawe i
uva`avawe popularne kulture koje u
vizuelnoj umetnosti deluje blasfe-
mi~no, poput Kaligulinog posta-
vqawa kowa za senatora.” Izlo`ba
}e biti otvorena do 18. decembra.

KWIGE

“PIJAVICE” DAVIDA 
ALBAHARIJA

“Pijavice” predstavqaju ne{to sa-
svim novo u bogatom opusu Davida Al-
baharija. Ve} na prvi pogled, pre svega,

jasno je da jedan od
najzna~ajnijih do-
ma}ih pripoveda~a
nikada do sada nije
napisao kwigu ova-
kvog obima: blizu
tri stotine strani-
ca, od{tampanih
sitnim slogom, plus
pri~a inspisana u
jednom dahu, to jest u
jednom jedinom pa-

susu. No, ono {to je va`nije od ove
formalne ~iwenice jeste izbor teme
koju pisac sme{ta na ovom velikom i
bogatom proznom prostoru. Albahari
se, ovog puta, direktno i do kraja po-
sve}uje aktuelnom problemu koji dono-
si svakodnevnica. Novi roman “Pija-
vice” kwi`evnik je opisao kao “roman
o predrasudama koje mewaju qude i pra-
ve od wih stvorewa koja slepo slu{aju
i spremna su da urade sve {to se od wih
tra`i”. “Takve predrasude nisu neka
posebna odlika dana{we Srbije, ve}
postoje u celom svetu i moja pri~a je
sme{tena u Beograd i Zemun samo zato
{to to podru~je najboqe poznajem”, na-
veo je Albahari u intervjuu splitskom
“Feral tribjunu”.

Prema wegovim re~ima, “Pijavi-
ce” se, osim na Srbiju, isto tako od-

nose i na Kanadu, Hrvatsku, Fran-
cusku ili bilo koju drugu zemqu.
“Svugde postoje qudi koji, poput ka-
kvih pijavica duha, nastoje da isi-
saju iz nas svako ose}awe dobrote i
tako nas prepuste vladavini strane
zla”, dodao je pisac.

“MITOLOGIJA SVETA” - 
FERNAN KONT

“Mitlogija sveta” je velika odi-
seja kroz vekove i kontinente u veo-
ma luksuznom povezu, izuzetno boga-
to ilustrovana sa potpisom prizna-
te svetske ku}e - Larousse. Autor
kwige Fernan Kont je diplomira-
ni teolog i profesor kwi`evno-
sti, autor brojnih kwiga iz oblasti
mitologije, filozofije i religije,
sara|ivao je i na delu “Encyclopedia
Universalis”, a kod Larusa je objavio
“Re~nik hri{}anske cvivilizaci-
je”. Ova kwiga poziva ~itaoce na
proputovawe od Mediterana do Se-
verne Evrope, od Indije do Kine i
Japana, od Okeanije do Sredwe
Amerike, od Afrike do Madagaska-
ra predo~avaju}i mu sr` kulturne
ba{tine sveta. Sa mitologijom,
stare civilizacije su prona{le od-
govor na velika pitawa ~ove~an-
stva: stvarawe i uni{tewe sveta,
poreklo qudi, `ivot posle smrti,
velike prirodne pojave, nevidqive
svetove. Polaze}i od mitova o po-
stojawu, od panteona i genealogija
bo`anstava, Larusova “Mitologija
sveta” za svaku veliku civilizaciju
predstavqa glavne mitove, bo`an-
stva i heroje, daju}i prednost vizu-
elnom i ikonografskom.

KONCERT 

BAJAGA I INSTRUKTORI
Bajaga i instruktori odr`a}e ve-

liki koncert 23. decembra u Beo-
gradskoj areni, prvi u glavnom gradu
od objavqivawa pro{logodi{weg
albuma “[ou po~iwe u pono}” (sa ko-
jeg su nose}i hitovi “Kap po kap”,
“Bademi i so” ili “Padaj ki{o keve
ti”). Bajaga i instruktori su ove go-
dine od marta do avgusta odr`ali
koncerte u mnogim gradovima biv{e
Jugoslavije. Predstoje}i koncert u
Areni najavquju kao najboqi u kari-
jeri i izvanrednu priliku da se svi
zajedno podsete prethodnih vi{e od
20 godina rada.

Bajaga i instruktori }e, uz svaku ku-
pqenu ulaznicu za koncert 23. decem-
bra u Beogradskoj areni, kao poklon
deliti svoj album “[ou po~iwe u po-
no}”. Cene ulaznica su 600, 800 i 1.200
dinara. í

KULTURNI CENTRI

FRANCUSKI 
KULTURNI 
CENTAR

"Dani francuskog filma"
u Dvorani kulturnog 

centra Beograda"
Povodom u~lawewa Dvorane Kul-

turnog centra Beograda u mre`u
bioskopa EURIMAGES, od 14. do 17. de-
cembra bi}e odr`ani "Dani fran-
cuskog filma", pod nazivom "Kon-
tinenti". U okviru ove manifestacije
prikaza}e se filmovi poznatih svet-
skih rediteqa ra|enih u koprodukci-
ji sa Francuskom. Izme|u ostalih,
predstavi}e se ostvarewa Xia Zange,
Abdel Ke{i{a, Ra{id Bu{areba,
Lukrecije Martel, Nadir Mokne{a i
Hiner Salema.

ITALIJANSKI 
KULTURNI 
CENTAR 

Predstavi}e 
se 13 podvodnih 

filmova
U okviru 10.Internacionalnog fes-

tivala podvodnog filma u Beogradu,
Italijasnki institut za kulturu
predstavi}e 13 najnovijih italijan-
skih filmova ovog `anra. Filmovi
su, kako I samo ime festivala gov-
ori, snimani pod vodom, specijalnom
tehnikom i uz puno strpqewa zabele-
`en je `ivot ispod reka, mora i
okeana. Festival podvodnog filma
mo`e se posetiti u Domu omaldine od
8. do 14. decembra.
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ZDRAVQE

Z a infarkt se nika-
da ne zna gde }e i u
kom trenutku izne-
naditi i nekoga sa-

~ekati “u zasedi”. Upravo za-
to akutni koronarni sin-
drom, koji podrazumeva naj-
hitnija stawa vezana za obo-
qewa srca i krvnih sudova,
zna~i i pomenuti infarkt,
duhoviti Francuzi nazivaju
- najkapricioznijom bole-
{}u. Kod nekoga mo`e traja-
ti samo tri minuta i zavr-
{iti se kao nagla smrt, a
kod druge osobe se protegne
na 30 godina u obliku sta-
bilne angine pektoris.

Lekari u Klini~kom cen-
tru Srbije, ta~nije na Ur-
gentnoj kardilogiji imaju
efikasnu “klopku” za in-
farkt: ve} du`e od godinu
dana, zna~i sada ve} rutin-
ski, primewuju novu metodu
za borbu sa infarktom, ta-
kozvanu perkutanu koronar-
nu intervenciju. Do sada le-
kari su pacijentima sa in-
farktom davali tromboli-
ti~ku terapiju i ~ekali da
vide koliko }e {teta od in-
farkta biti umawena. Sada
pacijenta kod koga se kon-
statuje da je infarkt u toku,
{to br`e vode u salu i no-
vom metodom odmah ga|aju
ciq - tromb, lociraju ga, i
ugra|uju stent na kriti~nom
mestu, pro{iruju}i su`eni
krvni sud zbog kojeg je i do-
{lo do eksplozije u srcu.
Ipak, mora se naglasiti da
ova metoda ne mo`e da se
primewuje ba{ kod svakog
infarkta i kod qudi u dubo-
koj starosti ili sa drugim
te{kim oboqewima. Ova
intervencija u slu~aju in-
farkta je na zapadu ve} du`e
od deset godina glavna me-
toda kojom se poma`e paci-
jentima sa sve`im infark-
tom. 

Odeqewe Urgentne kar-
diologije u beogradskom
Urgentnom centru, sada ima
i najsavremeniju salu za ka-

tetarizaciju. Prakti~no,
sada vi{e ne postoje bilo
kakva ograni~ewa da se ova
metoda rutinski i {iroko
ne primewuje i kod nas i da
se na taj na~in spasu mnogi
`ivoti. Jer, kod nas in-
farkti i sva oboqewa srca
i cirkulacije nalaze se na
prvom mestu uzroka sa smrt-
nim ishodom. 

- Svakoga dana sa infark-
tom nam, na`alost, sti`u
sve mla|i qudi. Zato je va-
`no {to smo krenuli sa
ovom metodom. Ranije smo za
pacijente sa infarktom, ko-
ristili tromboliti~ku te-
rapiju koja samo smawuje
tromb, ali stenoza - su`ewe
krvnog suda ostaje. Ovom me-
todom, me|utim, elimini{e
se tromb i ugradwom stenta,
katetera, re{ava problem
na krvnom sudu. Smrtnost od
infarkta time je za tre}inu
mawa, obja{wava profesor
dr Zorana Vasiqevi}, na-
~elnik Urgentne kardiolo-
gije u Klini~kom centru
Srbije.

Metoda se koristi, pre
svega, kod mla|ih osoba sa
te{kim infarktom, ali
obavezno uz wihovu pismenu
saglasnost, kojom potvr|uju
da su upoznati sa svim rizi-

cima metode. Jer, kako ka`e
na{a sagovornica, re~ je,
ipak, o invazivnoj metodi.
Perkutana intervencija, uz
to, je i deset puta skupqa od
ranije kori{}ene trombo-
liti~ke terapije. Fond
zdravstvenog osigurawa Sr-
bije obezbedio je, stoga, ka-
tetere i stentove za po~etak
rada ove metode, koja se do
sada koristila tek spora-
di~no. ^elnici Republi~-
kog zavoda za zdravstveno
osigurawe, pro{log meseca,
gra|anima su uputili i po-
ziv da prijave svaki slu~aj
naplate stenta, {to je do
pre godinu dana bila redov-
na praksa (gra|ani su mora-
li sami da kupuju stentove i
ostali materijal za opera-
cije, pa su se zatim mu~ili
sa refundacijama). Iz Fon-
da su gra|anima poru~ili da
refundacije vi{e ne posto-
je i ubudu}e niko {irom Sr-
bije ne sme od pacijenata da
tra`i da bilo {ta sam pla-
}a. A ukoliko se ne{to tako
dogodi, takva zloupotreba
treba da se prijavi Repu-
bli~kom fondu. 

- Infarkt je uvek samo
“kap koja prepuni ~a{u”, a
ta ~a{a, odnosno faktori
rizika poput pu{ewa, goja-

znosti, holesterola ili
premalo kretawa, “sla`u” se
jedan na drugi i dovode do
ozbiqnih o{te}ewa srca
podse}a profesorka Vasi-
qevi}. 

Koronarna bolest, odno-
sno oboqewa srca i krvnih
sudova naj~e{}e nastaje zbog
ateroskleroti~nih promena
na krvnim sudovima, odno-
sno, zbog su`ewa koronar-
nih arterija dolazi do lo{e
ishrawenosti srca. Kada is-
hemija - neishrawenost srca
- postaje izrazitija, kod oso-
ba koje su pogo|ene ovim
sindromom, javqa se tipi-
~an bol iza grudne kosti.
Akutni koronarni sindrom
je svaki bol koji traje du`e
od 15 minuta, ali ima qudi
koji ̀ ive, tu pored nas, i de-
cenijama imaju “bol u grudi-
ma”. Uvek nas na smrt pre-
pla{e, ali se na kraju sve
dobro zavr{i. Doktorka Va-
siqevi} obja{wava da ove
osobe ne simuliraju i ne di-
`u dramu bez razloga - kod
nekoga bol iza grudne kosti
traje zaista dva - tri minuta,
a qudi sa time `ive i 30 go-
dina i tada govorimo o sta-
bilnom obliku angine pek-
toris. 

Koliko je ta~no i da je ka-
sna jesen doba kada se in-
farkti ~e{}e javqaju? Pro-
fesorka Vasiqevi} ka`e
kako za infarkt to vi{e ne
va`i. Ova bolest vi{e ne
bira ni starosne grupe ni
godi{wa doba. Stresno do-
ba je u~inilo svoje. Lekari
prime}uju, me|utim, da su
wihovi pacijenti sve mla|e
osobe, izlo`ene dinami~-
nijem poslu i velikoj odgo-
vornosti. Ali medicina
jo{ nije na{la ure|aj, pa ni
na~in da stres “izmeri”, pa
je ovaj faktor rizika te`e
broj~ano definisati nego
vi{ak kilograma ili broj
popu{enih cigareta. í

Z. @. D.

NOVA METODA U KARDIOLOGIJI 

“Stent”, klopka za infarkt
� Kada se primewuje tzv. perkutana koronarna intervencija, pacijent sa sveæim sr~a-
nim udarom odmah ulazi u salu za katetarizaciju i dobija stent, ve{ta~ki krvni sud
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Dugo se smatralo da bes
treba {to pre izbaciti iz
sebe, jer tada olak{awe sti-
`e naizgled u trenutku kada
je to ~oveku najpotrebnije.
Me|utim, najnovije studije
upozoravaju da ako ~esto re-
agujemo na ovaj na~in ne ~i-
nimo dobro svom srcu. Stu-
dija, koja je obuhvatila 1300
mu{karaca, ve}inom u ra-
nim {ezdesetim godinama,
pokazuje da su najgnevniji
me|u wima bili mnogo sklo-
niji nepravilnom  ritmu ot-
kucaja srca od onih koji su
smireni.

Izlivi besa i qutwe na-
glo pove}avaju koncentraci-
je adrenalina u organizmu,
{to izaziva porast krvnog
pritiska, ubrzava rad srca i
remeti ravnomernost otku-
caja. Sve to navodi organi-
zam da u krvotoku aktivira
plakove - naslage  holestero-
la, koje mogu izazvati stvara-
we krvnih ugru{aka i daqe
dovesti do infarkta. Im-
pulsivan na~in reagovawa,
dakle, nije ba{ najzdraviji,
pa lekari savetuju da se uvek
pre nego {to planemo pre-
broji makar do 10. í

Bes {kodi srcu 
PSIHOLOGIJA

Izra~unajte svoje "paklo-godine"
PULMOLOGIJA

Hroni~na opstruktivna
bolest plu}a (HOBP ) ~e-
tvrti je uzrok smrtnosti i
u svetu i kod nas. Pulmo-
log, dr Vesna Bo{wak Pe-
trovi}, sa Instituta za
plu}ne bolesti i tuberku-
lozu Klini~kog centra Sr-
bije, upozorava da su kod
nas kqu~ni razlozi za{to
je veliki broj qudi koje mu-
~e hroni~ni bronhitis i
emfizem plu}a, {to su ina-
~e, stari nazivi za ovo obo-
qewe, kasno otkrivawe bo-
lesti i nedovoqno istraj-
na borba protiv pu{ewa.
Ona upozorava da na{ na-
rod nije svestan te`ine
ove bolesti.

- ^ovek koji pu{i i ka`e
da mu ni{ta ne}e biti, je ha-
zarder, koji nije svestan ka-
kvom se riziku izla`e. Ovo
je bolest qudi sredwe `i-
votne dobi, jer se kod nas sa
pu{ewem po~iwe ve} u 15
godini. Ali, u najve}em ri-
ziku su osobe sa 20 “paklo-
godina” - oni koji svakoga
dana popu{e 20 cigareta,
{to je i opasno ̀ ivqewe na
godi{wem nivou. Zna~i, 10
cigareta na dan je “pola-pa-
klo godine”, pa svako mo`e
da izra~una u kakvom je ri-
ziku, obja{wava slikovito
dr Vesna Bo{wak. 

Na{a stara boqka je {to
se hroni~ne opstruktivne
bolesti plu}a otkrivaju do-
sta kasno, kada je bolest ve}
uznapredovala i kada su mo-
gu}nosti za efikasno le~e-
we smawene. Razlog za to je
{to se pogre{no smatra da
je normalno da onaj ko pu{i
treba i da ka{qe. Napro-
tiv, ka{aq je uvek znak upo-

zorewa, a zatim i poja~ano
iska{qavawe sluzi. Me|u
obolelima od hroni~ne op-
struktivne bolesti plu}a
~ak je oko 80 odsto pu{a~a, a
neophodno je, pritom, da se
utvrdi uzrok svakog ka{qa
i to pre svega ispitivawem
plu}ne funkcije metodom
spirometrije. Dr Bo{wak-
Petrovi} ka`e kako aparat
za spirometriju (kojom se
meri plu}na funkcija), sada
ima svaki dom zdravqa, i da
ovaj pregled ne treba odla-
gati, nego ga treba uraditi.
Glavni lekovi za ovo te{ko
oboqewe, ina~e, dobijaju se
na recept.

- Ovo je podmukla bolest
kod koje nema povratka na-
zad i zato je najva`nije {to
ranije postaviti dijagnozu.
Na`alost, doga|a se da nam
pacijent prvi put sti`e ka-
da je ve} u tako te{kom sta-
wu da ose}a {kripawe u gru-
dima i nedostatak vazduha i
pri najmawem naporu. Ti
qudi trpe te{ku socijalnu
izolaciju, `ive pa}eni~ki
`ivotom, u te{kim su de-
presijama, jer zbog bolesti
sami ne mogu da odr`avaju
ni li~nu higijenu, ni da se
hrane. @ive uz bocu kiseo-
nika u sobi, jedva se kre}u}i
od kreveta do stola. Zato je
odgovornost i javnosti i
medija i svakog gra|anina,
ali i zdravstvenih radnika
(me|u kojima ima i 40 odsto
pu{a~a) da se zaista sna-
`no, a ne samo deklarativ-
no bore protiv pu{ewa, po-
ruka je dr Vesne Bo{wak-
Petrovi}. í

Z.@.D

Vino za dugove~nost
ISHRANA

Crnom vinu se, ve} godi-
nama , pripisuju brojne ko-
risti po zdravqe. Evo nove
studije koju nije zaopbi{ao
nijedan jedni svetski medij:
za resveratrol, jedan od sa-
stojaka crnog vina, tvrdi se
da omogu}ava du`i `ivot,
pri ~emu ~ak i spre~ava na-
stanak gojaznosti iako ~o-
vek jede visoko kalorijsku
hranu. Da je istina, ovo bi

za mnoge bilo i ostvarewe
`ivotnog sna: jede{ i pi-
je{ koliko ho}e{, a ne go-
ji{ se i ne {kodi{ jetri i
drugim organima. 

Nevoqa ove studije je {to
rezultate jo{ ne daje kod
qudi, ve} samo kod mi{eva
kojima je taj sastojak bio dat
u ogromnim koli~inama. Da
bi ~ovek postigao isti, `e-
qeni efekat po zdravqe,
morao bi da popije hiqadu
do tri hiqade boca vina na
dan, {to je naravno, nemogu-
}e. Zato su nau~nici u po-
trazi za tabletama u kojima
bi bila koli~ina ove sup-
stance dovoqna da kod ~ove-
ka izazove bar pribli`ne
blagodeti po zdravqe. Ali,
nau~nici ka`u da ko mo`e
da se zadr`i na jednoj ili
maksimalno dve ~a{e vina
na dan, da pi}e bogova treba
uvrsti u jelovnik. í



DECEMBAR 2006 kWh BROJ 395

UPOZNAJMO SRBIJU

62

Oooo, - povika fi-
jakerista zausta-
vqaju}i dva ri|a-
na ispred ku}e Ju-

lijane Palana~ki, sa kojom
se Laza Kosti} pri`enio i
tek postao Somborac. Godi-
na je 1895. - Tu vam je taj va{
poeta, znamo ga mi. Zdravo
vole da gimnasticira a bo-
ga mo`e popiti i pojesti! 

- Oooo, dobro mi do{‘o
prijatequ stari, - veselo mi
pri|e Laza bacaja}u pero na
pult na kojem je pisao. Jer je
vazda voleo pisati stoje}-
ki. - Odma sada idemo da tr-
~imo!

Zgrabi me Laza i po~e vu-
}i. Ja se otimao, otimao, pa
se probudih.

Vidim, le`im u Stara~-
kom domu, u samici, kako ov-
de nazivaju jednokrevetnu
sobu. Ne, ovo nije nastavak
sna, niti je va{ novinar
dospeo u somborski Geron-
tolo{ki centar zbog godi-
na ili porodi~nog stawa,
ve} {to su doma}ini sma-
trali da je to pristojno me-
sto za kona~i{te. I bili su
u pravu. Ovaj Centar je, ka-
ko ovde ka`u - otvorenog
tipa, pa je jedan deo zdawa
hotelski. 

Se}am se, kada sam sino}
pristigao, recepcioner me
pita ho}u li sobu sa televi-
zorom ili bez. (Nema da pi-
ta ho}u li sobu sa kwigama
ili bez.) Nije mi se spava-
lo, pa se opredelih za tele-
vizor. E, to vam je, ka`e on,
jo{ trista dinara. Ukupno
hiqadu i trista. 

Bi mi neprijatno da povu-
~em re~, pa, kobejagi nehaj-

no, pristadoh. Kada sam
ugledao televizor, zastao
sam u neverici. Nikada ni-
sam video mawi ekran. Da
ne verujete. Privukao sam
krevet skroz do televizora,
ali opet nisam mogao ~ita-
ti titl. Za trista dinara
mogao sam oti}i i u bio-
skop. Na|oh zato neki na{
program i ubrzo zaspah.

Mogao sam sawati u Som-
boru i pisca, akademika
Veqka Petrovi}a (1884-
1967), Kowovi}e - Milana
(1898-1993), slikara, ili
Petra (1883-1970), kompo-
zitora, ili ko{arka{a Ra-
divoja Kora}a (1938-1969),
sudskog pisara Eugena
[mita (1851-1916) koji je
postao doktor filozofije
u Pe{ti, po~asni u Jeni,
~ije su ideje idealisti~kog
anarhizma imale i te ka-
kvog uticaju na wegove sa-
vremenike, tako da je i Lav
Tolstoj bio saradnik u we-
govom ~asopisu...

Ne, boqe je ne navoditi
znamenite Somborce jer
bih onda trebalo podebelu
kwigu ispisati.

Celu no} je padala ki{a a
jutro je tmasto, maglovito.
Pomni ~itaoci ovih zapisa
po gradovima i krajevima
Srbije zapazi}e da va{eg
putopisca u posledwe vreme
bije maler, {to se vremen-
skih prilika ti~e. Najvi-
{e zbog toga trpe fotogra-
fije.

No, {ta je tu je. Aleksan-
dar Stoli} (34), voza~ u
somborskoj Elektrodi-
stribuciji, bio je oran da
mi poka`e grad. Dok smo se

pribli`avali parkingu,
odnekuda prhnu jato golu-
bova.

- Ovde ih ima puno, - ka`e
Stoli}.

Sombor me|u golubarima
u`iva visok ugled. Nije ma-
la stvar, ovde su stvorene
nove rase golubava: sombor-
ski leta~ (jo{ 1750), som-
borski plavosrcasti leta~
(1928) i somborski ga}asti
visokoleta~ koga je ukr{ta-
wem stvorio 1955. @iva
Bo{wak, legenda sombor-
skog golubarstva. 

A Evlija ^elebi je 1665.
zapisao: Sombor je bogata
varo{, puna zelenila, le-
pih ba{ta po kojima gu~u
golubovi, a efendije le`e
na le|ima, uz tutun i crnu
kahvu, posmatraju wihove
akrobacije i pewawe u sve
ve}u visinu, dok ne postanu
samo crne ta~kice...

Eh, ba{ su umeli da u`i-
vaju ti Turci.

Oni su Somborom vlada-
li skoro vek i po, ali iz tog
vremena ni{ta nije ostalo
osim dve zgrade od kojih je
jedna, biv{a po{ta, sada
pod za{titom dr`ave, a u
drugoj, Pa{inoj kuli, je
Istorijski arhiv.

Kao {to je turski putopi-
sac pisao, bila je to varo{
puna zelenila, jo{ onda,
ali je zelenilom zapqusnu-
ta tek kasnijih vekova, tako
da se - ka`u oni koji su
Sombor pohodili leti - ne
mo`e znati da li je to park
u varo{i ili varo{ u par-
ku. Osamdesetih godina 18.
veka Josip Markovi}, sena-
tor, slavonskim `irom je

zasadio u Bukovcu 900 i u
[ikari 140 jutara hrastove
{ume, a Petar Vuki}evi},
gradona~elnik, kod `ele-
zni~ke stanice podigao je
prvi park. Ali, ponajvi{e
je u~inio ^ika{ Bene kra-
jem 19. veka, kada je zasno-
van i najve}i somborski pe-
rivoj na obodu gradskog je-
zgra, u kojem je sme{tena
zgrada @upanije. Posled-
wi gradski vrt podignut je
1975, u novom nasequ Selen-
~a, tako da parkovi danas
pokrivaju vi{e od deset
hektara varo{ke povr{ine.

No, Sombor ima i jednu
osobenost koje, koliko
znam, nigde kod nas nema:
drve}e koje u `argonu nazi-
vaju bo|o{ima. To su kopri-
vi}i, iz doline Misisipi-
ja, drve}e rasko{ne krune
ali sitnog li{}a tako da
propu{taju mnogo svetlo-
sti. Na samom po~etku dva-
desetog veka posa|eno je 18
hiqada stabala, u drvoredu

U TEM SOMBORU

Zelena varo{
� Vi{e od deset hektara varo{ke povr{ine pod
parkovima, a 18 hiqada stabala bo|o{a, drveta sa
Misisipija, posa|eno je po~etkom minulog veka
� Prve kilovat-sate, elektri~na centrala u Sombo-
ru po~ela je da isporu~uje 1905, deset godina otkad je
u mlinu za parne vaqke “Eksport” zasvetlela prva
sijalica � Na Sun~anom satu, na juænoj fasadi @up-
nog dvora,  pi{e: “Jedan ti je od ovih posledwi...”
� Po tambura{u iz Sombora nazvana ulica u ^ikagu

Kruni} palata, jedno od
najlep{ih gradskih zdawa
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dugom 121 kilometar.
Danas, u kasnu jesen, samo

gledam ogoqene grane bo|o-
{a i ostalog rastiwa som-
borskog. Mora se ovamo do-
}i jo{ jednom, kada se va-
ro{ bude kupala u zelenilu. 

Po ~emu je Sombor sve po-
znat?

Bio je poznat po fijake-
rima (Fijaker stari ulica-
ma luta i sobom nosi zaqu-
bqeni par....). Na pet stani-
ca bilo ih je 90. Danas je os-
tao samo jedan, Ilija Mir-
kovi}, koji ne dre`di stal-
no na ulici, ve} ga mo`ete
pozvati telefonom:
064/312-0220. Rame uz rame
sa fijakerima, znamenitost
Sombora bili su vodari
ili sakaxije, jer je voda ta-
da dobavqana iz arterskih
bunara, {to je i pesma ope-
vala. Pred Prvi svetski rat
bilo ih je 28, a posledwi je
bio Sanko Milutinovi}
koji je u zimu 1972. sombor-
skim doma}icama posledwi

put doneo vodu. Svaki saka-
xija  je imao svoj broj i re-
jon i po dva bureta od po 600
litara - crveno za pija}u i
zeleno za vodu za prawe. 

Nije sve {to je bilo zna-
menitost Sombora nestalo.
Mnogo ~ega je ostalo, mada
se promenilo. Nije vi{e
kao {to je nekad bilo. Na
primer, ~uveni somborski
sir koji su pravili ~obani,
od me{avine kravqeg i ov-
~ijeg mleka, po specijalnoj
recepturi. I danas se pravi,
ali ga sada prave doma}ice,
i to od kravqeg sira. Tajna
pravqewa ovog sira ~uvana
je toliko da je majstorica
nije prenosila k}erci (da
ume}e ne bi prenela u drugu
ku}u), ve} snahi. Danas se
proizvodi i u “Somborskoj
mlekari Somboled”, a jedan
preduzimqivi Staparac po-
digao je fabriku ovog sira u
Australiji. 

Od Baje pa do Bogojeva, sa
Somborom u sredini, na po-

seban na~in se sprema ri-
bqi paprika{, ~uveni spe-
cijalitet. Naro~ito je bio
dobar u ~ardama, kr~mama u
pustarama, uz zvuke tambura-
{a. I sala{i odbrojavaju
posledwe dane, a neki se
obnavqaju pretvaraju}i se u
muzeje, odnosno objekte za
turiste.  

^uveni somborski tambu-
ra{i uveseqavali su i kru-
nisane glave i najprobir-
qiviju publiku u elitnim
hotelima Pe{te, Be~a, Pa-
riza... Banda Pi{te Kolom-
para Cenera svirala je sa-
mom kajzeru Viqemu Drugom
u lovi{tu “Karapanxa”, gde
je priredio lov za diplo-
matski kor, a po Stevanu
Ba~i}u Trndi (koji je me|u
tambure prvi uveo i vilio-
nu) - nazvana je jedna ulica
u ^ikagu. No, majstorski
ispit polagali su pred som-
borskim boemima u kafana-
ma me|u kojima je predwa~i-
la “Kod ratara”, ali je vi{e

nema. Tu se okupqali: Laza
Kosti}, dr \oka Savi} zva-
ni \oka ^ordar, bra}a Mi-
hajlovi}i, dr Milan Jova-
novi} Batut, dr Joca Lalo-
{evi} i kompozitor Petar
Kowovi}, koji je sa Trndom
ispijao bruder{aftove i u
kasne sate svirao, ne pri-
me}uju}i da je zarudela zora
od Sombora. Gasile su se
elektri~ne sijalace.

A zbog ~ega se i danas ceo
kraj od kanala s desne stra-
ne Apatinskog puta naziva
“Centrala”? To u odli~noj
monografiji o Somboru ob-
ja{wava Milan Vojnovi}.

Prve kilovat-sate elek-
tri~na centrala u Somboru
po~ela je da isporu~uje 1905,
deset godina otkad je u mli-
nu za parne vaqke “Eksport”
zasvetlela prva sijalica.
Ubrzo je ona i ceo taj kraj
nazvan “Centrala”. Izgra-
dili su je majstori pe{tan-
skog “Ganca”, koji je dobio
koncesiju na 20 godina. 

Sombor ima znamenite
crkve, zdawa @upanije (u
woj je najve}e uqe na platnu
u zemqi - Bitka kod Sente 7
x 4 metra) i Gradske ku}e
koja su posebna pri~a, pozo-
ri{te, Srpsku ~itaonicu,
biblioteke koje su tako|e u
arhitektonski i istorisjki
znamenitim zgradama, ima
sun~ani sat na ju`noj fasa-
di @upnog dvora, koji ra-
di, i gde - na zidu - pi{e:
Jedan ti je od ovih posled-
wi... Misli se na sate ili
minute.

Sombor je `iv muzej. U
wemu svega na voqu. Nije
dakle, u{togqen i okrenut
pro{losti, ve} `ivi punim
plu}ima. 

A da je leto ili bar lep-
{e vreme od onog kakvo je
mene zateklo, moglo bi se
oti}i i u okolinu. Poseti-
ti zoollo{ki vrt Milana
Miri}a, Ekolo{ku u~ioni-
cu (Bara~ka), Tka~nicu svi-
lenog damasta (Bezdan), ko-
lekciju {oka~kih no{wi
(Ba~ki Mono{tor), ergelu
lipicanera (Doroslovo),
muzej duvana (Tele~ka), ^o-
nopqansko jezero, sala{
Dida Horwakova...

Zato u Sombor treba dola-
ziti vi{e puta. í

Slobodan Stoji}evi}

Aleksandar Malivuk (54), ro|eni Somborac, diplomirani je
ma{inski in`ewer. Direktor je somborske Elektrodistribucije
(od 1999), gde ima 242 zaposlenih. Osim Sombora, ova distribu-
cija pokriva i Apatin, Oxake, Ba~ i deo Kule, sveukupno oko 82
hiqade potro{a~a. Podaci jo{ ka`u da imaju dve i po hiqade ki-
lometara du`nih mre`e naponskog nivoa, a sve to se rasprosti-
re na 2.400 kvadratnih kilometara. 

U zgradi ove distribucije, podignute 1976, vlada uo~qiv red,
~isto}a i disciplina. Najpre, na kapiji, iako sam do{ao sa Sa-
{om, direktorovim voza~em, ~uvar je tra`io moju li~nu kartu da
upi{e ta~no kada sam u{ao, a posle }e i kada iza|em. U kabini
~uvara, odnosno portira su ekrani video nadzora kao da sam
u{ao u CIA.  Video nadzor je i iz direktorove kancelarije.

- U po~etku su mi se podsmevali, govorili da pravim Holivud,
ali su posle i drugi uveli ovaj sistem, - ka`e Malivuk.

Ispostavilo se da se i te kako isplati. To je direktor Alek-
sandar Malivuk video u Nema~koj i Kanadi gde je svojevremeno
radio. I ne samo to. Nau~io je da se ne mo`e uspe{no rukovoditi
bez  dobre ekipe prvih saradnika, a potom i ostalih.

- Ure|ena, dobra i uspe{na distribucija ne mo`e biti bez
stru~nih i motivisanih qudi, sve do posledweg izvr{ioca, - ka-
`e na{ sagovornik Aleksandar Malivuk. 

Stru~nost i disciplina
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Sun~ani sat
na ju`noj 

fasadi 
@upnog dvora

Somborsko 
{etali{te: 
Zmaj Jovina
ulicavina ulica

Aleksandar Malivuk
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U SLICI I RE^I

"Titova" vila
Nekada je na Apatinskom putu, ba{ preko puta

Elektrodistribucije, bila Titova vila (u koju ovaj nikada
nije kro~io) koju su onda{wi ~elnici napravili sebi za
ugo|aj. Kako su je bogme doterali zakupci \or|e Raji} i
Zoran Risti} (nazvali je Vila "Tamara"), komotno bi mogli
pozvati pokojnog Predsednika, a da se ne postide. 

Gradska ku}e je zbori{no mesto istorije grada ~iji su
svodovi se}anice na prelomna zbivawa u wemu, (u prizemqu
su danas prodavnice, radwe, a na spratu sedi{ta partija.)
Svetogeorgijevski trg, isto~nik je Gradske ku}e, za koji se
negda kazivalo da je sa srpske strane, jer su tu bila srpska
zdawa: Kre~arevi}a palata, Srpska ~itaonica, srpski tr-
govci, peva~ko dru{tvo, Lazina ku}a, crkva... Trg presvetog
trojstva otvara vidik Gradskoj ku}i prema zapadu, sa ma|ar-
ske strane, zvane stoga jer su ga oblikovale ustanove ka-
toli~kog odre|ewa.

U zgradi @upanije sada je Skup{tina op{tine i
Zapadnoba~ki okrug.

Crkva sv. Stefana, osve}ena 1904. godine i data na
upotrebu karmelitima, postala je rasadno mesto za {irewe
ovog reda na prostorima negda{we Jugoslavije. Srpska
~itaonica zasnovana 1845. godine kao drugo ~itali{te sveg
srpstva, podigla je ovo zdawe 1882. godine Unutra{wost
plenarne sale oplemenio je pre {est godina  (darovnicom
od 20 uqanih portreta slavnih mu`eva ~itaoni~kih i
ikonom svetog Andreja Prvozvanog, wezinog patrona)
slikar i do`ivotni po~asni predsednik Sava Stojkov. í

S. S.

Titova, a sada
vila "Tamara"

Apatinski put: 
tunel od bo|o{a

@upanija, sada
SO Sombor

Manastir Sv.
Arhi|akona Stefana

Turska
kula

Jedna od somborskih ulica



Gradska ku}a




